
دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران مطرح کرد

وه شگاه های خاص سهم تولیدکننده های ایرانی در جیب فر

خریدار  دبیر کل انجمن صنایــع لوازم خانگی 
ایران گفت: تســهیلات بانک ها به جای هدایت به 
سمت تولید و تامین مواد اولیه، با تبلیغات فراوان 
به ســمت فروش این لوازم از طریق برخی سراها و 

فروشگاه های خاص هدایت می شود.
 یکی از موضوعاتی که این روزها انتقاداتی از سوی 
فعالان حوزه لوازم خانگی به دنبال داشته، پدیده 
بنگاه داری بانک هاســت. بر این اساس بانک ها به 
جای ارائه تســهیلات به بخش تولیــد و کمک به 
تولیدکننده برای تهیه مواد اولیــه و یا در اختیار 
مردم قرار دادن تسهیلات، اقدام به تشکیل اعتبار 
و فروش اقســاطی کالای نهایی لــوازم خانگی با 
سودهای هنگفت به مردم کرده اند که این موضوع 
خصوصا به بخــش توزیع خرد ضربــه وارد کرده 

است.
این در حالی است که تولیدکنندگان لوازم خانگی 
بارها مطــرح کرده اند که به دلیل سیاســت های 
نادرســت بانک مرکزی برای ارائه تسهیلات تهیه 
مواد اولیه و تخصیص ارز با مشــکل عدم نقدینگی 
و رکود مواجه شــده اند و برای تهیــه ارزی مواد 
اولیه بیش از ســه ماه در صف تخصیــص ارز قرار 

گرفته اند.
در این رابطه احمد ســلطانی - کارشناس یکی از 
شــرکت های تولیدی لوازم خانگــی -  در گفت 
و گو با ایســنا، با تاکید بر اینکه کاهش نقدینگی، 
تولیدکنندگان صنعت لوازم خانگی را وارد سیکل 
معیوب کرده، گفت: بنگاه های اقتصادی کشــور و 
بانک ها در تامین مالی مجموعه های صنعتی دچار 
مشکل هســتند، چرا که سیاســت های انقباضی 

اعتباری را پیشه کرده اند.
به گفته وی لوازم خانگی صنعتی پیشرو و اشتغال 
آفرین اســت، اما با شــرایط فعلی و رکود حاکم بر 
بازار این صنعت با ابهام و تاب آوری محدود مواجه 
شده است. مشــکلاتی مانند کاهش قدرت خرید 
مردم و افزایش قیمت مواد اولیه که منجر به رشد 
قیمت محصول نهایی شــده رکود را افزایش داده 
و در نتیجــه صنعت لــوازم خانگی دچــار بحران 
نقدینگی شــده که این امر اثرات مخربی بر آینده 
این صنعت دارد و موجب محدود شدن سرمایه در 

گردش بنگاه های تولیدی می- شود.
وی افــزود: محدود شــدن ســرمایه در گردش 
صنعت لوازم خانگی موجــب محدودیت در روند 
جایگزینــی و ســرمایه گذاری مجــدد در خرید 
ماشین آلات پیشرفته شــده و در نتیجه بهره وری 
این صنعت کاهش پیدا می کنــد و صنعتی که در 
ســال های اخیر با ســرعت قابل توجهی در حال 
رشد و شــکوفایی بود آرام ارام دچار عقب ماندگی 

می شود.

بانک ها تعامل درستی
 با تولید کننده ندارند

عباس هاشمی - دبیر انجمن صنایع انجمن لوازم 
خانگی ایران -  نیز در این باره تصریح کرد: بانک ها 
تعامل درســتی با تولیدکننده ندارند و  سیاست 
آن ها در اعطای تسهیلات به بخش تولید انقباضی 
اســت. در ســال اخیر گلایه های زیادی از سوی 
تولیدکنندگان در خصوص تامین مالی و نقدینگی 
داشتیم که تاکید می کنند در این شرایط بانک ها 

از دادن تسهیلات خودداری می کنند.
هاشــمی با اشــاره به اینکه در حال حاضر تمرکز 
بانک ها معطوف بــه بخش فروش شــده، گفت: 
در صنعــت لــوازم خانگی تســهیلات بانک ها به 
جای هدایت به ســمت تولید و تامین مواد اولیه، 
با تبلیغات فراوان به ســمت فروش ایــن لوازم از 
طریق برخی سراها و فروشگاه های خاص هدایت 
می شود. گفته می شــود میزان این تسهیلات در 

حد چند هزار میلیارد تومان است.
وی ادامه داد: بانک متوجه شده سود تسهیلات در 
این بخش برای آنها بیشتر است و به نوعی در حال 
حاضر بانک هــا در حال بنگاه داری هســتند. این 
در حالی است که تســهیلات باید به تولید واگذار 
شود تا اقتصاد کشور شکوفا شــود. با این تصمیم 
بانک ها، تولیدکننــده زیان هنگفتــی را متقبل 
می شود. بنابراین حاکمیت باید به این قبیل موارد 
ورود جدی تر داشته باشد و روش های تامین مالی 
را افزایش دهد تا چرخه تولید بیش از این آســیب 
نبیند. دولت مدتی به وسیله انتشار اوراق بهادار از 
تولید حمایت کرد و حالا صنعتگران کشور انتظار 

دارند این اوراق بهادار مجددا به آنها کمک کند.
اکبر پازوکی -  رئیس اتحادیــه تولیدکنندگان و 
فروشندگان لوازم خانگی تهران -  هم در این باره 
گفت: بنگاه داری بانک ها در حوزه لوازم خانگی به 
توزیع کنندگان خرد در ســطح عرضه، لطمه زده 
است در حالی که بانک ها باید پولشان را در اختیار 
تولیدکنندگان برای خرید مــواد اولیه و غیره قرار 
دهند تا با حمایت از تولیــد بقیه بخش ها از جمله 

عرضه کنندگان و مردم نیز منفعت ببرند.
پازوکــی تاکید کــرد: امروز بانک هــا خرید دین 
می کنند و اعتبــاری را به یک تشــکل می دهند 

که آن تشــکل، کالا را بــه صورت نقد یا اقســاط 
می فروشــد و با توجه بــه گرانــی، گرایش مردم 
نیز به خرید اقســاطی بیشــتر اســت و بنابراین 
مردم به ســمت خرید اقســاطی می روند و سایر 
توزیع کننــدگان به دلیــل اینکه امــکان عرضه 
اقســاطی را ندارند دچار مشــکل شــده اند. در 
حالی اســت که اعتبــار بانک ها بایــد در اختیار 
تولیدکنندگان باشــد و یا به صورت تسهیلات در 
اختیار مردم قرار گیرد تا مــردم بتوانند به صورت 

اقساطی از همه فروشگاه ها خرید کنند.
وی افزود: الان مردم کالای قســطی را می خرند و 
دوباره می فروشــند تا از پول آن استفاده دیگری 

کنند.

تسهیلات بانک ها به شرکت های خاص
 و دست خالیِ تولیدکننده واقعی

نصــرالله پژمانفــر - رئیس کمیســیون اصل ۹۰ 
مجلس شــورای اســلامی -  گفت: اقتصاد کشور 
مبتلا به تصدی گــری بانک ها و بنــگاه داری آنها 
شده است که این موضوع باعث شده نقدینگی در 

مسیر تولید قرار نگیرد.
پژمانفر افــزود: بانک های دولتــی و خصوصی در 
کشــور اعداد قابل توجهی را در قالب تسهیلات به 
بخش های مختلف پرداخت می کنند، اما عمده آن 
در جای مناسب هزینه نمی شــود، این موضوع از 
سال ۱۴۰۰ در اولویت کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
قرار گرفت و بــا بهره گیــری از اهرم های نظارتی 
تلاش شده تا بانک ها تسهیلات کلان )تسهیلات 
بیش از ۱۰۰ میلیــارد تومان( خــود را رو کنند، 
اما بانک ها تا آبانماه پارســال تمکین نکردند، در 

نهایت برخی از آنها گزارش هایی ارائه دادند.
وی با بیان اینکــه بیش از ۵۰ درصد تســهیلات 
بانک ها مربوط به تســهیلات کلان اســت، افزود: 
بررسی ها نشان داد که برخی بانک ها تسهیلات را 
به شرکت های دسته اول و دسته دوم زیرمجموعه 
خودشــان پرداخت کرده اند، فقط ۳۰۰ میلیارد 
تســهیلات با کارمزد ۱۸ درصد به خــود بانک و 
شــرکت های زیرمجموعه اش پرداخت و مجددا 
با سود ۲۴ درصد ســپرده گذاری شده است، این 
در حالی است که ســود بانکی مشمول پرداخت 

مالیات نمی شود.
پژمانفر اظهــار کرد: در شــرایطی کــه بانک ها 
هزار همت )هــزار میلیارد تومان( به خودشــان 
تســهیلات داده اند، یک واحد تولیــدی را برای 
تامیــن ســرمایه در گردش بــه زمیــن و زمان 
می زنند، گام دوم پس از گزارش گیری از بانک ها 
در خصوص تســهیلات، بررســی حســاب های 
شرکت هایی است که این تســهیلات را دریافت 
کرده اند که این تســهیلات چگونه هزینه شــده 

است.

چند سناریو برای قیمت دلار تا پایان سال

بازی خطرناک در بازار ارز
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سقف کارت به کارت حساب های شخصی 
ماهانه یک میلیارد تومان شد

روایتی از روزهای مبارزه
حضرت آیت الله خامنه ای: بازجوی ساواک 

دوست دوران کودکی ام بود

بانک جهانی:
رشد صادرات نفت ایران عامل رشد اقتصادی شد

وشنده ها افتاد سکته دلار؛ بازار ارز دست فر
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واقعی به اقتصاد می دهید وقتی علامت غیر
علی اصغر ســمیعی رقابت در بازار و در عرصه اقتصاد اصل است، و  نابرابری 
در قیمت ها و شــرایط ، به هر بهانه ای حتی با نیت خیرخواهانه هم که باشــد 
مسلما به نوعی، عملی ظالمانه تلقی می شود و باعث ایجاد رانت برای عده ای و 

دلسردی و ناامیدی برای جمع دیگری خواهد شد.
روز یکشنبه، هشــتم بهمن ماه ۱۴۰۲، اولین خبری که در صفحه اول روزنامه 
اطلاعات جلب نظر می کند، این است: ســالانه ۱۰۰ میلیارد دلار یارانه برای 
انرژی در کشــور پرداخت می شــود. یعنی به طور متوســط بیش از یک هزار 
دلار برای هر ایرانی یعنی برای یک خانواده متوســط ۴ نفــره بیش از ۴۰۰۰ 
دلار از بیت المال بابت سوبســید انرژی پرداخت می شــود.در واقع این پول از 
بیت المال، یعنی از جیب مردم. هرچند اگر کسی در گوشه ای از کشور زندگی 
می کند، اتومبیل هم ندارد، خانه اش هم گازکشــی نشــده و برای گرم کردن 
خود و پختن غذا از هیزم و خار اســتفاده می کند و برای روشنایی در خانه اش 
هم، چند لامپ ۱۰۰ بیشــتر ندارد، ولی به هر حال خودش، همسرش و همه 
فرزندانش، که در بیت المال سهیم هستند، هر یک ماهانه یک هزار دلار را پرداخت 
می کنند، چون عده ای برای اتومبیل های خود بنزین ارزان می خواهند، و برای 
خانه های بزرگ و چند طبقه خود سوخت ارزان، و برق ارزان، چون آنها با کلمه 

صرفه جویی  بیگانه اند،می خواهند خانه را به ضرب سوخت ارزان گرم کنند.

یادداشت

صفحه 8

بنزین

مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران از امــکان تولید روزانه 
۱۳۰ میلیون لیتر بنزین با اقدامات پالایشی در 

کشور خبر داد.
جلیل سالاری همزمان با ایام دهه فجر در آئین 
کاشــت ۵۰۰ هزار اصله نهال به همت شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران در 
نفت تهران در محل پالایشــگاه تهران با حضور 
مدیــران صنعــت پالایش و جهاد کشــاورزی 
در جمع خبرنــگاران گفت: برای پاسداشــت 
طبیعت و حفظ محیط زیســت در قالب توافقی 
بــا وزارت جهاد کشــاورزی، ۵۰۰ هــزار اصله 

نهال در شــرکت های زیرمجموعه پالایشــی 
و پالایشــگاه های ده گانه غــرس خواهیم کرد 
و طبق برنامه ریزی ها این عدد طی چند ســال 

آینده به ۵ میلیون می رسد.
وی افزود: ما اســتانداردهای ســختگیرانه ای 
در زمینه حفظ محیط زیســت داریم که مرتب 
در تأسیســات پالایشــی در حال پایش است، 
افزود: یکی از اســتانداردها نیز اختصاص ۳۰ تا 
۳۵ درصــد از فضای عملیاتی پالایشــگاه ها به 
درختکاری و فضای ســبز اســت که هم اکنون 
و طبق پایش هــای ســازمان حفاظت محیط 

زیست بیش از این استاندارد پیش رفته ایم.

معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش تأکید 
کرد: اکنون در زمینه خاموشــی مشــعل ها به 
جلوگیری کامل گازسوزی در مشعل ها نزدیک 
شــده ایم و تنها یک یا دو پالایشــگاه باقیمانده 

است که در حال اجراست.
سالاری تصریح کرد: در زمینه تولید استاندارد 
ما بیش از اســتاندارد جهانی و حتی تا سه برابر 
اســت، نزدیک ۱۱۵ میلیون مترمکعب بنزین 
و ۲۰ میلیــون مترمکعب گاز طبیعی فشــرده 
)سی ان جی( در کشــور مصرف می شود که رقم 
بالایی به نظــر می آید و نیازمند بهینه ســازی 

است.

وزانه بنزین به ۱۳۰ میلیون لیتر می رسد تولید ر
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رئیس سازمان امور مالیاتی:

 تمـرکز سازمان مالیات
 بر دانه  درشت هاست

 از خودروهای داخلی تا قاچاق سوخت 

4 دلیل ناتـرازی بنزین

فراخوان مناقصات عمومی یک مرحله ای 
شرکت شهرکهای صنعتی آذربایجان غربی

شرکت شهرکهای صنعتی استان آذربایجان غربی در نظر دارد مناقصات عمومی به شرح جدول زیر را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصات از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها 
از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در 
صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . 

تاریخ انتشار مناقصات در سامانه تاریخ 1402/11/09 میباشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : از ساعت 15 مورخ 1402/11/09 تا ساعت 15 مورخ 1402/11/18

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : تا ساعت 15 مورخ 1402/11/28
زمان بازگشایی پاکات : طبق جدول زیر

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها:
آدرس :ارومیه –پل قویون خیابان شهید باقری – جاده سیر - شهرک فناوری الکترونیک و صنایع غذایی ارومیه تلفن : 33489626-

33489616-فاكس :33489609
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 021-41934
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نیویورک تایمز: 
ایران در کنار تنش زدایی همچنان به دنبال 

اخراج آمریکایی ها از منطقه است
 روزنامــه نیویورک تایمز نوشــت کــه ایــران گرچه پــس از حمله 
تلافی جویانه آمریکا به ســوریه و عراق در پی کاهش تنش ها است، اما 
در راهبرد بلند مدتش که بیرون راندن نیروهــای آمریکایی از منطقه 

خاورمیانه بوده، تغییری به وجود نیامده است.
 نیویورک تایمز در تحلیلی از پیامدهــای حمله تلافی جویانه آمریکا به 
اهداف و تاسیســات شبه نظامیان مســتقر در عراق و سوریه نوشت که 
اکنون باید دید ایران چه واکنشــی به این حملات نشان می دهد. آیا به 

دنبال واکنش خواهد بود و یا کاهش تنش را در پیش خواهد گرفت.
این نشریه آمریکایی با اشاره به اینکه واشنگتن و متحدانش پیش بینی 
می کنند ایــران راه دوم را انتخاب کرده و از درگیری بــا آمریکا پرهیز 
می کند، مدعی شد: هنوز مشخص نیســت که آیا نیروهای شبه نظامی 
گوناگونی که حملات زیادی را به پایگاه ها و کشتی های آمریکایی انجام 
داده اند، برای پول، تسلیحات و اطلاعات ایران متکی هستند که امروزه 

به این نتیجه رسیده و عقب نشینی را با منافع خود سازگار می ببیند.
به ادعای نیویورک تایمز، ایرانی ها آشــکارا اعلام کرده اند که به دنبال 
کاهش حملات و حتی سطح برنامه هســته ای در حال پیشرفت خود 
هســتند. با این حال هدف نهایی آنها، یعنی بیرون راندن یک  بار برای 

همیشه آمریکا از منطقه، همچنان بدون تغییر باقی است.
نویســنده این تحلیل همچنین ادعا کرد : به نظر می رســد که ایران دو 
راهبرد را دنبال می کند. نخســت، راهبرد کوتاه  مــدت در قبال جنگ 
غزه اســت تا جبهه های متعددی علیه اسرائیل گشــوده شود و آمریکا 
را به عنوان حامی )رژیم( اســرائیل برای دســتیابی به آتش بس تحت 
فشار قرار دهد. یکی از مقام های ارشد آمریکایی به تازگی اعلام کرد که 
شبه نظامیان منطقه در جریان وقفه بشردوســتانه نوامبر و تبادل اسرا 

حملات خود را متوقف کردند.
به اعتقاد تحلیلگر نیویورک تایمز، راهبرد بلندمــدت ایران نیز بیرون 

راندن آمریکایی ها از منطقه است.

کنعانی در واکنش به حملات شب گذشته به مناطقی در یمن:
 آمریکا و انگلیس در حال دامن زدن به ناامنی

 در منطقه هستند
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: آمریکا و انگلیس در تداوم حمایت 
تمام عیار خود از رژیم صهیونیســتی، با اقدامات نظامی خود در سطح 

منطقه، در حال دامن زدن به هرج و مرج و ناامنی هستند.
 ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه حملات هوایی و موشکی 
آمریکا و انگلیس به شــهرها و مناطــق مختلفی در یمن را به شــدت 

محکوم کرد.
کنعانی این حمــلات را نقض مکرر حاکمیــت و تمامیت ارضی یمن و 
نقض فاحش حقوق بین الملل توسط آمریکا و انگلیس دانست و افزود: 
تداوم اینگونه اقدامات خودســرانه، یک ماجراجویی آشکار و تهدیدی 

نگران کننده برای صلح و امنیت بین المللی است.

سخنگوی دستگاه دیپلماســی تصریح کرد: ماجراجویی های نظامی 
آمریکا و انگلیس در حمله نظامی به کشــورهای منطقه ادامه سیاست 
و رویکرد اشتباه این دو کشور در اســتفاده از رویکرد نظامی گری برای 
پیشبرد اهداف نامشروع آنان در منطقه بوده و تعارض کاملا آشکاری با 
ادعاهای مکرر واشــنگتن و لندن دارد که می گویند خواستار گسترش 

جنگ و درگیری در منطقه نیستند.
وی گفت: آمریکا و انگلیس در تــداوم حمایت تمام عیار خود از جنایات 
جنگی رژیم صهیونیســتی، با اقدامات نظامی خود در سطح منطقه، در 
حال دامن زدن به هرج و مــرج، بی نظمی، ناامنــی و بی ثباتی با هدف 
ایجاد فضای تنفســی برای این رژیم جنایت پیشه و متهم به نسل کُشی 
فلسطینیان هستند و بی تردید جامعه بین المللی برای پاسخگو کردن 

آمریکا و انگلیس مسؤلیت دارد.

وحیدی:
مشارکت مردم در همه امور، اصل جدی و قطعی 

انقلاب است
وزیر کشــور با بیان اینکه مشــارکت مردم در همه امور، اصل جدی و 
قطعی انقلاب است، گفت: مشارکت شــرط ضروری جامعه قوی است 

که به ایران قوی منتهی می شود.
 »احمد وحیدی« در »رویــداد ملی به توان مردم نهادها« نخســتین 
همایش ملی نمایندگان ســازمان های مردم نهاد در شوراهای توسعه 
و حمایت از تشــکل های سراسر کشور، افزود: تشــکل های مردم نهاد 
در جمهوری اسلامی که به مردم ســالاری دینی توجه دارد و خواستار 

مشارکت مردم در همه امور است، اهمیت بیشتری می یابد.
وی ادامه داد: در نظام جمهوری اسلامی، مردم محور همه امور حتی در 
موضوعات حساسی چون مسائل دفاعی و امنیتی هستند. بسیج یعنی 
دفاع جامعه محور، دفاعی که مــردم در ابعاد مختلف آن، نقش محوری 

دارند.
رئیس شــورای امنیت کشــور اضافه کرد: در امنیت پایدار هم سخن از 
امنیت جامعه محور اســت. اگــر در عنفوان انقلاب، بــا گروهک های 
تروریســتی که امروزه تحت حمایــت غرب قرار دارند، مقابله شــد به 
واســطه قدرت مردم بود.وحیدی با تاکید بر اینکه مشــارکت پرشور 
مردم در صحنه های مختلف باعث حل ســریع مسائل بوده است، اظهار 
کرد: در بحث اقتصاد هم اینگونه بوده اســت. از ابتدای انقلاب اختلاف 
نظری بین اقتصاد دولتی و اقتصادی مردمی وجود داشت و باید اعتراف 
کنیم به دلیل مردمی نشــدن به موقع اقتصاد، آنگونه که باید پیشرفت 

می داشتیم، محقق نشد.
وی خاطرنشان کرد: در سیاست اقتصاد مقاومتی هم از مشارکت آحاد 
مردم در فعالیت های اقتصادی صحبت می شــود. در علم و فناوری هم 
اینگونه است. اگر مردم، دانشوران و شــرکت های دانش بنیان مردمی 

نمی بودند، به این میزان از پیشرفت دست نمی یافتیم.
وزیر کشور در ادامه به مساله مشارکت اشــاره کرد و با یادآوری بیانات 
رهبر معظم انقلاب درباره ســاخت درونی قدرت، اظهــار کرد: جامعه 
قوی به انسجام نیاز دارد و انســجام نیازمند ارتباط است، ارتباط هم با 

مشارکت برقرار می شود.
وحیدی با بیان اینکه مشارکت برای منافع جامعه اهمیت دارد، تصریح 
کرد: آنچه که به نفع مردم باشد ماندگار خواهد بود و طبق آیات شریفه 
قرآن کریم، تعاون و همکاری بر اساس خیر است که نفع جامعه را تأمین 
می کند.وی مشارکت را شرط ضروری یک جامعه قوی برشمرد و تاکید 
کرد: باید ظرفیت ها را شناخت و متناسب با آن، وارد صحنه و موضوعی 

شد که جامعه به آن نیاز دارد.

تریبون

خریدار  رییســی رییس جمهور گفــت: نخبگان باید 
به فکر حفظ و ارتقای روند علمی باشــند و با شناسایی و 
تلاش برای حل مسایل جامعه و کشــور،  نقشی موثر در 

رشد و پیشرف کشور ایفا کنید.
حجت الاســلام ســید ابراهیم رییســی رییس جمهور 
کشــورمان در آئین تجلیل از مــدال آوران المپیادهای 
جهانی در ســخنانی ضمن تبریک فرا رسیدن ایام دهه 
مبارک فجر گفت: انقلاب اسلامی توجه به علم و معرفت 

افزایی را همواره مورد توجه و تاکید داشته است.
وی افزود: امام بزرگوار ما بــه عنوان رهبر این انقلاب یک 
عالم فرزانه بود. شــما اثرات علمی امــام را اگر ملاحظه 
کنید، مشاهده می کنید که ایشــان علی رغم سن و سال 
بالا و اشتغالات فراوانی که داشتند حدود ۵۰ جلد کتاب 

به عنوان کتاب های مرجع نگاشتند.
رییسی ادامه داد: این کتاب ها که به آن مراجعه می شود 
از جمله کتاب هــای فقهی، فلســفی، حقوقی و کلامی 

و نیز کتاب های اخلاقی و عرفانی اســت کــه به عنوان 
کتاب هایی ارزشمندی به نگارش درآوردند.

رییس جمهــور در ادامه بیان کرد: امام راحل ســخنانی 
را در کتاب های خود مطرح کردند که اســاتید و علمای 
بزرگ قبل از ایشــان این ســخنان را نداشــتند و همه 
آنها مبتنی بر اصول و مبانی اســت.وی افزود: امروز نیز 
ســکاندار این انقلاب پرچمدار آن یک عالم فرزانه است 

که همواره بر رشد و پیشرفت علم و دانش تاکید می کند.
رییس جمهور گفت: اگر بخواهیم مراکــز علمی قبل از 
انقلاب را با اکنون مقایســه کنیم کاملًا متوجه می شویم 
که آن زمان چقدر دانشــگاه و دانشجو داشــتیم و امروز 
چقدر داریم و چقدر رشد صورت گرفته است به گونه ای 
که اکنون حدود ۱۰۰ هزار نفر فقــط عضو هیأت علمی 

دانشگاه ها هستند.
وی ادامه داد: با بررســی مراکز علمی و پژوهشــی باید 
گفت، تعداد مقالات علمی در سال ۵۶ حدود ۵۰۰ مقاله 

بود و امروز به حدود ۷۸ هزار مقاله رسیده است.
رییســی تصریح کرد: ما قبل از انقــلاب مجلات علمی 

نداشتیم و در حال حاضر ۳۰۰ مجله در این بخش داریم.
حجت الاسلام رییســی با تاکید بر ضرورت ارتقا علمی 
کشــور، گفت: ارتقا علم و رتبه علمی که در کشور وجود 

دارد، نشــان دهنده آن اســت که انقلاب بــه علم، عالم 
و معرفت افزایــی و نیز علم آموزی توجه ویــژه دارد و به 

دنبال به کارگیری این علم و دانش در جامعه است.
وی اذعان کــرد: تاکید رهبری بر آنکــه کارها به صورت 
علمی و دانش بنیان انجام شــود، این است که علومی که 
در مدرسه و دانشگاه آموخته می شود، به صورت فناوری 
پایه به جامعه منتقل شــود، لذا رهبری همواره به رشد 
شــرکت های دانش بنیان تاکیــد دارند تا آثــار علوم به 

جامعه منتقل شود.
حجت الاسلام رییســی با بیان آنکه علم و عالم در کشور 
بســیار مورد توجه اســت، گفت: ظرفیت هــای علمی 
ما بســیار بالا اســت و جوانان و نوجوانان ما می توانند در 
عرصه های داخلــی و خارجــی افتخــار بیافریند، کما 
اینکه این جلســه هم در تجلیل از مقام آنانی اســت که 
افتخارآفرینی داشته اند و موجب شدند پرچم جمهوری 
اســلامی برافراشته شــود و ســرود جمهوری اسلامی 

نواخته شود اما باید این افتخارات حفظ شده و ارتقا یابد.
رییسی اذعان کرد: حتماً باید مســیر رشد و تعالی را اولاً 
برای خودتان و سپس برای جامعه داشته باشید و جامعه 
را از آثار علــوم مثل فیزیک شــیمی و ریاضی، برخوردار 
کنید و باید جامعه به دست شما بهره مند و برخوردار شود 

زیرا اینکه صرفاً رتبه علمی آورده شود و شغلی و درآمدی 
کسب شود موجب نقش آفرینی در جامعه نمی شود.

حجت الاسلام رییســی تاکید کرد: توجه به حل مساله 
و مشــکل و کمک بــه جامعه و مــردم موضوع بســیار 
مهمی اســت. ما باید افراد موثری در جامعه باشیم و این 
اثرگذاری بسیار اهمیت دارد.رییس جمهور با بیان اینکه 
موضوع شــاگرد پروری و نخبه پروری موضوعی بســیار 
مهم است، گفت: شما نباید در این جایگاه متوقف شوید و 
باید تلاش کنید که از این جایگاه علمی به مردم خدمت 

کرده و گره گشایی از مشکلات جامعه داشته باشید.
حجت الاســلام رییسی اظهار داشــت: عرصه خلاقیت 
و نوآوری و نظریه پردازی بســیار مهم و با اهمیت است. 
پیشینیان سخنانی گفتند که محترم است و جایگاهشان 
محفوظ اســت اما آیا ما هم باید همان سخنان را بگوییم، 
لذا باید بر اســاس مبانی اســتوار نظریات و سخنانی نو 
گفته شود و این در واقع همان ســخن از نظریه پردازی 
است.وی ادامه داد: شــاگردانی بودند که زمانی که کتاب 
خود را نوشــتند ســخنان جدید ونظرات نویی داشتند 
که نشــان می داد، ســواد وتوان علمی آنها از استادشان 
بیشتر است. البته شأن استاد محفوظ است اما راه نظریه 

پردازی و ارائه سخنان نو همواره باز است.

هادی رضایــی  بخــش درس و عبرت 
رســانه KHAMENEI.IR به مناســبت 
فرارســیدن ایام دهه فجر به انتشار برخی از 
خاطــرات رهبر انقــلاب در دوران مبارزات 
علیه رژیم ستم شاهی پرداخته است.بخش 
KHAMENEI. درس و عبــرت رســانه

IR به مناسبت فرارســیدن ایام دهه فجر و 
بزرگداشت چهل و پنجمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اســلامی ایران به انتشــار برخی از 
خاطــرات رهبر انقــلاب در دوران مبارزات 

علیه رژیم ستم شاهی پرداخته است.

اولین دستگیری آیت الله خامنه ای
در خرداد ماه ۱۳۴۲ هجری شمسی )محرم 
۱۳۸۳ هجــری قمری( که کشــتار بزرگ 
تهران و برخی شــهرهای دیگر اتفّاق افتاده 
بود و صدها تن از مردم به قتل رسیده بودند، 
من در بیرجند بودم. رفتن من به آن شهر و 
در آن هنگام، با هدف افشاگری و رسواسازی 
رژیم حاکم، بویــژه هتک حرمــت علما و 
روحانیّون در مدرسه ی فیضیّه ی قم و نیز به 
قصد افشای برنامه هایی که رژیم برای نابود 
کردن هویتّ اســلامی ملتّ مسلمان ایران 

طراحی کرده بود، صورت گرفت.
من شــهر بیرجند را از این جهــت انتخاب 
کردم که این شــهر دژ »امیر اسدالله عَلمَ« 
بود. او ظاهراً پست وزارت دربار را داشت، امّا 
در واقع جایگاهش خیلــی از این مقام بالاتر 
بود. او یکی از رجال قدرتمند کشور بود و در 
جلد دوّم خاطرات »فردوست« جایگاه عَلمَ 

در ایران بیان شده است.
من در بیرجند دوســتانی داشتم که طیّ دو 
سفر قبلی با آن ها آشــنایی یافته بودم. روز 
سوّم محرّم به بیرجند رســیدم. روز هفتم 
محرّم فرا رســید؛ و این همان روز موعودی 
بود که امام خمینــی )ره( توصیه کرده بود 
سخنران ها افشاگری علیه رژیم شاه را آغاز 

کنند. روز هفتم مصادف با جمعه بود.
در این اجتماع انبوه همه چیز را گفتم. تا روز 
تاسوعا که دستگیر شــدم این سخنرانی ها 
را ادامه دادم. تا ظهر روز عاشــورا در پاسگاه 
پلیس مانــدم. نمی دانســتم کــه بیرون 
بازداشــتگاه چه می گذرد. بعداً مطّلع شدم 
که اوضاع در سراســر ایران آبستن حوادث 
بزرگی اســت. چنان که بعداً آیت الله تهامی 
که شخصیّت برجســته علمای بیرجند که 
فقیه و ادیــب و خطیب و شــجاع بود برایم 
تعریف کرد، در همان بیرجنــد نیز هنگام 
دســتگیری من اوضاع انفجارآمیــز بوده. 
ظاهــراً مقامات هــم متوجّه ایــن مطلب 
شــده بودند و ترســیده بودند آن قیام های 
خروشــان مردمی کــه در تهــران و دیگر 
شهرهای ایران اتفّاق افتاده، در بیرجند هم 

اتفّاق بیفتد.
برای همیــن، در شــورای تامین شــهر، 
جلســه ی فوق العاده تشــکیل داده بودند. 
این شــورا صلاحیّت صدور حکــم تبعید را 
داشــت؛ لذا حکمی مبنی بــر تبعید من به 
شهر مشهد )شهر خودم!( صادر کرد. ظاهراً 
مقامات خواســته بودند پیش از تبعید من، 
خشــم مردم را فرو بنشــانند؛ لذا مرا آزاد 
کردند و با من شــرط کردند که منبر نروم. 
مردم بیرجند بــه من به چشــم همدلی و 
محبّت می نگریستند، و من خوشحال بودم 
که می دیدم مردم این شــهر علیرغم ترس 
از قــدرت عَلمَ با مبلّغان اســلام یک چنین 

همبستگی عاطفی دارند.
در ســال ۱۳۴۲ شمســی بــرای تبلیغ در 
ایــام مــاه رمضــان در اواخر زمســتان به 
زاهدان رفتم که دوباره بازداشــت شــدم. 
بعد از بازجویی مــرا بیرون بردند و ســوار 
ماشــین کردند و به خارج از شهر بردند. هوا 
تاریک و بســیار ســرد بود. فهمیدم جایی 

که مرا برده انــد پادگان نظامی اســت. مرا 
در بازداشــتگاه نگهبانــی انداختنــد. این 
میهمان جدید برای ســربازان غیرمنتظره 
بود. ســربازان از جای خود برخاستند و دور 
مرا گرفتند و با احترام به من ســلام دادند. 
فرمانده ســربازان وقتی آن رفتار را از افراد 
خود دید ســریعاً مرا به مکانی انفرادی برد. 

صبح زود به مقر ساواک منتقل شدم.
در طی این مــدت از من بازجویی شــد که 
چند ساعت طول کشید. تعجب کردم وقتی 
دیدم که بازپرس از دوستان دوران کودکی 
من اســت و من در بازی هــای کودکانه او و 
برادرانش شــرکت می کردم. پــدر و برخی 
برادرانــش از علمــا و ســادات بودند. عصر 
بود که مرا بــه فرودگاه آوردنــد و به همراه 
دو مامور در هواپیما نشــاندند. بعداَ متوجه 
شدم که عازم تهران هستیم. این نخستین 
سفر من با هواپیما بود. در هواپیما به مسائل 
مختلفی می اندیشیدم. به آیندۀ این نهضت 
اسلامی که برپا شــده به برپاکنندۀ نهضت 
امام خمینی به آینده ای کــه در انتظار من 
بود. از فکر به این امــور که جز خدای متعال 
کســی از عاقبت آن آگاه نیســت منصرف 
شدم، مجله ای برداشــتم و به ورق زدن آن 
پرداختم. چشــمم به غزلی افتــاد که از آن 

خوشم آمد.
مــن عــادت داشــتم که هــر شــعری را 
می پســندیدم در دفتر خاصی که »سفینه 
غزل« نامیــده بودم، می نوشــتم. دیدم دو 
مامور همراه من از دو طرف گردن می کشند 
تا ببینند من چه می نویســم. وقتی شعر را 
نوشــتم ذیل آن این عبارات را هم افزودم: 
»ایــن ابیــات را در هواپیمایی کــه مرا به 
همراهی دو مامــور خوش اخلاق از زاهدان 
به جــای نامعلومی می برد، نوشــتم!« این 

عبارت اثر مثبتی بر هر دوی آن ها گذاشت.

بعد از زندان به دیدار امام رفتم
اواخر ســال ۴۲ برای تبلیغ مــاه رمضان به 
زاهدان رفتم که بازداشت و به تهران منتقل 
شدم. بعد از بازداشــت وقتی از زندان خارج 
شدم شور و شوق دلم را فرا گرفت و گفتم من 
هم توکل به خدا کنــم و به محل اقامت امام 
بروم شــاید به من هم اجازه ملاقات بدهند. 
آدرس را به دســت آوردم و به قیطریه رفتم. 
قیطریه در آن زمــان منطقــه ای خالی از 
ساختمان بود و تک وتوک خانه هایی در آن 
دیده می شد. من به خانه امام نزدیک شدم. 

نگهبانان تمام اطراف خانه را گرفته بودند.
به یکــی از آن ها گفتــم من تــازه از زندان 
آمده ام و می خواهم مانند ســایر زندانیان با 
آقا ملاقات کنم. آن ها با یکدیگر اختلاف نظر 
پیدا کردند. بالاخره توافق کردند که به من 

اجازه دهند فقــط برای چنــد دقیقه وارد 
شــوم. در زدم. حاج آقا مصطفی  فرزند امام  
در را بــاز کرد و از دیدن من دچار شــگفتی 
شد. از من پرســید: کِی آزاد شدید؟ گفتم: 
دو روز پیش! وارد یکی از اتاق ها شــدم و آقا 
را در برابر خود یافتم. احساساتی که در دلم 
محبوس مانده بود غلیــان کرد. عواطفم در 
برابر امام ســرریز شــد. برای آقا وضع امت 
و دوستان را در غیاب ایشــان بیان کردم و 
اظهار داشتم که موسم رمضان امسال بدون 
بازده به هدر رفــت و لذا بایــد از هم اکنون 

برای موسم محرّم برنامه ریزی کنیم.

پسرم مرا نشناخت!
در ســال ۱۳۴۶ مجدداً توســط ســاواک 
بازداشــت و زندانی شــدم. یک روز پسرم 
مصطفی را که دو ساله بود به زندان آوردند. 
یکی از سربازان دوان دوان آمد و گفت پسر 
شــما را آورده اند. به درِ زندان نگاه انداختم 
دیدم یکی از افسران، مصطفی را بغل گرفته 

و به سوی من می آید.
 مصطفــی را گرفتــم و بوســیدم. کودک 
به علت اینکــه مدتــی طولانــی از او دور 
بودم، مرا نشــناخت؛ لذا با چهره ای گرفته 
و اخم کرده به من نگریســت. سپس زد زیر 
گریه. به شــدت می گریســت. نتوانســتم 
او را آرام کنم. لذا او را دوباره به افســر دادم 
تا به همســرم و بقیه که اجــازۀ دیدار با من 
را نداشــتند بازگرداند. این امــر به قدری 
مرا متاثرّ ســاخت که تا چنــد روز بعد نیز 

همچنان دل آزرده بودم.

مبارزه و همراهی همسر
با آن که خانه ما بارها مورد یورش دژخیمان 
واقع شــد، و با آن کــه من بارهــا در برابر او 
بازداشــت شــدم، و حتّی در نیمه شب که 
برای دســتگیری من به خانه مــا ریختند، 
مــورد ضرب و جــرح واقع شــدم، علیرغم 
همه این ها، من هیچگاه ترســی یا ضعفی 
یا افســردگی و ملالتی در همسرم مشاهده 
نکردم. با روحیّه ای عالی و قــوی در زندان 
به ملاقات من می آمد. در ایــن ملاقات ها، 
به من اعتمــاد و اطمینان مــی داد. هرگز 
نشــد وقتی مــن در زنــدان بــودم، خبر 

ناراحت کننده ای به من بدهد.
 به یاد نــدارم که مثلًا خبر بیمــاری یکی از 
فرزندان را به من داده باشد؛ یا مطلبی را که 
برایم ناخوشایند باشــد، درباره ی خانواده و 
بســتگان و والدین گفته باشــد. همچنین 
باید به صبر و شــکیبایی فراوان او در تحمّل 
سختی و مشــقّت زندگی در دوران پیش از 
انقلاب، و اصرار او بر ساده زیستی در دوران 

پس از انقلاب اسلامی اشاره کنم.

رفتار عجیب یک دوست نزدیک
]در یکی از موارد بعد از آزادی از بازداشــت 
ســاواک[ پس از بازگشــت به منزل برای 
تشرف به زیارت حضرت رضا )علیه السلام( 
و نماز در مســجد گوهرشــاد به حرم رفتم. 
دیروقت بــود و صحن تقریباً خالــی بود. از 
دور دو تن از دوســتان و هم درس های خود 
را دیدم که با یکــی از آن هــا علقه خاصی 
دارم. از این تصادف بســیار خوشحال شدم 
زیرا انتظار نداشتم کســی را در آنجا ببینم. 
با شــوق دیدار چهره هایی که زندان، میان 
من و آنها فاصله انداخته بود به سوی آن دو 
رفتم. انتظار داشتم آنها هم به محض دیدن 
من به سویم بیایند و بعد از این مدت جدایی 
از دیدار من خوشحال شوند. به طرف آن ها 
رفتم و نزدیکشــان رســیدم. می خواستم 
ســلام کنم که دیدم از من رو می گردانند. 
گویی یکــی از آن دو به دیگــری گفته بود 
او اکنــون از زنــدان خارج شــده و شــاید 
تحت نظر اســت پس از او دوری کنیم! این 
برخورد ســخت مرا متاثر کرد. من این گونه 
برخوردهــا را از برخی روحانیــون فراوان 
دیده ام در حالی کــه به عکس آن ها، جوانان 
اعــم از طلاب علــوم دینی و دانشــجویان 
دانشــگاه در مواقعی که به زندان می افتادم 

بیشتر دور مرا می گرفتند.

شکنجه گری که زندانی شد!
پنج شــش ماه پس از پیروزی انقلاب، طیِّ 
ماموریتی از تهران به شــهر خودم مشــهد 
آمدم. در آن هنگام عضو شــورای انقلاب و 
نماینده شــورای انقــلاب در وزارت دفاع و 
نماینده امــام در تعدادی از ســازمان های 
کشور بودم. مقامات مشهد از من خواستند 
تا از ســاختمان »کمیته مرکزی انقلاب« 
بازدید کنم. کمیته های انقلاب در آن زمان 
اداره بیشتر امور شــهرهای ایران را بر عهده 
داشتند. ســاختمان »حزبِ رستاخیز« در 
مشــهد برای این منظور انتخاب شده بود. 
به من گفتند: آخرین طبقه این ســاختمان 
در حال حاضر مخصوص زندانیان خطرناک 
اســت. اســامی آن ها را ذکر کردنــد و من 
بیشترشان را می شــناختم.[ یکی شان ]از 
شــنکجه گران من در پنجمین زندان بود و 
من از گســتاخی ها و وقاحتش در آن زمان 

خیلی چیزها به یاد داشتم.

تو یوسف می شوی!
در یاد من خواب های عجیبــی مانده. یکی 
به گمانم مربوط به ســال ۱۳۴۶ یا ۱۳۴۷ 
باشــد. در آن زمان وضع سیاسی مشهد در 
نهایت شدت و ســختی بود و اسلام گرایان 
دچــار گرفتــاری و محنت زیــادی بودند. 

چنان که جز چند تن از رفقا با من در میدان 
باقی نماندنــد و بقیه ترجیــح دادند عرصه 
مبــارزه را رها کنند. در آن شــرایط، خواب 
دیدم که حضرت امام خمینــی )ره( وفات 
کرده و جنازه ایشــان در یکی از خانه های 
مشــهد واقع در نزدیکی خانه پدر من روی 
زمین اســت. غم و اندوه وجودم را فرا گرفته 
بود. تابــوت را روی دوش گرفتیم. جمعیت 
انبوهی هم در پی جنازه به حرکت در آمدند 
که در میان آن ها شــمار بســیاری از علما 

بودند و من هم با آن ها حرکت می کردم.
با صدای بلند می گریســتم و از شدت تالمّ و 
تاثرّ با دست روی زانوی خود می زدم. چیزی 
که بر درد من می افزود این بود که می دیدم 
برخی علما بــدون اینکه توجهــی بکنند و 
عبرتی بگیرند و بی آنکه احساس اندوهی در 
آنها مشاهده شــود با هم صحبت می کنند و 
می خندند! جنازه به آخر شهر رسید. بیشتر 
تشییع کنندگان بازگشــتند اما جنازه راه 
خود را در بیرون از شــهر ادامه داد. بیست 
سی تشــییع کننده همچنان در پی جنازه 
حرکت می کردند. بیشتر تشییع کنندگان 
در پایین تپه ماندند. جنــازه به همراه چهار 
پنج تشــییع کننده به سمت بالای تپه رفت 
که من هم بــا آن ها به دنبال جنــازه بودم. 
تابوت را بالای تپه قــرار دادیم. من به پایین 
پا نزدیک شدم تا درحالی که چهره حضرت 

امام را می بینم، با او وداع کنم.
ناگهان دیدم دســت راســت ایشــان که 
انگشت ســبابه آن به حالت اشــاره بود به 
ســمت بالا حرکت می کند تا اینکه انگشت 
اشاره اش به پیشــانی من رسید و آن لمس 
کرد یا نزدیک بود لمس کند. با شــگفتی و 
حیرت نگاه می کردم. لب هایش را گشــود و 
دو بار گفت: تو یوســف می شوی تو یوسف 
می شــوی! خوابم را برای خیلی از بستگان 
و دوســتان نقل کردم از جمله برای مادرم 
)رحمة الله علیها( که فوراً آن را چنین تعبیر 
کرد: بله یوسف خواهی شد به این معنی که 

همواره در زندان خواهی بود!

عضویت در شورای انقلاب چهار ماه 
بعد از تبعید

]مهر ۱۳۵۷[ در یزد بودم که شــنیدم امام 
به پاریس عزیمت کرده اند. از یزد با هواپیما 
به تهران و از آن جا به مشهد رفتم. در مشهد 
ماندم و مشغول فعالیت های انقلابی بودم تا 
اینکه به فرمان امام راحــل برای حضور در 
شــورای انقلاب به تهران فراخوانده شدم. 
روز ۲۲ بهمــن ۱۳۵۷ انقلاب بــه پیروزی 
رســید. در اواسط ســال ۱۳۶۰ به ریاست 
جمهوری انتخاب شدم. فاصله میان آزادی 
من از تبعید تا عضویت در شــورای انقلاب 
حدود چهار ماه بود. همچنان که بین آزادی 
و انتخاب به ریاســت جمهوری، ســه سال 

فاصله شد.

خوابیم یا بیدار؟!
در آن روزها ما در یک حالت بهُت بودیم. در 
حالی که در همه فعالیت هــای آن روزها ما 
طبعاً داخل بودیــم. همان طور که می دانید 
ما عضو شــورای انقلاب بودیم و یک حضور 
دائمی تقریباً وجود داشت. لکن یک حالت 
ناباوری و بهت بر همه ی مــا حاکم بود. من 
یک چیزی بگویم که شــاید شــما تعجب 

بکنید.
من تا مدتی بعد از ۲۲ بهمن هم که گذشته 
بود بارها به این فکر می افتادم که ما خوابیم 
یا بیدار. و تلاش می کردم که از خواب بیدار 
شــوم. یعنی اگر خواب هســتم، این رویای 
طلایی که بعدش لابد اگر آدم بیدار شود هر 
چه قدر خواهد بود خیلــی ادامه پیدا نکند، 

اینقدر برای ما شگفت آور بود مسئله.
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واقعی به اقتصاد می دهید وقتی علامت غیر
علی اصغر ســمیعی رقابت در بازار و در عرصه اقتصاد اصل اســت، و  
نابرابری در قیمت ها و شــرایط ، به هر بهانه ای حتی با نیت خیرخواهانه 
هم که باشد مسلما به نوعی، عملی ظالمانه تلقی می شود و باعث ایجاد 

رانت برای عده ای و دلسردی و ناامیدی برای جمع دیگری خواهد شد.
روز یکشنبه، هشــتم بهمن ماه ۱۴۰۲، اولین خبری که در صفحه اول 
روزنامه اطلاعات جلب نظر می کند، این است: سالانه ۱۰۰ میلیارد دلار 
یارانه برای انرژی در کشــور پرداخت می شــود. یعنی به طور متوسط 
بیش از یک هزار دلار برای هر ایرانی یعنی برای یک خانواده متوســط 
۴ نفره بیش از ۴۰۰۰ دلار از بیت المال بابت سوبســید انرژی پرداخت 

می شود.
در واقع این پــول از بیت المال، یعنی از جیب مردم. هرچند اگر کســی 
در گوشــه ای از کشــور زندگی می کند، اتومبیل هم نــدارد، خانه اش 
هم گازکشــی نشــده و برای گرم کردن خود و پختن غذا از هیزم و خار 
اســتفاده می کند و برای روشــنایی در خانه اش هم، چند لامپ ۱۰۰ 
بیشتر ندارد، ولی به هر حال خودش، همســرش و همه فرزندانش، که 
در بیت المال سهیم هستند، هر یک ماهانه یک هزار دلار را پرداخت می 
کنند، چون عده ای برای اتومبیل های خــود بنزین ارزان می خواهند، 
و برای خانه های بزرگ و چند طبقه خود ســوخت ارزان، و برق ارزان، 
چون آنها با کلمه صرفه جویــی  بیگانه اند،می خواهند خانه را به ضرب 

سوخت ارزان گرم کنند.
 البته اشکال ندارد؛ به شرط آنکه بهای سوخت مصرفی را به طور واقعی 
بپردازد، نه این که از جیب همه مردم به نفع برخی از مردم، و بدتر این که 
از جیب عموم مردم و به نفع طبقــه مرفه تر. این گونه یارانه ها فقط برای 
سوخت هم نیست، برای ارز و به تبع آن برای بسیاری دیگر از کالاها هم 

هست.
حالا سوال این است آیا نمی شــود به جای این که برای انرژی و ارز این 
یارانه ها داده شــود و خودش باعث گسترش فســادهای مختلف، چه 
اقتصادی، چه بهداشتی و چه فرهنگی شــود، این یارانه های ناعادلانه 
راحذف کرد و به جای آن اولا رقم کســری بودجه را به صفر رساند، که 
به تبع آن نیاز به چاپ اســکناس و خلق پول و ایجــاد تورم های بالای 
۴۰ درصد هم نباشــد، و از طرف دیگر، بقیه آن حجم عظیم از سرمایه 
را هم در اختیار ســه نهاد آموزش و پرورش ، بهداشت و درمان و  امنیت 
و قضاوت قــرار داد؟ندادن یارانه بــرای ارز هم مواهب بســیاری دارد؛ 
از جمله این که از حجم خروج غیررســمی ارز از کشــور کم می شود و 

سرمایه گذاری در داخل کشور مقرون به منفعت می شود.
یکبار دیگر عــرض می کنم، همان طور که بار هــا گفته ام: قیمت یعنی 
علامت  اگر حتی با نیت خیر علامت غیرواقعــی بدهید، کاری ناصواب 
و بی خردانه کرده اید.رقابــت در بازار و در عرصه اقتصاد اصل اســت، و 
نابرابری در قیمت ها و شــرایط ، به هر بهانه ای حتی با نیت خیرخواهانه 
هم که باشد مسلما به نوعی، عملی ظالمانه تلقی می شود و باعث ایجاد 

رانت برای عده ای و دلسردی و ناامیدی برای جمع دیگری خواهد شد.

سقف کارت به کارت حساب های شخصی ماهانه 
یک میلیارد تومان شد

محدودیت ارائه خدمات کارت به کارت در اجرای تبصره ۳ ماده ۸ آئین 
نامه اجرایی ماده )۱۴( الحاقی قانون مبارزه با پولشــویی به رئیس کل 

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ابلاغ شد.
هادی خانی رئیس مرکز اطلاعات مالی کشــور اعلام کرد، محدودیت 
ارائه خدمات کارت به کارت در اجرای تبصره ۳ ماده ۸ آئین نامه اجرایی 
ماده )۱۴( الحاقی قانون مبارزه با پولشویی به رئیس کل  بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران ابلاغ شد.

در مکاتبه هادی خانی، رییس مرکز اطلاعات مالی کشــور آمده است، 
نظر به اســتفاده برخی صنوف از حســاب های نیابتــی بویژه از طریق 
خدمات کارت به کارت در شبکه بانکی کشــور; با نظر داشت اطلاعات 
دریافتی از آمار تراکنش های ســال ۱۴۰۱ افراد فاقــد پرونده مالیاتی 
در الگوی ۱۰۰ تراکنش دریافتی در ماه بــه ارزش حداقل ۳۵ میلیون 
تومان و در اجرای تبصــره )۳( ماده )۸( آئین نامــه اجرایی ماده )۱۴( 
الحاقی قانون مبارزه با پولشویی ارائه خدمات کارت به کارت بیش از ۱۰ 
میلیارد ریال یا ۲۰۰ تراکنش دریافتی در ماه به اشــخاص حقیقی فاقد 
پرونده مالیاتی در تمامی کارت های بانکی متصل به کد ملی اشــخاص 
مذکور ممنوع می باشد. خواهشــمند است دستور فرمایید ضمن ابلاغ 
به مبادی ذیربط جهت اعمال محدودیت مورد نظر، گزارشی از اقدامات 
انجام گرفته و نتایج آن در بازه های زمانی ســه ماهــه به این مرکز ارائه 
گردد.بدیهی اســت محدودیت فوق شــامل ســایر ابزارهای پرداخت 
و انتقال وجه نگردیــده و با دریافت داده های متقــن و دقیق تر، امکان 
بازنگری و تسری آن به ســایر گروه های جمعیتی و ابزارهای پرداخت 

وجود خواهد داشت.

مدیرعامل صندوق توسعه ملی خبر داد
 بدهی 7 میلیارد دلاری بخش خصوصی 

به صندوق
مدیرعامل صندوق توســعه ملی با بیان اینکه میزان معوقات صندوق 
توســعه ملی به حدود ۶ الی ۷ میلیارد دلار می رسد، گفت: در این مدت 
یا از ســهام این شــرکت های بدهکار دریافت کرده ایم و برای تسویه، 

مابه ازای بدهی ها، دارایی هم تهاتر می شود.
مهدی غضنفری دربــاره میزان معوقات صندوق توســعه ملی و مدت 
زمان این معوقات اظهار داشــت: میزان معوقات صندوق توســعه ملی 
به حدود ۶ الی ۷ میلیارد دلار می رســد که این معوقات از ابتدای تولد 
صندوق ایجاد شــده  اســت.وی با بیان اینکه این بدهــکاران از بخش 
خصوصی هســتند، ادامه داد: این بدهی ها به تدریج تســویه می شوند 
در این مدت یا از سهام این شرکت های بدهکار دریافت کرده ایم و برای 
تســویه، مابه ازای بدهی ها، دارایی هم تهاتر می شود. البته برخی از این 
بدهکاران برای پرداخت بدهی ها مهلت بیشتری از صندوق درخواست 

کرده اند که با این درخواست آنها هم موافقت کرده ایم.
مدیرعامل صندوق توســعه ملی در پاسخ به این ســوال که بدهکاران 
این بدهی ها را با چه نرخی تســویه می کنند، گفــت: بدهی ها با همان 
نرخ ذکر شــده در قرارداد که ۶ تا ۷ درصد است، پرداخت می شود. ساز 
و کار پرداخت بدهی به صندوق توســعه ملی معمولا این گونه است که 
بدهکاران ریال به بانک مرکزی تحویــل می دهند و ریال تبدیل به دلار 

نیمایی می شود و از محل دلار نیمایی بدهی ها تسویه می شود.
غضنفری همچنین درباره ســهم صندوق در بودجه ۱۴۰۳   تاکید کرد: 
سهم صندوق در بودجه سال آینده ۴۵ درصد است که مانند روال سال 

گذشته بوده که البته هر سال یک پله اضافه می شود. 

یادداشت

بازار

در گروه نــان و غــلات، رشــته آش بــا ۳.۴ درصد و 
ماکارونی بــا ۲.۲ درصد و بیشــترین افزایش قیمت را 
نســبت به ماه قبل داشــته اند و همچنین بیشــترین 
کاهش قیمت مربوط به برنج ایرانی درجه یک با ۰.۷- 

درصد است.
 در دی مــاه ۱۴۰۲ تغییــرات متوســط قیمت اقلام 
خوراکی منتخــب برای گروه هــای مختلف کالاهای 

خوراکی در مناطق شهری کشور به شرح زیر است:
نان و غلات

در این گروه، اقلام رشــته آش با ۳.۴ درصد و ماکارونی 
با ۲.۲ درصد و بیشترین افزایش قیمت را نسبت به ماه 

قبل داشــته اند و همچنین بیشترین کاهش 
قیمت مربوط بــه برنج ایرانــی درجه یک با 

۰.۷- درصد است.
گوشت قرمز، سفید و فرآورده های آن ها

در این گروه، اقلام "گوشت گوسفند با ۱۰.۹ 
درصد، گوشت گاو یا گوســاله با ۳.۹ درصد 
و کنســرو تن ماهی با ۳.۱ درصد بیشترین 

افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل داشته اند.
لبنیات، تخم مرغ و انواع روغن

در این گروه، بیشــترین افزایش قیمت نســبت به ماه 
قبل مربوط به شــیر خشــک با ۷.۸ درصد، تخم مرغ 

ماشینی با ۱.۹ درصد و کره پاستوریزه با ۱.۷ 
درصد و همچنین بیشــترین کاهش قیمت 
مربوط به روغن نباتی جامد با ۳.۲- درصد و 

روغن مایع با ۱.۸- درصد است.
میوه و خشکبار

در این گــروه، بیشــترین افزایــش قیمت 
نسبت به ماه قبل مربوط به هندوانه با ۱۷.۲ 
درصد، انار با ۱۳.۹ درصد و کشش پلویی با ۷.۸ درصد 
همچنین بیشــترین کاهش قیمت مربوط به خربزه با 

۱۵.۹- درصد و پرتقال با ۴.۴- درصد است.
سبزیجات و حبوبات

در این گروه، بیشــترین افزایش قیمت نســبت به ماه 
قبل مربوط به پیاز با ۱۷.۷ درصــد، قارچ با ۴.۹ درصد 
و فلفل دلمه ای بــا ۴.۰ درصد و همچنین بیشــترین 
کاهش قیمت مربوط به گوجه فرنگی با ۱۳.۵- درصد 

و کدو سبز با ۱.۹- درصد است.
قند و شکر، آشامیدنی ها و سایر خوراکی ها

در این گروه، بیشــترین افزایش قیمت نســبت به ماه 
قبل مربوط به ســس گوجه فرنگی با ۳.۱ درصد، چای 
خارجی بسته ای با ۱.۸ درصد و رب گوجه فرنگی با ۱.۵ 
درصد و همچنین بیشــترین کاهش قیمت مربوط به 

شکر با ۰.۴- درصد و قند با ۰.۳- درصد است.

بانک جهانی در گزارشــی اعلام کرد رشــد اقتصادی 
ایران به دلیل بالارفتن صادرات نفت ایران بوده و ربطی 

به قیمت نفت ندارد.
 بانک جهانــی در جدیدترین گــزارش خود وضعیت 
رشد اقتصادی کشــورهای غرب آسیا و شمال آفریقا را 
اعلام کرد که بر این اساس رشد اقتصادی ایران در سال 

۲۰۲۴ یعنی سال جاری میلادی به ۴.۲ درصد برسد.
این گزارش رشــد اقتصادی ایران در ســال گذشــته 

میلادی را ۳.۸ درصد برآورد کرده است.
بر اســاس این گزارش، تراز تجاری ایران از ۳.۵ درصد 
تولیــد ناخالص ملی در ســال ۲۰۲۲ روند افزایشــی 
به خود گرفته و در ســال ۲۰۲۳ بــه ۴.۸ درصد تولید 

ناخالص داخلی رسیده اســت. این رقم در سال ۲۰۲۱ 
منفی ۳.۱ درصد بوده است.

همچنین تراز مالی دولت که در سال ۲۰۲۲ منفی ۱.۹ 
درصد بوده در ســال جاری میلادی بهبود پیدا کرده 
و به منفی ۱.۶ درصد خواهد رســید. این رقم در سال 
۲۰۲۱ نیز برابر با منفی ۳.۲ درصد بوده است که نشان 

از روند بهبود این شاخص طی این سه سال دارد.
نکته حائــز اهمیــت در این گــزارش این اســت که 
درحالی که منطقــه غرب آســیا و شــمال آفریقا در 
ســال ۲۰۲۲ به علت افزایش قیمت نفت و گاز رشــد 
۶ درصدی را تجربــه کرده بودند اما این رقم در ســال 

جاری میلادی به ۱.۹ درصد کاهش یافته است.

خ نر

جهان

مریم فکری  آل اســحاق تاکید می کند: 
نوسان ارز، بنیان اقتصادی ندارد و خطرناک 
است. کسانی که در این بازار بازی می کنند، 
یک نوع قمار می کننــد، چون این جریانات 

واقعی نیست.
 بازار ارز در حالــی یک هفته پرنوســان را 
پشت سر گذاشــت که به باور کارشناسان و 
تحلیلگران اقتصادی، ورود بــه این بازار در 
این شرایط خطرناک اســت. در یک هفته 
اخیر بــازار ارز، رنــگ دلاری نزدیک به ۶۰ 
هزار تومان را هم بــه خود دید، اما حالا چند 
کانال پایین آمده و در مــرز ۵۵ هزار تومان 

قرار دارد.
به  نظر می رســد بــازار ارز تهــران در حال 
تخلیه انتظارات تورمی اســت و بازار ارز در 
روندی نزولی قــرار دارد. برخی فعالان بازار 
ارز معتقدند ارزپاشــی سیاست گذار قیمت 
ارز را مهار کرده اســت و برخی نیز معتقدند 
این روند نزولی خواست سیاست گذار است 
و آن افزایش قیمت هم بــه اراده نهاد پولی 

کشور بود.
با این وجــود، در حال حاضر فعــالان بازار، 
ســناریوهای متعــددی در رابطــه با روند 
کاهشــی بازار ارز متصور می شوند. برخی 
می گویند که اگر فشــار بازارساز در جهت 
افزایش ارزش پــول ملی ادامــه پیدا کند، 
امکان بازگشــت نرخ ارز به سطوح قیمتی 
بازه ۵۰ تا ۵۲ هزار تومان وجود دارد، اما در 
مقابل برخی دیگر از تحلیلگران تاکید دارند 
افت بیش از حد نرخ ارز، اقتصادی نیســت 
و بهتر اســت که بانک مرکزی اجازه تعدیل 

نسبی نرخ ارز را صادر کند.

چرا دلار گران شد؟
یحیی آل اسحاق، رییس اتاق بازرگانی ایران 
و عراق در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 

درباره وضعیت بــازار ارز می گوید: بازار ارز 
تحت تاثیــر عوامل متعددی نوســان پیدا 
می کند که برای همه مشــخص است. یک 
زمان بحث عرضه و تقاضای ارز اســت که ما 
به طور معمول یــک عرضه و تقاضای واقعی 
داریم و بایــد واقعیت هــا را در نظر بگیریم. 
اما یک زمانــی بحث عرضــه و تقاضای ارز 
متاثر از جریانات روانی یــا جریانات موقت 
یا برداشــت های افراد یا نگاه های سیاسی 

است.
وی می افزاید: در حال حاضر می توان گفت 
که نوسانات ارزی، ناشی از عرضه و تقاضای 
واقعی ارز نیســت، یعنی نه عرضه ارز از نظر 
ذخایر کم شده و نه تقاضاهای غیرضروری 
ایجاد شده اســت. شــرایط، نرمال و مثل 

سابق است.

رییس اتاق بازرگانی ایــران و عراق تصریح 
می کند: آنچــه که امــروز اتفــاق افتاده، 
برداشــت ها یا القاهای یک عده ای اســت 
که می خواهنــد از این بازار سوءاســتفاده 
می کننــد و با توجه به شــرایط سیاســی 
منطقه، هر کســی برای خــود یک فضایی 
درســت می کند. اما آنچه کــه قطعا وجود 
دارد، این که فضاسازی ها توسط سوداگران 
اتفاق می افتد و می خواهند از این شــرایط 

سوءاستفاده کنند.

پاسخ به شائبه تامین کسری بودجه
آل اسحاق در پاسخ به این پرسش که برخی 
از تحلیلگران اعتقاد دارند که یکی از دلایل 
افزایش قیمت ارز، داســتان تامین کسری 
بودجه دولت در پایان سال است، می گوید: 

این نیســت، این ها حرف هایی اســت که 
مبنای اقتصادی نــدارد.وی می افزاید: یک 
بحثی هم کــه مطرح می شــود، مربوط به 
تسویه حســاب با شــرکت های خارجی در 
پایان سال اســت. ولی این مسایل نیست، 
عمده داســتان بازار ارز، جو روانی اســت و 
سوءاســتفاده کنندگان به طور عمده برای 
خود محاســباتی دارند که دائما نرخ را کم 

و زیاد و فضا را ملتهب می کنند.
رییس اتاق بازرگانی ایــران و عراق عنوان 
می کند: البته سیاســت های بانک مرکزی 
هــم در کنترل نــرخ ارز مهم اســت که به 
تناســب اقتضائات، چگونه بایــد برخورد 

کنند.
آل اسحاق تاکید می کند: نوسان ارز، بنیان 
اقتصادی ندارد و خطرناک اســت. کسانی 

که در این بازار بازی می کنند، یک نوع قمار 
می کنند، چون این جریانات واقعی نیست.

وی متذکر می شود: آنچه که در حال حاضر 
در بازار ارز دیده می شــود، بیشتر جو روانی 
است. بر این اســاس، ورود به بازار ارز قمار 

است و در بازار ارز، قماربازی می کنند.
رییس اتاق بازرگانی ایران و عراق می گوید: 
در کل اگر نظر من را بخواهید بدانید، از نظر 
اقتصادی این نوسانات بنیان اقتصادی ندارد 
و آنچه که می بینیم، جو روانی اســت و این 
خطرناک است و کســانی که حسابگری در 

اقتصاد دارند، نباید در این بازی وارد شوند.

پیش بینی بازار ارز تا پایان سال
آل اســحاق در ادامه با پیش بینی وضعیت 
بازار ارز تا پایان امســال، عنــوان می کند: 
همان طــور کــه گفتــم، یک بخشــی از 
نیازهای ارزی پایان ســال واقعی اســت؛ 
مثل تسویه حســاب ها و برخی از سفرها که 
ممکن است تقاضا یک مقداری بالا رود. اما 
این میزان تقاضا به قدری نیست که نوسان 

ایجاد کند.
وی می گوید: بــه نظر مــن در صورتی که 
شرایط منطقه عادی شــود، نرخ ارز به قبل 

برمی گردد.
رییس اتاق بازرگانی ایــران و عراق درباره 
روند بازار ارز در سال ۱۴۰۳ نیز خاطرنشان 
می کنــد: بایــد ببینیم وضعیــت بودجه و 
تصمیم دربــاره افزایــش حقوق ها چگونه 
اســت. همچنین نظامات جدیدی که بانک 
مرکزی بــرای کنترل حجــم نقدینگی در 

دست دارد، چه می شود.
آل اسحاق می گوید: عوامل متعددی مطرح 
اســت که باید منتظر ماند تا بتــوان درباره 
وضعیت بازارها در ســال آینــده اظهارنظر 

کرد.

متوسط قیمت کالاهای خوراکی در دی ١4٠2 چقدر بود؟

بانک جهانی: رشد صادرات نفت ایران عامل رشد اقتصادی شد

رئیس سازمان امور مالیاتی:

تمرکز سازمان مالیات بر دانه درشت هاست

خریدار  رئیس ســازمان امــور مالیاتی با 
بیان اینکه نفت ثروت همه ایرانیان، نســل 
فعلی و نسل آینده است، گفت: برای هزینه 
های کشــور نباید به ثروتی مثل نفت رجوع 
کرد که شــیر آن هم دســت ما نیست و به 
تحریم مربوط اســت؛ بلکه بایــد به درآمد 
پایداری اتکا کنیم کــه در اختیار خودمان 

باشد.
سیدمحمد هادی ســبحانیان با طرح این 
پرسش که آیا در کشــوری سرشار از منابع 
نفتی ایران هم مــردم باید مالیات بپردازند، 
گفت: اگر کشــور را به خانواده  مثال کنیم، 
اعضــای خانــواده می تواند کار کنــد و از 
محل کار  درآمدی کســب کند برای خرج 
امورات جاری، آموزش، ســلامت و تفریح؛ 

یا می توانند اگر ثروتی بهشــان رســیده را 
خرج امورات جاری کنند. اما آیا عقل سلیم 
حکم می کند برای مخــارج جاری زندگی، 
ثروتمان را بفروشیم و هزینه کنیم یا از محل 
درآمد جــاری، بخواهیم هزینــه جاری را 

پرداخت کنیم؟
وی ادامه داد: عقل ســلیم حکم می کند که 
به اندازه درآمدمان هزینه هایمان را پوشش 
دهیم و فرش زیر پای خــود را برای خورد و 
خوراک نفروشــیم. چون اولا آن ثروت تمام 
می شــود، در حالی که هزینه های زندگی 
چه بسا رو به افزایش باشد. بنابراین نباید از 
ثروت خودمان برای مخارج جاری استفاده 
کنیم، بلکه این ثروت بایــد صرف افزایش 

دارایی یا ارث برای فرزندانمان شود.

رئیس ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
نفت ثروت همه ایرانیان، نسل فعلی و نسل 
آینده اســت، افزود: این نفت سهم فرزندان 
ماســت که باید صرف عمران و آبادانی برای 
سال ها و دهه های آینده شود. آیا عقل سلیم 
حکم می کند که امروز این نفت را بفروشیم 
و صرف مخارج جاری کشور کنیم؟ در عین 
حال که شیر نفت هم دست ما نیست، بلکه 
دست مراجع بین المللی و ســازمان اوپک 
اســت که می توانند با تحریم ها آن را تحت 

تاثیر قرار دهند.

نباید درآمد جاری کشور را از فروش 
ثروتمان به دست آوریم

ســبحانیان خاطرنشــان کرد: بنابراین ما 
نباید درآمد جاری کشور را از فروش ثروت 
به دســت آوریم و آن را بــه جریانی متکی 
کنیم که اختیارش در دست ما نیست. فارغ 
از اینکه کشــور ما نفت دارد یا نــدارد، باید 
اتکا کنیم به درآمد پایــداری که در اختیار 
خودمــان باشــد و از فــروش ثروتمان هم 

تامین نمی شود.
وی ادامه داد: منطق دیگر این اســت که به 
طور مثال، همه ساکنان یک ساختمان باید 
به اندازه سهم خودشان برای تامین مخارج 
آن ســاختمان هزینه کنند؛ اگر یک واحد 
این کار را انجام ندهد، یعنی ســهم خود را 
نپرداخته اســت. اقتضای عدالــت مالیاتی 
همین است. نمی شــود در کشوری زندگی 
کنیم، امنیت و سلامت، بهداشتی  عمومی 

و آموزش فراهم شــود، اما یک نفر نخواهد 
سهم خود را پرداخت کند.

 در همه جای دنیا یکــی از قبیح ترین کارها 
این اســت که یک نفر ســهم خود را از اداره 

کشور پرداخت نکند.
رئیس ســازمان امور مالیاتی خاطرنشــان 
کرد: عدالت مالیاتی هــم حکم می کند که 
اگر کسی ثروت مندتر بود، یعنی از امکانات 
کشور بیشــتر اســتفاده کرده و بر مبنای 
اصل توانایی پرداخت، باید الیات بیشــتری 
پرداخت کند. امــا اگر یک نفــر در جایگاه 
معیشتی پایین تر باشد، نباید مالیات دهد. 
این همه جای دنیا یک قاعده تعریف شــده 
اســت؛ همان طور که همه باید مشــارکت 
کنند، دولت ها باید برایی کسانی که درآمد 
پایین تری دارند، ســطحی از معافیت را در 

نظر بگیرند.

تمرکز ما مالیات گرفتن از 
دانه درشت هاست

ســبحانیان با بیان اینکه تمرکز ما مالیات 
از دانه درشت هاســت، گفــت:  گرفتــن 
دانه درشت ها همان ها هستند که از گردش 
مالی بســیار بالایــی برخوردارنــد، یعنی 
دهک های بالا و صدک های بالای درآمدی.  
از آن طرف قاطبه مردم که شاید درآمدهای 
خیلی بالایــی نداشــته باشــند، نباید در 
تیررس نظام مالیاتی باشــد و نظام مالیاتی 
بر گرده آنها ســنگینی کنــد.  این موضوع 
بخشی به قانون تبدیل شــده و بخشی هم 

به بســتر حقوقی نیاز دارد کــه مالیات بر 
مجموع درآمد اشخاص حقیقی را در دولت 
ســیزدهم تدوین کرده و به مجلس ارسال 
کردیم که با همین منطق مورد بررسی قرار 

خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه ما باید نســبت به مودیان 
خــود تکریم کنیــم، گفت: مودیــان به ما 
مالیــات پرداخت می کنند که ما کشــور را 
اداره کنیم. یکــی از مهم ترین مصادیق این 
تکریم، توســعه میزهای خدمت در سراسر 
کشور است. همکاران ما در صنوف مختلف 
حضور پیدا می کنند و باید پاســخگوی نیاز 
مردم باشــند. ما یک مرکز پاسخگویی هم 
ایجاد کردیم به شماره ۱۵۲۶ که همه مردم 
می توانند سوال یا ابهام خود را از این طریق 

مطرح کنند و ما پاسخگوی آنها باشیم.
رئیس ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
بیش از ۱۰۰ هــزار میلیــارد تومان در ۱۰ 
ماهه ابتدای ســال جاری به شهرداری ها و 
دهیاری های کل کشــور اختصــاص یافته 
اســت که صرف آبادانی و عمران شــهرها 
و روســتاهای کشــور می شــود. بیش از 
۲۷ هزار میلیــارد تومان مالیــات به حوزه 
سلامت اختصاص پیدا کرده، مشخصا یک 
واحد درصــد از ارزش افــزوده ای که مردم 
پرداخــت می کنند، صرف حوزه ســلامت 
آن ها می شود. بیش از ۷۰۰۰ میلیارد تومان 
صرف ورزش شــده اســت. اینها بخشی از 
موارد مربوط به مصرف مالیات است که باید 

مردم در جریان آن قرار بگیرند.
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جزییات ثبت اطلاعات شیرهای خشک معمولی 
در درگاه بیمه سلامت

 مدیرکل دفتر خدمات تخصصی سازمان بیمه سلامت ایران، جزییات 
ثبت اطلاعات شــیرهای خشــک  معمولی در درگاه بیمه ســلامت را 

تشریح کرد.
 محمد اســماعیل کاملی روز یکشنبه با اشــاره به سیاست های نظام 
سلامت کشور و مصوبات ســتاد تدابیر ویژه غذا و دارو وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، افزود: سازمان بیمه سلامت به عنوان مجری 
مدیریت و در راستای سیاست حذف ارز ترجیحی و پرداخت باقیمانده 
به ذینفع نهایی؛ باقی یارانه ارزی شــیرهای خشــک معمولی را تعیین 

کرد.
وی اظهار داشت: در همین راســتا از تاریخ یازدهم بهمن جاری، ثبت 
شیرهای خشــک معمولی توســط داروخانه های طرف قرار داد بیمه 
ســلامت برای همه مصرف کنندگان در سطح کشور، در درگاه سازمان 
بیمه ســلامت بــه نشــانی eservices.ihio.gov.ir/mpx با ثبت و 

کنترل بارکد اصالت، انجام می شود.
کاملی تصریح کرد: بر اســاس اقــلام ثبت شــده در درگاه مربوطه، در 
انتهای ماه صورت حساب باقیمانده یارانه ارزی داروخانه صادر می شود 
و در نهایت مبالغ مربوطه با ارائه اطلاعات، توســط سازمان هدفمندی 

یارانه ها، در وجه داروخانه ها پرداخت خواهد شد.
مدیرکل دفتر خدمات تخصصی سازمان بیمه سلامت ایران اضافه کرد: 
علاوه بر مسیر دسترســی فوق، امکان دسترسی از طریق سامانه نسخه 

الکترونیک و با انتخاب گزینه »ارائه شیر خشک« نیز برقرار است.
کاملی تاکید کرد: تا اطلاع ثانوی، ثبت و ارائه اقلام شــیرهای خشــک 
معمولی با ثبت در سامانه TTAC ســازمان غذا و دارو نیز مانند سابق 

قابل انجام است.

معاون دانشگاه خبر داد
جزییات پذیرش دوره های کارشناسی ناپیوسته 

دانشگاه علمی کاربردی
معاون نظارت و ســنجش دانشــگاه جامع علمی کاربــردی جزییات 
ثبت نام پذیرش دوره های کارشناسی ناپیوســته این دانشگاه را اعلام 

کرد.
 به نقل از دانشــگاه جامع علمی کاربردی، دکتر محمد فتحیان با اعلام 
این خبر افزود: ثبت نام از داوطلبان ورود به دوره های مهندسی فناوری 
و کارشناسی حرفه ای ناپیوسته دانشــگاه جامع علمی کاربردی جهت 
پذیرش بهمن ماه ۱۴۰۲ در بیش از ۱۷۰۰ کدرشــته محل امکان پذیر 

بوده و تا ۱۸ بهمن ماه ادامه خواهد داشت.
وی اظهار داشــت: در پذیرش پیش رو با توجه به سیاســت های کلی 
اشتغال و به منظور پاســخگویی به نیاز نیروی انســانی متخصص در 
بخش های مختلف کشــور و رفع معضل بیکاری بــه عنوان یک چالش 
ملی، دانشــگاه جامع علمی کاربردی با رویکرد جدید تعهد اشــتغال 
در حین و یا پــس از تحصیل در محیــط کار واحد متقاضی و یا ســایر 
مبادی بازار کار، اقدام به ایجاد ظرفیت در ۳۰ کدرشــته محل در مقطع 

کارشناسی ناپیوسته کرده است.

معاون نظارت و سنجش دانشگاه جامع علمی کاربردی گفت: به تمامی 
داوطلبان توصیه می شود به منظور افزایش احتمال قبولی بیش از یک 
کدرشــته محل را انتخاب کنند و نیز ثبت نام خود را به روزهای پایانی 

موکول نکنند.
فتحیان اظهار داشــت: دا. طلبان می توانند جهت ثبت نام در دوره های 
کارشناسی ناپیوسته دانشــگاه جامع علمی کاربردی در مهلت مقرر به 
www. پرتال اطلاع رسانی سازمان ســنجش آموزش کشور به نشانی

sanjesh.org مراجعه کنند.

رییس سازمان پزشکی قانونی اعلام کرد
ثبت ۲۰۵ هزار نمونه خون مجرمین جرایم 

خشن و پرتکرار
رییس سازمان پزشــکی قانونی با بیان اینکه بالغ بر ۵ هزار عضو هیات 
علمی با ما همــکاری می کنند، گفــت: کل معاینــات در ۴۷۰ مرکز 
ســازمان در طی ۹ ماهه ۱۴۰۲، یک میلیــون و ۴۵۷ هزار و ۶۵۱ مورد 
بوده است. تعداد اجساد معاینه شده در ۹ ماهه ۱۴۰۲، ۵۹ هزار و ۷۱۶ 
مورد بوده است. عباس مسجدی آرانی در نشست خبری  ضمن تبریک 
فرارســیدن ایام الله دهه فجر گفت: ما در جشــن ۳۰ سالگی تاسیس 

سازمان پزشکی قانونی کشور هستیم.
وی افزود: اولین آزمایشــگاه ژنتیک در ســال ۷۴ ایجاد شــد و مرکز 
تشخیص ازمایشــگاهی کهریزک که مهمترین مجموعه در خاورمیانه 
است و ۲۰ هزار مترمربع فضا دارد، در ســال ۷۴ به بهره برداری رسید. 

همچنین بانک ژنتیک ایران در  سال ۹۲ ایجاد شد.
رییس سازمان پزشکی قانونی کشور افزود:  ســالانه حدود ۴۰۰ هزار 
بیمار از بافت و اعضای تهیه شــده از بانک ســلول بافت اعضا استفاده 
می کنند.وی با اشــاره به تاســیس نرم افزار جامع تخصصی گفت: این 
نرم افزار در حوزه تشخیص هم کار می کند.  اولین کیت ژنتیک در سال 

۱۴۰۰ با حضور رییس قوه قضاییه ایجاد شد.
مســجدی آرانی گفت: در دهه فجر یکی از اقدامات ما تولید الکل سنج 

تنفسی در مرکز تحقیقات سازمان پزشکی قانونی است.
وی افزود: آزمایشــگاه جامع بانک ژنتیک در مجموعه ســتاد سازمان 
پزشکی قانونی ایجاد شد و با حمایت هایی که  شد، در سال ۱۴۰۲،  ۵۹ 
هزار پروفایل را استخراج کردیم.رییس سازمان پزشکی قانونی با بیان 
اینکه بالغ بر ۵ هزار عضو هیات علمی با ما همکاری می کنند، گفت: کل 
معاینات در ۴۷۰ مرکز ســازمان  در طی ۹ ماهه ۱۴۰۲، یک میلیون و  
۴۵۷ هزار و ۶۵۱ مورد بوده اســت. تعداد اجساد معاینه شده  در ۹ ماهه 

۱۴۰۲،   ۵۹ هزار و ۷۱۶ مورد بوده است.
وی افزود: یکی از افتخارات ما در ســازمان پزشــکی قانونی این است 
که ما هم  در تدوین و نوشــتن قانون جمعیت وهم در  اجرایش حضور 
داشته ایم.رییس ســازمان پزشــکی قانونی گفت:  در ســال ۱۴۰۲، 

خوشبختانه قریب ۳۰ هزار مترمربع به فضای فیزیکی ما افزوده شد.
مســجدی با بیان اینکه اگرچه بانک ژنتیک در سازمان پزشکی قانونی 
اســت اما افتخار آن برای کل کشــور اســت، گفت:  بیش از ۲۰۵ هزار 
نمونه خون از مجرمین جرایم خشــن و پرتکرار ثبت شــده اســت که 
 )DNA از این تعداد ۱۱۵ هزار پروفایل )نقشــه ژنی یا همان ســاختار
ژنتیکی استخراج شــده اســت که از این تعداد ۴۵۰۰ مورد با شخص 
تطبیق داشته و ۲۰۰ مورد از سرصحنه برداشــته شده که بعد از آن در 

آزمایشگاه های ژنتیک تطبیق داده شده است.
وی افزود:  امــکان نگهداری نمونه ژنتیک ها تا ۱۵ ســال در ســازمان 

پزشکی قانونی جمهوری اسلامی ایران وجود دارد.

دیوار

خریدار  شــهردار تهــران جهــت ارائه 
گزارش دســتاوردهای ســفر تیم مدیریت 
شــهری پایتخت بــه چین، در دویســت و 
سیزدهمین جلســه شورای شــهر تهران 

حضور یافت.
 علیرضا زاکانی، روز یکشــنبه ۱۵ بهمن ماه 
۱۴۰۲- جهت ارائه گزارش دســتاوردهای 
ســفر تیــم مدیریت شــهری بــه چین و 
قراردادهــای منعقــد شــده در خصوص 
توسعه حمل و نقل عمومی پایتخت و دیگر 

بخش ها وارد صحن شورا شد.
شــهردار تهران در ابتدای ســخنان خود 
با بیان اینکه ایام اخیر با نــام و یاد ۲۴ هزار 
شهید شــهر تهران معطر شــد، اظهار کرد: 
فرمایشــات رهبر معظم انقلاب اســلامی 
پیرامون تهران، هویت و کارکرد و اثرگذاری 
آن بر تاریخ معاصر چــراغ راه و مایه مباهات 
بود. لذا از تمام کسانی که این افتخار را خلق 

کرده اند، تقدیر می کنیم.

برف روبی معابر پایتخت در بارندگی 
اخیر با تلاش 21 هزار نفر

زاکانی با اشــاره به برف روبی معابر پایتخت 
در بارندگی اخیــر با تلاش ۲۱ هــزار نفر، 
یادآور شــد: نیروهای انســانی شهرداری 
تهران تلاش کردند که مردم آسایش داشته 
باشــند. برای ما مهم اســت که مدیر ما ۴۸ 
ساعت نخوابد تا مردم آسایش داشته باشند.

وی به آتش سوزی بیمارســتان گاندی نیز 
اشــاره کرد و افزود: از آتش نشــانان تقدیر 
می کنیم که در آن شــرایط بیمارســتان، 
زمینه ارائه خدمت بــه بیماران و انتقال آنها 
را فراهم کردند. اورژانــس تهران همکاری 
ویژه و اساسی در این زمینه داشت که تلاش 

نیروهای این مجموعه نیز قابل تقدیر است.
شــهردار تهران ابــراز امیــدواری کرد که 
اینگونه حوادث زمینه اصلاح بنیادی جهت 

جلوگیری از حوادث بعدی را فراهم کند.
وی با بیــان اینکه تمام ضد انقلاب بســیج 
شدند تا این حادثه را به لکه ناکارآمدی نظام 
تبدیل کنند، گفت: خوشــبختانه در حوزه 
عمل با افتخار قدم برداشته شد و در روشن 

سازی افکار عمومی نیز به خوبی اقدام شد.
زاکانی ضمن تسلیت به مناسبت درگذشت 
مدیرکل دفتــر پایش شــهرداری تهران، 
گفت: مرحوم محمد امیرآبادی ویژگی های 
شاخصی داشت که مهمترین آن کاربلدی، 
تلاش بــا تمام وجود، تــلاش مخلصانه و به 
دور از هیاهو بود. از دست دادن چنین مدیر 

نمونه ای برای ما بسیار سخت است. 

در سفر اول تیم مدیریت شهری به 
چین سه قرارداد به نتیجه رسید

شهردار تهران با اشاره به سفر خود به چین 
و همکاری مشترک با شــرکت های چینی 
برای خدمت به مردم، یادآور شد: یک برنامه 
ریزی ارتباطی با مسیر مشــخصی با سایر 

کشــورها دنبال شــده که چین یکی از این 
کشورهاست و هدف اســتفاده از تکنولوژی 
چینی ها و سرمایه گذاری توسط چین بوده 
اســت.وی با بیان اینکه دو سفر در ماه های 
اخیر به چین انجام شــد، تأکیــد کرد: در 
ســفر اول به ۱۳ شهر چین ســفر کردیم تا 
در مرحلــه واقعیت، ظرفیــت مجموعه ها 
شناسایی شــود. درنهایت ســه قرارداد به 
نتیجه رسید که شــامل تأمین ۷۹۱ واگن 
مترو و یک میلیارد و ۴۰ میلیون یورو برای 
تأمین اتوبوس، تاکســی و موتورسیکلت و 

احداث خط ۱۱ مترو است.
زاکانی با اعلام اینکــه در مورد احداث خط 
۹ و تونل شــهید متوســلیان نیز در ســفر 
چینی ها به تهران مورد بحــث قرار گرفت، 
گفت: عــدد یــک میلیــارد و ۴۰ میلیون 
یورویی به یک میلیارد و ۶۷۰ میلیون یورو 
رسید. برای زباله سوز نیز ۵۷۹ میلیون یورو 
تفاهم اولیه صــورت گرفــت و در کنار آن 
سرفصل هتل سازی و ســاختمان سازی و 

ایجاد مراکز تفریحی و ورزشی باز شد.
شــهردار تهران با بیان اینکه عــدد تفاهم 
اولیه ۱۲ میلیارد یــورو بود، گفت: همکاران 
ما در مرحله بعدی به چین ســفر کرده و از 
مجموعه های مختلف برای انعقاد قراردادها 
بازدید کردنــد. در نهایــت گام چهارم کار، 

سفر ما به چین انجام شد.

برای اولین بار در تعامل با چین این 
کشور تأمین مالی می کند

وی همچنین تصریح کرد: در این ســفرها 
پنج جنس سرفصل مالی باز شد؛ با توجه به 
دو سر فصل تکنولوژی و تأمین مالی چین، 
برای اولین بار در تعامل با این کشــور، چین 
وارد عمل شد تا یوزانس انجام دهد و تأمین 
مالی کند و پا فراتر بگذارد و شریک ما شود و 

سرمایه گذاری انجام دهد.

زاکانی افزود: بخــش اول تعهدات مبنی بر 
تأمین ۷۹۱ واگن متــرو بود که تأمین مالی 
آن توســط دولت صورت گرفت. ما با وزارت 
کشور تفاهم کردیم که ۲۸۰ واگن دیگر نیز 
به واگن های قبل اضافه شــود. ۱۱۳ واگن 
داخلی نیــز داریم که ۸۵ درصــد آن تولید 
داخلی است و با همکاری جهاد دانشگاهی، 
شــهرداری، مپنا و بخــش خصوصی تولید 
می شــود. ۲۸۰ واگن نیز مبتنی بر قرارداد 
اولیه توسعه می یابد و با احتساب واگن های 
داخلی در مجمــوع به هــزار و ۱۸۴ واگن 

می رسد.

ورود اتوبوس های برقی چینی تا 6 ماه 
آینده در صورت انجام پرداخت اولیه

شــهردار تهران با بیان اینکه یک میلیارد و 
۶۷۰ میلیون یورو در بخــش حمل و نقل، 
۵۷۹ میلیون یــورو در زباله ســوز و ۴۰۰ 
میلیون یورو نیز در بخش هوشمندســازی 
است، اظهار کرد: بسته ســفیر اخیر شامل 
۲ هزار و ۵۰۰ دســتگاه اتوبوس برقی، ۱۰ 
هزار ون برقــی، ۲۷ هزار و ۵۰۰ دســتگاه 
تاکسی برقی شــامل ۲ هزار و ۵۰۰ دستگاه 
تاکسی شاســی بلند برای مســیر فرودگاه 
و بخش های مشــابه اســت. مدت زمان و 
جرایم هم در این قراردادها پیش بینی شده 
اســت. پرداخت اولیه صورت بگیرد تا ۶ ماه 
آینده، گمرک بندرعباس اتوبوس ها را به ما 

تحویل خواهد داد.
وی ادامه داد: در بخش زباله ســوز در تهران 
مشاور گرفته ایم و کارها در حال انجام است 
و تا پایان همیــن ماه گزارش مشــاور ارائه 
خواهد شــد و اگر مجوزها در اســفندماه از 
وزارت صمت، اســتاندارد و محیط زیست 
اخذ شــود، پیش از عید عقد نهایی پیمان 
انجام خواهد شــد. ۳۰ درصد از هزینه ۵۷۹ 
میلیون یورویی توســط ما تأمین می شود 

و مابقی را چین مشــارکت خواهد کرد و از 
۱۲ تا ۱۵ سال این مشــارکت ادامه خواهد 

داشت.

ارائه طرح های اولیه و انتقال ظرفیت 
از چین در زمینه هوشمندسازی

زاکانــی بــا بیــان اینکــه در بخــش 
هوشمندســازی نیز شــرکت های بزرگ 
چینی به ما مشاوره هایی دادند، گفت: قرار 
شد پس از ایام عید چینی ها سفری به تهران 
صورت بگیرد تا طرح های اولیه ارائه و زمینه 

انتقال ظرفیت فراهم شود.
وی بــا اعــلام اینکه ســه نوبت جلســه با 
چینی ها بــرای تراموا برگزار شــد، تصریح 
کرد: شــورای عالــی ترافیک بــرای چهار 
خط ۸، ۹، ۱۰ و ۱۱ و دو خط ســریع السیر 
از شــمال غرب به جنوب شــرق و از شمال 
شــرق به جنوب غــرب و همچنین دو خط 
تراموا، دو خط بی آرتی و یک خط اتوبوس، 

تکالیفی را مشخص کرد.
شــهردار تهران با بیــان اینکــه تراموای 
چرخ لاستیکی در این ســفر مورد بررسی 
قرار گرفــت، اظهار کرد: خــط ۸، ۹ و ۱۱ و 
تونل شهید متوســلیان با رقم ۳.۵ تا چهار 
میلیارد یورو نیز مورد بررســی قرار گرفت. 
سه شــرکت ایرانی توانمند که مورد اعتماد 
شهرداری در ســاخت و ســاز مترو و مورد 
قبول چینی ها بودند، انتخاب شدند و تفاهم 
سه جانبه ای منعقد شــد تا این چهار مورد 
آغاز شود. ما پیش پرداخت نمی دهیم و بعد 
از پنج درصد پیشرفت فیزیکی، تهاتر ملک 

صورت می گیرد.

طراحی هتل، ساختمان، شهربازی 
و پارک آبی توسط ایرانی ها و تنها 

تکنولوژی ساخت از چین است
زاکانی با بیان اینکه پشتیبانان مالی چینی 

برای این طرح هــا دو مجموعه هســتند، 
اظهار کرد: در بســته چهــارم کاری؛ هتل، 
ساختمان و دو شــهربازی و یک پارک آبی 
مطرح شــد. ما تفاهم کردیم پنج هتل پنج 
ستاره با مشارکت آنها ســاخته شود، ۲۰۰ 
هزار واحد مسکن نیز صنعتی سازی شود و 
دو شــهربازی و دو پارک آبی نیز در تهران 
ایجاد شود. طراحی تمامی این موارد توسط 
ایرانی هــا مبتنی بر مبانی ملــی و معماری 
ایرانی- اسلامی انجام می شود و آنچه طلب 
می کنیم تکنولوژی ساخت و سپس انتقال 
آن است. با این تکنولوژی عمر سرمایه های 
شــهر حفظ خواهد شــد. در این بسته پنج 
میلیارد دلار برای هتل و مســکن و عددی 
کمتر از ۲ میلیارد دلار برای مراکز تفریحی 

پیش بینی شده است.

گشایش سرفصل گردشگری برای 
سالیانه یک میلیون نفر

وی بــا اعــلام اینکه ســه ورزشــگاه نیز با 
مشارکت چینی ها و تأمین مالی آنها ساخته 
خواهد شــد، گفت: ســرفصل گردشگری 
برای ســالیانه یک میلیون نفر نیز باز شد که 
جزئیات مالی ندارد.شــهردار تهران تأکید 
کرد: در بخــش اول تعهدات بــرای تأمین 
واگن با دولت و شــهرداری است؛ در فصل 
دوم تعهد با شهرداری به صورت تنفس یک 
ساله برای موتور، سه ســاله برای اتوبوس، 

یک و نیم ساله برای تاکسی و ون است.

احداث سه خط مترو و تونل شهید 
متوسلیان بدون پیش پرداخت

وی افــزود: ما پــروژه ۲۵۰ هــزار میلیارد 
تومانی را شامل سه خط مترو و تونل شهید 
متوســلیان آغاز می کنیم بــدون اینکه در 

ابتدا رقمی پرداخت شود.
زاکانی بــا بیان اینکه مجــرای تصویب این 
طرح ها شــورای شهر اســت، تصریح کرد: 
قیمت ها زمین تا آســمان بــا قیمت های 
قبلی متفاوت اســت.وی همچنین تصریح 
کرد: ۲۷۳ هــزار یورو بــرای اتوبوس های 
برقی داخلی پیش بینی شــده و عملًا بیش 
از ۵۳ هزار یورو از رقم کاهش یافته اســت. 
به طوری که از ۳۱۶ هزار به ۲۷۳ هزار یورو 
رسید که آورده گسترده ای برای ما به شمار 
می رود. بخش زیادی از این منابع توســط 
دولت و از ســرفصل ماده ۱۲ و صرفه جویی 

انرژی تأمین می شود.
شــهردار تهران با بیــان اینکه ســرفصل 
جدیدی برای کلانشــهر تهران باز می شود، 
گفت: هــر کاری برای مردم تهــران انجام 
دهیم کم اســت؛ کارکردهای ما معطوف به 
هویت ایرانی- اسلامی و داشته های فکری 
داخلی خواهد بود و تنهــا انتقال تکنولوژی 
مدنظر است. برای تمامی بخش ها بر انتقال 
تکنولوژی تأکید کرده ایم و در ابتدا قطعات 

و سپس تکنولوژی انتقال خواهد یافت.

خریدار  جزییات درمان رایگان کودکان زیر ۷ ســال 
/ فرصت ۶ماهه وزارت بهداشــت به ۱۵۰ بیمارســتان 

پرخطر
معاون درمان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
از درمان رایگان کودکان زیر هفت ســال و همچنین سه 
دهک نخســت جامعه و مددجویان بهزیستی و کمیته 

امداد در مراکز درمانی دولتی و دانشگاهی خبر داد.
دکتر سعید کریمی در نشســت خبری »فجر سلامت« 
که صبح امروز، یکشــنبه ۱۵ بهمن در وزارت بهداشت 
برگزار شــد، اظهار کــرد: تمام خدمــات درمانی مراکز 
دولتی و مراکز درمانی دانشــگاهی بــرای کودکان زیر 
۷ ســال به صورت رایــگان ارائه می شــود. موضوع ارائه 
خدمات درمانی رایــگان در مراکز دولتی و مراکز درمانی 
دانشگاهی مورد تایید سازمان برنامه و بودجه قرار گرفته 

است.

درمان رایگان 3 دهک اول جامعه در مراکز دولتی
وی گفت: همچنین ۳ دهک نخست جامعه، مددجویان 
بهزیســتی و افراد تحت پوشــش کمیته امــداد نیز از 

خدمات رایگان برخوردار می شوند.

افتتاح 16هزار تخت بیمارستانی در دولت سیزدهم
وی با اشــاره به تعداد تخت های بیمارســتانی کشــور 
گفت: دولت سیزدهم توانست ۱۶ هزار تخت به ظرفیت 
تخت های بیمارستانی کشور اضافه کند. با توجه به اینکه 
تعداد تخت های بیمارســتانی کشــور ۱۶۰ هزار مورد 
اســت، باید گفت کــه ۱۰ درصد از ظرفیــت تخت های 
بیمارستانی کشور در دولت ســیزدهم ایجاد شده است. 
این عدد، ۱۵ درصد تخت های بیمارستان بخش دولتی 

را شامل می شود.
کریمی ادامه داد: رئیس جمهور در ســفرهای اســتانی 
خود مراکز درمانی را افتتاح می کنند و  ۷ هزار تخت دیگر 
نیز در شــرف افتتاح و اضافه شدن به مجموعه تخت های 

بیمارستانی کشور است.
معاون درمان وزارت بهداشت ادامه داد: وزارت بهداشت 
توانســته اســت تعداد تخت های »پی ای ســی یو« را 

افزایش دهد. پیش از اینکه دولت ســیزدهم اجرای امور 
را در دست بگیرند، تعداد تخت های پی  ای سی یو معادل 
۵۰۰ مورد بــود که در حال حاضر تعــداد این تخت ها به 
۱۰۵۰ مورد رسیده است. توانســته ایم تعداد تخت های 

آی سی یو را نیز به ۲۵۰۰ تخت برسانیم.

شناسایی 300 بیماری نادر و صعب العلاج
وی درباره وضعیت درمانی بیماری های صعب العلاج نیز 
گفت: ۳۰۰ بیماری صعب العلاج و نادر شناســایی شده 
که از این تعداد، ۱۰۰ بیماری تحت پوشش بیمه ای قرار 
دارند. اگر منابع مورد نیاز تامین شود تعداد بیماری های 

تحت پوشش را افزایش می دهیم.

ثبت 80هزار بیمار هپاتیت سی در کشور
کریمی با بیان اینکه موضوع درمان هپاتیت ســی را در 
کانون توجه قــرار داده ایم، افزود: ۸۰ هــزار بیمار مبتلا 
به هپاتیت سی در کشور شناســایی شده است که از این 
تعداد ۲۶ هزار نفر درمان قطعی شــده اند. به طور قطع، 
تعداد افراد مبتلا به هپاتیت سی بیشــتر از ۸۰ هزار نفر 
اســت و تعداد آنها حدود ۱۶۰ هزار نفر برآورد می شود. 
علت این موضــوع به دلیــل حضــور کارتن خواب ها و 

معتادهای متجاهر است.
معــاون درمان وزارت بهداشــت گفت: توجــه به اینکه 
درمان هپاتیت سی تحت پوشــش بیمه پایه قرار دارد، 
بیماران فقــط ۱۰ درصــد هزینه درمانــی را پرداخت 

می کنند.
معاون درمان وزیر بهداشــت در ادامه صحبت هایش با 
اشاره به اینکه قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری در 
سال ۸۶ به تصویب رسید، افزود: این قانون در دهه ۸۰ به 

تصویب رسیده است اما در سال جاری اجرا شد.  

کاشت 2000 حلزون شنوایی رایگان برای کودکان 
زیر 4 سال

وی درباره وضعیت کاشت حلزون شــنوایی در کودکان 
نیز گفت: وزارت بهداشت دولت سیزدهم توانسته است 
۲۰۰۰ حلزون شــنوایی برای کودکان زیر ۴ سال کاشت 

انجام دهد. اگر کاشت حلزون شنوایی انجام شود نه تنها 
مشکل شنوایی کودکان برطرف می شود بلکه مشکلات 

مربوط به تکلم آنها نیز از میان برداشته می شود.

سیر طبیعی افزایش بیماری های تنفسی
 در فصل سرما

کریمی درباره وضعیت بیماری های تنفســی نیز گفت: 
همواره با شــیوع فصل سرد ســال میزان بیماری های 
تنفسی مانند آنفولانزا و کووید افزایش می یابد و به همین 
دلیل میــزان بســتری های مرتبط با ایــن بیماری زیاد 
می شود. افزایش بیماری های تنفسی در فصل سرد سال 
یک ســیر طبیعی دارد و بیانگر این نیســت که ما در این 

حوزه با چالش روبرو هستیم.
وی ادامه داد: من از کســانی که دچار بیماری تنفســی 
می شــوند می خواهم که نکات بهداشتی را رعایت کنند. 
اگر کودکان به بیماری های تنفســی مبتلا می شوند به 
مدرســه نروند. همچنین بزرگســالان اگر دارای علائم 
بیماری های تنفســی هســتند و در مکان های عمومی 

حضور می یابند به طور حتم باید ماسک داشته باشند.

معاون درمان وزیــر بهداشــت در ادامه با بیــان اینکه 
خدمات »هوم کر« )مراقبت در منزل( را در کانون توجه 
قــرار داده ایم، افزود: پیــش از این خدمــات ممکن بود 
فقط شامل خدمات پرستاری می شــد اما موارد دیگر به 

خدمات هوم کر اضافه شده است.

 سفر یک میلیون و 200هزار توریست سلامت 
به ایران

کریمی درباره وضعیت توریسم ســلامت نیز گفت: یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار نفر برای دریافــت خدمات درمانی 
به کشور ســفر کرده اند. ســفر یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
توریست سلامت به کشــور موجب ارزآوری یک میلیارد 
دلاری برای کشور شده بخشی از آن سهم مراکز درمانی 
و بخشی دیگر نیز سهم هتل ها می شود. حدود ۲۹۰ مرکز 
دارای مجوز در کشور وجود دارند که می توانند خدمات 

درمانی را به توریست های سلامت ارائه دهند.

وی بــا بیــان اینکه همــکاری بیــن بخشــی نهادها و 
سازمان های مختلف ســبب کنترل حادثه بیمارستان 
گاندی شــد، افزود: ۹۳ بیمار بدون اینکه دچار ســانحه 
شوند به بیمارستان های دیگر منتقل شدند. خوشبختانه 
حادثه بیمارستان گاندی هیچ تلفات جانی نداشت و این 
حادثه مدیریت شد.معاون درمان وزارت بهداشت گفت: 
نباید تصور کرد که موضوع فرسودگی ساختمان ها فقط 
مربوط به بیمارستان ها می شود بلکه مراکز خرید مانند 

پاساژها نیز فرسوده هستند.

 350بیمارستان کشور بیش از 25 سال
 قدمت دارند

کریمی با بیان اینکه ۳۵۰ بیمارســتان در کشور حضور 
دارند که بیش از ۲۵ ســال قدمــت دارند، افــزود: این 
بیمارســتان ها به اورهال نیاز دارند. وزارت بهداشــت به 
این بیمارستان ها طی یک بازه زمانی شش ماهه فرصت 

دادیم که نسبت به رفع خطر اقدام کنند.
وی ادامه داد: ۲۰۰ بیمارســتان از ۳۵۰ بیمارستانی که 
باید نســبت به رفع خطر اقدام می کردند، در این زمینه 
اقدام کردند. ۱۵۰ بیمارســتان همچنان پروانه ندارند و 
بیمارســتان گاندی یکی از این بیمارستان ها به حساب 

می آید.
معــاون درمــان وزارت بهداشــت دولــت ســیزدهم 
فرصت در نظر گرفته شــده برای بیمارســتان ها گفت: 
بیمارستان هایی که باید نسبت به خطر اقدام می کردند ۶ 
ماه فرصت داشتند در این مسیر گام بردارند. شش ماهه 
به پایان رسیده اســت و ما فرصت شش ماهه دوم را برای 

بیمارستان ها لحاظ کرده ایم.



احترام برومند درباره فیلم سینمایی »آغوش باز«:

 جایگاه زنان در فیلم های شعیبی ویژه است نه توهین آمیز
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»من نوید نیستم!« به اجرا بازگشت
نمایش محیطی »من نوید نیســتم!« به کارگردانی سیدعلی خوشرو 
برای دور دوم اجرا در کافه تریای قشقایی مجموعه تئاتر شهر پیش روی 

مخاطبان قرار می گیرد.
 به نقل از مشــاور رســانه ای پروژه، نمایــش »من نوید نیســتم!«، به 
نویسندگی، کارگردانی و بازی ســیدعلی خوشرو، از ۱۹ بهمن ۱۴۰۲، 
در کافه تریای قشــقایی مجموعه تئاتر شــهر به صحنه مــی رود. این 
نمایش در دور اول اجراهای خود در کافه تریای چهارســوی تئاتر شهر 

اجرا داشت.
این نمایش، درباره بازیگر تازه کاری اســت که شیفته نوید محمدزاده، 
بازیگر شناخته شده تئاتر و ســینما است و این عشق برایش ماجراهایی 
را در کافه ایجاد می کند. او حتی ســاعت ها برای دیدن نوید محمدزاده 
منتظــر می مانــد و در این مســیر، دچــار ســرگردانی، بی هویتی و 

چالش هایی می شود تا خودِ واقعی اش را پیدا کند.
وحید منتظــری و محمدرضا رمضانی )مشــاور هنــری(، امیرمحمد 
جمشــیدی، محمدحســن نورحســینی )دســتیاران کارگردان و 
برنامه ریز(، حسام شــاپوری )منشــی صحنه(، مهدیه حدادی )مدیر 
صحنه و هماهنگی(، امیرمحمد جمشــیدی )مدیر تبلیغات(، کوروش 
یاوری )طراح پوســتر( و علی کیهانی )مشاور رســانه ای(، دیگر عوامل 

این اثر نمایشی هستند.
»من نوید نیستم!« از ۱۹ بهمن، ساعت ۱۶:۳۰، با مدت زمان ۴۰ دقیقه 
و قیمت بلیت ۵۰ هزار تومان به صحنه می رود و علاقه مندان می توانند 

برای تهیه بلیت این اثر نمایشی به سایت تیوال مراجعه کنند.

به کارگردانی جی.سی.چاندور؛
فیلم »مکالمه« کاپولا سریال می شود

بازســازی فیلم »مکالمه« فرانســیس فورد کاپولا در قالب یک سریال 
توسط جی.سی چاندور انجام می شود.

به نقل از ایندی وایر، فیلم »مکالمه« شاهکار فرانسیس فورد کاپولا در 
سال ۱۹۷۴، در قالب یک سریال تلویزیونی ساخته می شود. جی.سی.

چاندور ســازنده فیلم هایی چون »مارجین کال« و »همه چیز از دست 
رفته است«، هم نویسندگی و هم کارگردانی سریال را برعهده دارد.

ارین لوی ســازنده ســریال های »مردان دیوانه« و »شکارچی ذهن« 
ساخت این سریال را برعهده خواهد داشت.

گفته می شــود با وجود شــایعه ای مبنی بر بازی اوبری پــلازا در این 
سریال، هنوز هیچ بازیگری انتخاب نشده است.

در توضیح بازســازی فیلم »مکالمه« که جین هکمن نقش اصلی آن را 
برعهده داشت، گفته شده است شــخصیت اصلی یک زن به نام لودیت 
هری کال خواهد بود. او یک متخصص نظارت اســت که به حفظ حریم 
شخصی پایبند است، اما درگیر یک معمای جاسوسی شرکتی می شود 
که بزرگتر از حد تصورش اســت. هر چه او در ماجرا جلوتر می رود باید 
بیشتر از زندگی منزوی خود دور شــود و برای یافتن پاسخ، ارتباطات 
شــخصی را که همواره از آنها دوری می کرد برقرار کند تا بتواند خود را 

نجات دهد.

»مکالمه« یکی از بهترین فیلم های کاپولا است و در آن هکمن در نقش 
متخصص نظارتی ظاهر شده که می ترسد نتیجه کارش به قتل زوجی 
منجر شود که او از آنها جاسوســی می کند. در این فیلم جان کازال، آلن 
گارفیلد، فردریک فارست، ســیندی ویلیامز، تری گار و هریسون فورد 

بازی کرده اند.
»مکالمه« نامزد ۳ جایزه اسکار، از جمله بهترین فیلم، بهترین فیلمنامه 
اورجینال، و طراحی صدا حاصل کار والتر مورچ افســانه ای شد و نخل 

طلای کن را از آن خود کرد.
چندور به تازگی فیلم »کریوِن شــکارچی« را برای مارول کارگردانی 
کرد که قرار بود سال پیش اکران شود اما به دلیل اعتصاب های هالیوود 

اکران آن تا اواسط سال ۲۰۲۴ به تعویق افتاد.

او هنوز جادو می کند
بیلی وایلدر به سینما برمی گردد

کریســتف والتس، مایا هاوک، جان تورتورو و جان هــام برای بازی در 
فیلمی درباره بیلی وایلدر گرد هم می آیند.

 به نقل از ددلاین، »وایلدر و من« عنوان فیلمی اســت که به کارگردانی 
استیون فریرز ســاخته می شود. کریســتوف والتس، مایا هاوک، جان 

تورتورو و جان هام بازیگران این فیلم هستند.
کریســتف والتس برنــده ۲ جایزه اســکار بازیگر فیلــم »لعنتی های 
بی آبرو«، مایا هــاوک بازیگر »چیزهای عجیب«، جــان تورتورو برنده 
جایزه بهترین بازیگر نقش اول مرد از جشــنواره کــن و جان هم برنده 
امی برای »مردان دیوانــه« در فیلمی بازی می کنند کــه بیلی وایلدر 
یکی از شخصیت هایش است.این فیلم با حضور استفن فریزر به عنوان 
کارگردانی که نامزدی اسکار را در کارنامه دارد، در بازار رقابت های این 

ماه برای فروش امتیازهایش حتماً ستاره اصلی خواهد بود.
در این فیلم هاوک نقش کالیســتا، نوازنده جوانــی را بازی خواهد کرد 
که در فیلم »فدورا« به کارگردانی بیلــی وایلدر کار می کند و در جریان 
این کار زندگی اش، معنایی کاملًا جدیــد پیدا می کند. والتس در نقش 
وایلدر کارگردان افســانه ای بازی می کند که برای آثار کلاســیکش از 
جمله »بعضی ها داغشو دوست دارند«، »سانست بولوار« و »آپارتمان« 
شــناخته می شــود. در این فیلم تورتورو در نقش دوست همیشگی و 
شــریک فیلمنامه نویس او بازی می کند و هام نیز نقش بازیگر مشهور 

ویلیام هولدن را ایفا می کند.
فیلمنامه ایــن پروژه که به عنوان یک درام تلخ معرفی شــده توســط 
کریســتوفر همپتون فیلمنامه نویس »پدر«، برنده ۲ جایزه اســکار و 
جرمی توماس فیلمنامه نویس برنده اســکار بــرای »آخرین امپراتور« 

نوشته و فیلمبرداری آن اوایل سال ۲۰۲۵ در یونان انجام می شود.
این پروژه با اقتباس از رمان محبوب جاناتان کو با عنوان »آقای وایلدر و 
من« ساخته می شــود و همپتون و فریرز بعد از همکاری در »ارتباطات 

خطرناک« و »چری« دوباره در کنار هم کار می کنند.
داستان فیلم در طول یک تابســتان پر هیاهو در یونان شروع می شود 
و کالیستا در سفری برای کشف خود عاشق ســینما و زندگی می شود. 
کالیســتا که از ماجراجویی جدید خود هیجان زده است، همراه وایلدر 
وارد مونیخ و پاریس می شــود تا فیلمبرداری را بــا بازیگر اصلی ویلیام 
هولدن ادامه دهد و اولین عشق خود را تجربه کند. وایلدر متوجه است 
ستاره اصلی اش رو به خاموشــی می رود و دنیای سینما در حال تغییر 

است، اما برای کالیستا تازه همه چیز شروع شده است.
فریرز از این فیلم به عنوان فوق العاده ترین پروژه یاد کرد و گفت: وایلدر 
تیزبین، باهوش و بســیار بامزه بــود و ۲ فیلم با بــازی مریلین مونرو را 

کارگردانی کرد و کریستوف والتس در نقش او باشکوه خواهد بود.

قاب

»صبحانــه بــا زرافه هــا« اگرچــه در امتــداد نگاه 
ساختارگرایانه سروش صحت بر نقد جهان پست مدرن 
سوار است اما شــیوه انتقال این مفهوم در شرایطی که 
اثر، چندان از سمبلیسم بهره نگرفته، با آن هوشمندی 
که از کارگردان و نویســندگان آن ســراغ داشــتیم، 

سازگار نیست.
جدیدترین ساخته ســروش صحت، به نوعی در امتداد 
همان نگاه ســاختاری وی تعریف می شود. نقد جهان 
پســت مدرن با تکیه بر نگاهــی انتزاعی. فیلــم با این 
محوریت، مفهوم خود را به خوبــی به مخاطب منتقل 

می کند اما اشــکالی که در این فیلم احساس می شود، 
عدم تبیین ساده تر وقایع در ریتمی تندتر است.

در جهــان بــا مــن برقــص، اگرچــه همیــن نگاه 
چیســتی انگارانه بر کلیت فیلم مســتولی اســت اما 
کارگــردان موفق می شــود تا بــا داســتانی چابک، 
نقض غرض خود را با ابزار سرگرمی به مخاطب منتقل 
کند. در صبحانه با زرافه، ایــن روند، لکنت روایی دارد. 
فیلم در چند مرتبه دچار ســکته روایی می شود و ریتم 
را می خواباند. به همین جهت، ســکانس های مرده ای 
در فیلم پدیدار اســت که نه جلوبرنده است و نه مطابق 

با جهان فانتــزی فیلم قدم برمی دارد. ســکانس هایی 
که اگر حذف شــوند نیز هیچ خللی در مسیر پیشبرد 

داستان رقم نمی زند.
آنچه اما نگران کننده تر می نماید استمداد نویسندگان 
از روش هایی است که تاکنون در جهان سینمایی آنها 
ســابقه نداشــته و منافاتی عجیب با جریان نقد و نگاه 
انتزاعی اثر دارد. اینکه فیلم بخواهد طی بیست دقیقه 
پایانی، ۲ کاراکتــر اصلی خود را با مــرگ حذف کند، 
چندان با روح نقد جهان پســت مدرن، نــگاه انتزاعی 
اثر و حتی جنس کمیک آن ســازگاری نــدارد. گویی 

سازندگان، این شــیوه را برای تکراری نشدن آثارشان 
با یکدیگر اتخاذ کــرده بودند وگرنه ایــن حربه، هیچ 
کمکی به ســتون های محتوایی فیلم نکرده و به نوعی 
مخاطبش را در شرایطی که هیچ الزام درامکاتیکی نیز 

پشت این قضییه احساس نمی شد، شوکه می کند.
صبحانه برای زرافه ها، اثر پیشــرویی برای کارگردان 
جهان با من برقص به حســاب نمی آید. شــیوه انتقال 
پیام به مانند ســبک ســاختاری صحت، مبتنی برای 
داده های کلامی به ســاده ترین روش ممکن اســت و 

اکت خاصی صورت نمی گیرد.

صبحانه با زرافه ها 

مهســا بهادری  احترام برومنــد درباره 
همســرش، مرحوم داوود رشیدی توصیف 
می کند که انســان بسیار شــوخ طبعی بود 
فقط چون اهل تعــارف و پیش درآمد بود، 
همه گمــان می کردند که انســان بســیار 

جدی ای است.
 یــک آغوش می تواند همیشــه باز باشــد، 
آغوش برای عشــق، آغوشــی برای فرزند 
و آغوشــی که خانواده را کنار هم نگه دارد. 
هنرمند و غیر هنرمند هم نمی شناســد این 
محبت ناشی از عشــق می تواند همه چیز را 
نگه دارد و آشفته ترین حالت را از نو بسازد، 
اما معمار این بنا زنان هســتند، گاه در قالب 
عاشــق و گاه در جایگاه معشوق همه چیز را 
مانند یک معمار می ســازد. در »آغوش باز« 
بهروز شــعیبی این را درک کرده، همانطور 
که در دیگر آثارش هم نقــش زنان را مهم و 
پررنگ می دانســت و حالا احترام برومند، 
بازیگر، مجری و گوینده درباره آن صحبت 

کرده که در ادامه می خوانید.

به کارنامه کاری شما که نگاه می کنیم 
بسیار گزیده کار و کم کار هستید علت 

این نوع از انتخاب چیست؟
اولا من خــودم را خیلی بازیگــر نمی دانم و 
بیشــتر یک گوینده و مجری می بینم و در 
فاصله »عروسی مردم« تا »آغوش باز« من 
در ســه فیلم ســینمایی ایفای نقش کردم 
یکی فیلــم آقای رضا نجاتی به نــام »بعد از 
رفتن« ایفای نقش کردم که ســال گذشته 
هم در جشنواره حضور داشت، »آغوش باز« 
فیلم دیگر است و چند ماه پیش هم در یک 
فیلم ســینمایی بازی کردم که هنوز اخبار 
چندانی از آن منتشــر نشده است اما در این 
مدت نوشــته های خانم شــرمین نادری را 

صوتی کردیم.

مهم ترین ویژگی فیلمنامه »آغوش 
باز« که آن را پذیرفتید چه بود؟

حوالی دی ماه ســال ۱۴۰۱ بــود که آقای 
شــعیبی این نقش را به من پیشنهاد دادند. 
من سناریو را کامل و از ابتدا تا انتها خواندم 
و به نظرم بسیار جذاب آمد و دلیل جذابیت 
هم این بود که در کل ســناریو یک جریان 
امید، نشاط، دوست داشــتن، مهر و عاطفه 
جاری و ســاری بود و این چیزی بود که در 
وهله اول مــن را جذب کــرد و دلیل بعدی 
وجود خــود آقای شــعیبی بــود در واقع 
نمی توانم برای آن اول و دوم بذاریم مکمل 
شــدن این دو مورد باهم سبب علاقه من به 
این فیلم شــد. درست اســت که فیلمنامه 
این کار نســبت به دیگر آثار آقای شــعیبی 
متفاوت بــود اما به نظــرم همچنان صلح و 

مهربانی در این کار  حرف اول را می زد.
چیزی که در بســیاری از آثار به آن 
بی توجهی می شــود، نقش زنان در 
جامعه و زندگی روزمره است و معمولا 
در فیلم ها و سریال ها زنان موجوداتی 
منفعل به تصویر کشیده می شوند، اما 
»آغوش باز« چنین رویکردی ندارد، 
می توانیم این فیلم را یک اثر با رویکرد 

زنانه بدانیم؟
بله حتما، ای کاش تصویر زنان در ســینما 
دســت کم منفعــل بــود، در بســیاری از 
فیلم هایی که در چند ســال اخیر دیدم، نه 
تنها زنان موقعیتی منفعلانه، بلکه موقعیتی 
توهین آمیز داشــتند و پیش از اینکه شما 
این ســوال را از من بپرســید، چیزی که در 
فیلم توجــه من را جلــب کرده بــود، نگاه 

احترام آمیز به زن در این فیلم بود.

چقدر فضای عاشــقانه میان شما و 
مهدی هاشــمی تداعی کننده فیلم 
سینمایی »دفترچه خاطرات« ساخته 

نیک کاساوتیس بود؟
این عاشقانه در زندگی روزمره جاری است، 
در واقعیت هزاران قصــه این چنینی وجود 
دارد اما فقط آن جایی که مرد تلاش می کند 
تا زن او را بشناســد می تواند به نوعی تداعی 
کننده باشد، اما محوریت همه داستان های 
عاشقانه  امید و تلاش اســت، درست مانند 
زندگــی روزمره ما کــه وقتی یــک زنی یا 
مردی به بیماری مبتلا می شــود همسرش 
تمام تلاشــش را انجام می دهد تا او را سرپا 
نگه دارد و به زندگــی بازگرداند و تازگی هر 
دو فیلم هم در این اســت که مرد فداکاری 

می کند چون ما بیشتر فداکاری را از جانب 
زنان دیده و شــنیده ایم وقتی روند داستان 

تغییر می کند برای ما متمایز جلوه می کند.

تا چه میزان عشــقی که در داستان 
می بینیم، به عاشقانه داستان زندگی شما 
و آقای رشیدی شباهت داشت و چقدر آن 

رابطه را برای شما تداعی می کرد؟
مســئله آلزایمر بســیار پیچیده است و آدم 
ســال ها با آن درگیر می شــود و شــما اصلا 
نمی توانید آن را با چیزی که در فیلم به تصویر 
کشیده می شود مقایســه کنید، چون روند 
این بیماری بین ۵ تا ۱۵ ســال طول می کشد 
و هر دقیقه و هر ســاعت و هــر روز و هر ماه و 
هر ســال آن تغییراتی را با خود به همراه دارد 
و برخورد و مواجهه با آن بســیار ســخت تر و 
تلخ تر از آن چیزی است که در فیلم به تصویر 
کشــیده می شــود، بنابراین چیزی نیست 
که بتوان آن را به این راحتــی توصیف کرد، 
به خصوص اگر یک کســی کــه آدم معروف 
و مشهوری اســت و به چنین بیماری مبتلا 
می شود، تا سال ها مدیریت بسیار مهم است 

که اصلا کسی متوجه این ماجرا نشود.

حالا که صحبت از آقای رشــیدی 
شد، باید درباره محوره محبت ایشان 
هم صحبت کنیم، چــون وقتی چهره 
ایشان را می دیدیم به نظر انسان بسیار 
جدی و چهارچوب مداری بودند، واقعا 

ایشان چنین شخصیتی داشتند؟
خیلی عجیب است که همه چنین برداشتی 
از ایشــان دارند، اتفاقا آقای رشیدی کاملا 
برعکس این تصــور بود، ایشــان چون در 

ســنین کودکی و نوجوانی در ایران بزرگ 
نشــده بودند، اصــلا اهل تعــارف و پیش 
درآمــد و چیزهای اضافــه نبودند و همین 
ماجرا ســبب می شــد که همه فکــر کنند 
آدم جدی ای هســت؛ در حالی که ایشــان 
فوق العاده انسان شــوخ طبعی بودند و شما 
اگر از تمام کســانی که با ایشــان کار کرده 
بودند سوال کنید به شــما می گویند که تا 
چه اندازه اهل شــوخی و خنده ســربه سر 
گذاشــتن بودند و از طرفی با بچه ها رابطه 

عجیب و بی نظیری داشت.

در حال حاضــر و بنابر اقتضای جامعه 
و شرایط موجود، تمایل مخاطبان ما به 
دیدن فیلم های کمدی بیشــتر است و 
چیزی که مــا در »آغوش باز« می بینیم 
تلفیقی از عاشقانه، کمدی و درام است 
و بخش کمدی آن تا حدودی پاسخگوی 
نیاز مخاطب اســت بدون اینکه از کلام 
خاصی اســتفاده کند یــا بخواهد کار 
عجیبی انجام دهد، به نظر شــما جای 
این سبک از فیلمسازی تا چه اندازه در 
سینمای ما خالی است و تا کجا می توانیم 

چنین اثری را بسازیم و نمی سازیم؟
به نظر من جای این نــوع از فیلم ها واقعا در 
سینمای ما خالی است و نکته بعدی نگاهی 
که این فیلم به جایــگاه پدر و مادر و خانواده 
داشــت، بســیار با ارزش بود و مشخص بود 
کسی که این سناریو را نوشــته دید بسیار 
وســیعی نســبت به این ماجرا داشته است 
و آن آرامش و نجابتی کــه معمولا در آقای 
شــعیبی وجود دارد هم در ســاخت چنین 
فضایی بی تاثیر نیســت، چــون این حس 

عاطفه و علاقــه مندی به نهــاد خانواده در 
تمام کارهای آقای شــعیبی وجــود دارد 
و اتفاقــا جای آن در ســینما بســیار خالی 
اســت و می دانید چه چیز برای من عجیب 
اســت؟ اینکه مردم این نوع از کارها را سی 
سال پیش دوست داشــتند و از آن استقبال 
می کردند اما به مرور زمــان این رویه تغییر 
کرد و فیلم ها و ذائقه مردم به سمت دیگری 
حرکت کــرد. نمی توانم بگویــم این فیلم 
کمدی بود یــا تلاش کرده بــود که کمدی 
باشد، بلکه فقط زندگی عادی انسان ها را به 

تصویر کشیده بود.

تنوع ژانــر در ســینما و ارائه آن در 
جشنواره فیلم فجر تا چه اندازه می تواند 

برای مخاطب ذائقه سازی کند؟
ایــن ذائقه ســازی در مجمــوع ارتباطی به 
جشــنواره ندارد و من کاری بــه آن ندارم و 
مسلم است که بیشــترین کاری که ساخته 
شود هم ســلیقه مخاطب را تغییر می دهد، 
هم فیلمسازان و هنرمندان می توانند سلیقه 
مردم را ارتقا دهند. مــن اخیرا فیلمی دیدم 
به نام »عامه پســند« ساخته سهیل بیرقی و 
دیگری هم فیلم »جنگل پرتقال« ســاخته 
آرمان خوانســاریان که واقعا سینما بودند، 
ضمن اینکه هر مدل فیلــم مخاطب خاص 
خودش را دارد. در تئاتر، موســیقی، فیلم یا 
هر زمینه دیگری نمی توان به زور به مخاطب 
گفت که چه چیز را دوســت داشته باشد، بنا 
بر وضعیت اجتماعی، اقتصادی، سیاســی، 
مردم به یک چیز خاص تمایل پیدا می کنند 
و این یک اتفاق طبیعی است. به همین خاطر 
است که فروش بالای فیلم ها کاملا به شرایط 
موجود مرتبط است و تهیه  کننده ها به دنبال 

کارهای متفاوت و تازه می روند.
از طرفی هم نبض سینمای دنیا سال هاست 
که در دستان من نیســت، یک زمانی وقتی 
جوان بودیــم بهترین فیلم هــای دنیا را هر 
هفته در ســینما اکــران می کردنــد، دوتا 
سینما در ایران بود، ســینما سیتی و مولن 
روژ که هر هفتــه بهترین و جدیدترین فیلم 
را به ســینما می آوردند، شما الان دهه ۴۰ و 
۵۰ شمسی را اگر بگویید من همه فیلم های 
آن زمان را دیدم و ســینماها هم واقعا رونق 
داشــت. همه کارها باید ســاخته شود اما 
نکته این اســت که نباید جلــوی مارهای 
خوب گرفته شــود وقتی جلــوی کارهای 
خــوب گرفته شــود، فیلم های ســنگین 
غرق می شــوند و فیلم های سبک روی آب 
می آیند. جلوی کارهای خوب نباید گرفته 
شــود، وظیفه فیلمساز این اســت که فیلم 
خوب بسازد و وظیفه مســئولان حمایت از 

آن هاست.

صبحانه با زرافه ها؛ تناقض نقد انتزاعی جهان پست مدرن با مرگ ۲ شخصیت اصلی

حواشی سومین روز فیلم فجر چهل ودوم؛

فوتبال هیجان انگیزترین فیلم
خریدار  ســومین روز چهــل و دومین 
جشــنواره بین المللــی فیلم فجــر حال و 
هــوای متفاوتــی را در برج میــلاد تجربه 
و روزی پرانــرژی را پــس از بــرد تیم ملی 
فوتبال ایران مقابل ژاپــن، تجربه کرد.روز 
شــنبه ۱۴ بهمن، چهل و دومین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر ســومین روز برگزاری 
خود را ســپری کرد؛ روزی که حال و هوایی 

متفاوت تر از ۲ روز گذشته جشنواره داشت.

سومین روز به نام مرتضی پورصمدی
چهل و دومین جشــنواره بین المللی فیلم 
فجر، اکران فیلم های سومین روز خود را به 
نام زنده یاد مرتضــی پورصمدی، فیلم بردار 

فقید سینمای ایران برگزار کرد.
با حضور مجتبــی امینی دبیر ایــن دوره از 
جشــنواره، از خانواده زنده یاد پورصمدی 

تجلیل شد.

چالش برای حاج اسماعیل رضایی
فیلم »صبــح اعدام« بــه کارگردانی بهروز 
افخمــی در ســومین روز جشــنواره فیلم 
فجر نمایش داده شــد. در نشست رسانه ای 
این فیلم ارســطو خوش رزم در پاســخ به 
پرسشــی از کارگردانــی فیلــم مبنی بر 

اینکه چرا از بازیگران شناخته شــده برای 
ایفای نقش های اســماعیل رضایی و طیب 
حاج رضایی اســتفاده نکردید، تصریح کرد: 
دوستی که این پرســش را پرسیده احتمالاً 
تلویزیــون و تئاتر نمی بیند. هــم من و هم 
مسعود شریف سال ها است که نقش آفرینی 
می کنیم. هیچ بازیگر چهره ای نمی توانست 
به مانند من، نقش اســماعیل رضایی را ایفا 

کند.

فوتبال هیجان انگیزترین اتفاق
 روز سوم

پخش مســابقه فوتبــال تیم هــای ایران و 
ژاپن جدول برنامه های روز ســوم جشنواره 
فیلم را تغییر داد. این مسابقه ساعت ۱۵ در 
ســالن همایش های برج میلاد تهران برای 
اصحاب رســانه و منتقدان نمایش داده شد 
و گزارشگر مسابقه در رسانه ملی نیز به این 
ماجرا اشاره کرد. هیجان این مسابقه حال و 
هوای ســالن نمایش فیلم های جشنواره را 
به یک استادیوم ورزشی تبدیل کرد و همه 
حاضران با شور و هیجان نسبت به لحظات 
مختلف مسابقه واکنش نشــان می دادند و 

تیم را تشویق می کردند.
مجید زیــن العابدیــن مدیرعامــل بنیاد 

ســینمایی فارابی نیز از جمله حاضران در 
سالن بود.

با وجــود تغییر جــدول نمایــش فیلم ها، 
پیروزی تیم فوتبال ایران باعث شــد انرژی 
بالایــی در فضای ســالن همایش های برج 

میلاد ایجاد شود.

فقط در نشست مصاحبه می کنم
فیلم »قلب رقــه« به کارگردانــی خیرالله 
تقیانی پور دیگر فیلم روز ســوم جشــنواره 
فیلم فجر بود. در نشســت رســانه ای این 
فیلم هدایت هاشــمی از بازیگــران »قلب 
رقــه« گفت: من فقــط در این نشســت به 
پرسش های اصحاب رســانه پاسخ می دهم 
و طبق روال ۱۴ و ۱۵ سال گذشته گفت وگو 
و مصاحبه نمی کنم. در این نشست حتی اگر 
وقت هم تمام شود، پرسش های شما را بعد 

از نشست پاسخ می دهم.
مصطفی ساســانی دیگر بازیگــر فیلم نیز 
به ســختی های کار خــود در »قلب رقه« 
اشاره کرد و گفت: موتورســواری هایی که 
داشتم بسیار ســخت بود و حتی کم مانده 
دوستی باعث کشته شــدن من شود. خیلی 

خوشحال هستم که زنده مانده ام.
البته گــروه بازیگران »قلب رقــه« از جمله 

محمدرضا شریفی نیا نیز بر این نکته تاکید 
داشتند که به لحاظ شرایط موجود در کشور 
سوریه و انفجارهای واقعی و شرایط جنگی، 

خوشحال هستند که زنده مانده اند.

زندگی لانگ شات و روح می خواهد
نشســت فیلم »صبحانــه بــا زرافه ها« به 
عنوان آخریــن فیلم ســومین روز چهل و 
دومین جشــنواره بین المللــی فیلم فجر، 
در دقایق ابتدایی بامــداد ۱۵ بهمن برگزار 
شد. در این نشست ســروش صحت درباره 
دیدگاه معروف خود درباره اینکه »لوکیشن 
بایــد لانگ شــات و روح داشــته باشــد« 
صحبت و تاکیــد کرد: برخی لوکیشــن ها 
فقط لانگ شــات دارند و برخی فقط روح، 
لوکیشــنی که هر ۲ را با هم داشــته باشد 

خیلی سخت پیدا می شــود. زندگی نیاز به 
لانگ شات و روح دارد.در این نشست پژمان 
جمشیدی از بازیگران »صبحانه با زرافه ها« 
هم که بــرای فیلم بــرداری بخش هایی از 
ســریال »زیرخاکــی« در حــال رفتن به 
جزیره خارک بــود، طی تماســی تلفنی با 
سیدمصطفی احمدی تهیه کننده فیلم، در 
نشســت حضور پیدا کرد و گفت: من رشد و 
پیشرفت خود را مدیون پیمان قاسم خانی و 

سروش صحت هستم.
وی از معدود بازیگران مطرحی است که در 
صحبت های خود تصریــح کرد: من مدیون 
خبرنگاران و اهالی رســانه هستم. اگر ما به 
جایی رســیدیم به دلیل زحمت هایی است 
که شما عزیزان می کشــید و من قدردان و 

دست بوس شما هستم.
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ستاره فوتبال ازبکستان با امضای قراردادی ۱.۵ ساله 
به جمع آبی پوشان پایتخت پیوست.

 اســتقلال یکــی از تیم هــای کم تحــرک در بــازار 
نقل وانتقالات زمســتانه بود؛ به طوری که آبی پوشــان 
پایتخت بعد از جذب رافائل ســیلوا، نــاکام در خرید 
بازیکن جدید بودنــد. در این باره تنش هــای زیادی 
میان علی خطیر و جواد نکونام شــکل گرفت و همین 
مسئله باعث شد تا در روزهای گذشته اردوی خارجی 
استقلال هم لغو شود! با این وجود، تلاش استقلالی ها 
برای جذب بازیکن جدید ادامه داشــت و جلال الدین 
ماشــاریپوف، تازه ترین گزینه معرفی شده به مدیریت 

باشگاه استقلال بود.
ماشــاریپوف همــراه تیم ملــی ازبکســتان در جام 
ملت های آسیا ۲۰۲۳ حضور داشــت و همین مسئله 
باعث شــد تا مدیران باشگاه اســتقلال برای جذب او، 
چشــم انتظار پایان کار ازبک ها در جام ملت ها باشند. 

البته کــه رایزنی های اولیه بــا جلال الدین 
ماشاریپوف انجام شده بود و مدیران باشگاه 
چشــم انتظار آن بودند تا واکنش این ستاره 
۳۰ ســاله را دریافــت کننــد. در این باره، 
مذاکرات با مدیربرنامه های او دنبال شــده 
بود و با توجه به فســخ قرارداد انجام شده از 
سوی ستاره ازبک، استقلالی ها امید زیادی 

به جذب ماشاریپوف داشتند.

ستاره ازبک، شاگرد جدید نکونام
تیم ملی ازبکستان شــب گذشته در مرحله یک چهارم 
نهایی جام ملت های آسیا از گردونه رقابت ها کنار رفت 
و همین مسئله باعث شد تا فرآیند انتقال جلال الدین 

ماشاریپوف سرعت پیدا کند. 
ســتاره ازبــک کــه در نیم فصــل نخســت در تیم 
پانســرایکوس یونان عضویت داشــت، بعد از انجام ۸ 

بازی برای این تیم و ثبت ۲ پاس گل، تصمیم 
به جدایی از جمع بازیکنان تیم یونانی گرفت 
و قراردادش را فســخ کرد تا شــرایط برای 
حضور در جمع آبی پوشــان پایتخت فراهم 
شود؛ آن هم در حالی که در ابتدای فصل هم 
ماشاریپوف گزینه حضور در استقلال بود اما 
در نهایت به دلیل عدم توافــق مالی با آبی ها 

راهی سوپرلیگ یونان شد.
مدیران باشگاه اســتقلال بعد از رایزنی با جلال الدین 
ماشــاریپوف توانســتند با او به توافق نهایی برســند؛ 
به طوری که باشگاه اســتقلال در خبری رسمی اعلام 
کرد: »علــی خطیر مدیرعامل باشــگاه اســتقلال در 
مذاکره با جلال الدین ماشاریپوف با این ستاره مشهور 
فوتبال ازبکستان برای عقد قرارداد یک سال و نیمه به 
توافق رســید. طرفین پیش نویس این قرارداد را امضا 
کردند و جلال الدین ماشاریپوف طی دو سه روز آینده 

برای شرکت در تســت پزشــکی و عقد قرارداد نهایی 
راهی تهران می شود«.

ماشاریپوف با کارنامه ای درخشان آبی پوش شد
جلال الدین ماشــاریپوف بیشــترین بازی خود را در 
تیم پاختاکور ازبکســتان انجــام داده که ۳۳ گل و ۵۸ 
پــاس گل در کارنامه اش دیده می شــود. او همچنین 
در دوران حضورش در النصر عربســتان هم توانســت 
در طول ۴۵ بازی، ۴ گل بزند و ۸ گل بســازد. کاپیتان 
تیم ملی ازبکســتان در دوران حضــورش در این تیم 
هــم ۱۲ گل در ۶۱ بازی به ثبت رســانده و ۸ پاس گل 
هم در کارنامه اش دیده می شــود. بعد از رافائل سیلوا، 
جلال الدیــن ماشــاریپوف، دومین خرید زمســتانی 
اســتقلالی ها اســت و باید دید بعد از جذب این ستاره 
سرشــناس، آبی ها فعالیت نقل وانتقالاتــی خود را با 

جذب کدام بازیکنان پیش می برند.

عضو تیم ملی تنیس کشورمان گفت: تنیس ایران برای 
پیشــرفت نیاز به مربی خارجی دارد ولی در مسابقات 
دیویس کاپ بر اساس قانون هیچ تیمی حق استفاده از 

مربی غیر وطنی را ندارد.
حمیدرضا نــداف، در مورد آخریــن وضعیت تیم ملی 
ایران برای حضور در مسابقات دیویس کاپ اظهار کرد: 
ما بعد از ســال ها تلاش موفق شدیم به گروه دو جهانی 
صعود کنیم این اتفاق در مسابقات سریلانکا رقم خورد 

که عنوان قهرمانی را به دســت آوردیــم. در ادامه و در 
جریان قرعه کشی هم موفق شــدیم میزبانی پلی آف 
دیویس کاپ را به دســت بیاوریم. این حق ما بود ولی 
متاسفانه تیم استونی حاضر نشد برای برگزاری بازی به 
ایران بیاید.وی افزود: حالا قرار است این بازی در کشور 
ثالث برگزار شود میزبان مجددا کشور سریلانکاست اما 
اگر میزبان خودمان بودیم شــرایط خیلی فرق داشت. 
هوای آنجا شــرجی اســت و اذیت کننده ولی چاره ای 

نیســت تلاش می کنیم نتایج خوبی را رقم بزنیم. بازی 
بسیار حساسی است و جای اشتباه نداریم.

عضو تیم ملی تنیس کشــورمان با بیان اینکه شناخت 
نســبی از تیم اســتونی داریم، گفت: برای شناخت و 
ارزیابی تیم کافی است که فقط نیم نگاهی به رنکینگ 
بازیکن های آن داشته باشیم. دو بازیکن استونی واقعا 
جایگاه خوبی در رنک دارند علاوه بــر این ما هم بعد از 
۵۰ سال قرار است برای نخستین بار با یک تیم اروپایی 

بازی کنیم. وی با اشــاره به لزوم جذب مربی خارجی 
گفت: بر اســاس قانون در مسابقات دیویس کاپ حتما 
روی نیمکت باید مربی ایرانی حضور داشــته باشد اما 
قطعا تنیس ایران برای بروز شــدن و پیشرفت بیشتر 
نیاز به مربی و مشــاور خارجی دارد. مربیان داخلی هم 
توانمند هســتند ولی همچنان جای پیشرفت داریم و 
می توانیم برای دست یابی به این رشد از حضور مربیان 

خارجی استفاده کنیم.

استقلال

تنیس

خریدار  امیر قلعه نویی بــا تصمیم های 
درســتی که در ترکیب تیم ملــی فوتبال 
ایران ایجاد کرد، نقشی بسیار پررنگ در برد 

تاریخی برابر ژاپن داشت.
تیم ملی فوتبال ایــران برای اولین بار موفق 
به شکســت دادن ژاپن در جــام ملت های 
آســیا شــد و برای دومین دوره متوالی به 
نیمه نهایی جام ملت های آســیا صعود کرد 
تا شــانس بالایی برای شکستن طلسم ۴۸ 
ســاله قهرمانی در مهم تریــن رویداد ملی 
قاره کهن داشته باشد. پیروزی برابر مدعی 
اصلی جام هجدهم در شرایطی حاصل شد 
که باید اعتبار ویژه ای بــرای امیر قلعه نویی 
و کادرش قائل باشیم. ســکان دار ۶۰ ساله 
تیم ملی با تغییرات درســتی که ایجاد کرد 
و تصمیمات درســتی که ایجاد نمود، یک 

پیروزی تاریخی را به ارمغان آورد.

میلاد محمدی
یکی از تغییرات جالب توجــه ترکیب تیم 
ملی، حضور میلاد محمدی به جای احسان 
حاج صفی در جمع ۱۱ بازیکــن اصلی بود. 
بازیکن جدید تیم آدانادمیراســپور ترکیه، 
به واسطه سرعت بالا و بازدهی خوب در فاز 
تدافعی، جانشــین کاپیتان تیم ملی شد تا 
مانع از فرارهای گاه وبی گاه وینگرهای ژاپن 
شود. میلاد به بهترین شکل وظایف خود را 
انجام دادو اکثریــت قریب به اتفاق حملات 
حریف از سمت راســت را خنثی کرد و نمره 

قبولی گرفت.

محمد محبی
او را باید پســرخوانده امیــر قلعه نویی بین 
بازیکنــان کنونــی تیم ملی خطــاب کرد. 

محبی در ایــن تورنمنــت روی فرم خوب 
خــود نبــود و جایگزینش یعنــی مهدی 
قایدی، عملکرد درخشــانی داشت. با این 
وجود قلعه نویی به اســتفاده از این بازیکن 
اصرار ورزید و حتــی انتقادات زیادی را هم، 
خصوصا بعــد از بازی برابر ســوریه متوجه 
خود دید. با این حال استفاده از بازیکن تیم 
روستوف برابر ژاپن به صورت فیکس در نوع 

خود غیرمنتظره بود. 
محمــد با اســتفاده از فیزیک مناســبش، 
هم در فاز تهاجمی گزینــه خوبی بود و هم 
می توانست در فاز تدافعی، خروجی بهتری 
نسبت به مهدی قایدی داشته باشد. او چند 
بار به کمک میلاد محمدی آمــد تا برتری 

عددی نسبت به عناصر تهاجمی ژاپن ایجاد 
شود.

 ایــن بازیکــن بوشــهری به خوبــی جای 
بوشــهریِ بزرگ تیــم ملی یعنــی مهدی 
طارمی را پر کرد و همانند او با سردار ازمون، 
زوج ســازی کــرد و مهم تریــن گل دوران 
بازی گــری اش را بــه ثمر رســاند. محبی 
حتی روی گل دوم هــم اثرگذار بود تا روزی 
فراموش نشــدنی را ســپری کند که بدون 

اعتماد امیر قلعه نویی ممکن نبود.

امید ابراهیمی
مســن ترین بازیکن تیم ملــی مقابل ژاپن 
عملکرد زشــت وزیبایی به صــورت توامان 

داشــت. او در دقایقی از بــازی، توپ های 
زیــادی را از دســت داد امــا نمایشــی 
خســتگی ناپذیر داشــت و احتمالا یکی از 
فراموش نشــدنی ترین ســکانس ها از این 
دیدار، اســتارتی بود که در دقیقه آخر بازی 
زد و تــوپ را به گوشــه زمین بــرد تا زمان 

مسابقه کشته شود. 
امید به جای طارمیِ محروم وارد زمین شد 
و در کنار ســعید عزت اللهی در مرکز زمین 
ایســتاد تا ســامان قدوس یک خط جلوتر 
برود. ابراهیمی همانند همیشــه بدون ادعا 
در میدان دوید و ســعی کرد بهترین بازی 
خود را به منصــه ظهور بگــذارد. علی رغم 
اشــتباهاتی که از او دیدیم، تمرکزش را از 

دســت نداد و در میانه میــدان نمره قبولی 
گرفت. یکی از توانایی های امید، ایجاد نظم 
در میانه میدان است که در نیمه دوم دیدار 

با ژاپن، شاهد آن بودیم.

علیرضا جهانبخش
کاپیتان تیم ملی فوتبــال ایران مقابل ژاپن 
روزی عجیب را پشــت سر گذاشت. نمایش 
نه چندان خوب او مقابل سوریه و همچنین 
عملکــرد مثبت علی قلی زاده باعث شــد تا 
خیلی ها بر این باور باشــند که شاید حضور 
علی به جای علیرضا تصمیم درســت تری 
باشد. با این وجود سرمربی تیم ملی به وینگر 
فاینورد اعتماد کرد و بازوبند کاپیتانی را بر 

بازویش بست. 
جهانبخش در جدال با ژاپن پرنوسان بود. او 
در نیمه نخست یک شوت خیلی خوب زد و 
در عین حال توپ هایی را لو داد که حسابی 
به چشــم آمد. در ۴۵ دقیقه دوم نیز علیرضا 
در فــاز تهاجمــی تصمیم های نادرســتی 
داشــت اما این ها باعث نشــد تــا روی هر 
۲ گل ایران موثر نباشــد. بی انصافی بزرگی 
اســت اگر گل اول را ماحصل پاس سردار و 
ضربــه تمام کننده محبی بدانیــم. پیش از 
آن علیرضا بــود که توپ را بــه خوبی برای 
شــماره ۲۰ تیم ملی مهیا کرد. در ادامه باید 
به پنالتی دقیقه ۹۶ اشــاره داشــته باشیم. 
علیرضا پشــت توپی ایســتاد که خیلی ها 
توانایی ایــن کار را نداشــتند. او به بهترین 
شــکل ممکن توپ را به گوشه دروازه زایون 
ســوزوکی فرســتاد تا زننده گلی تاریخی 
باشد. نگه داشتن AJ در زمین، تصمیم امیر 
و کادرش بود که جواب داد و نتیجه مثبتی 

داشت.

بمب زمستانه آبی ها منفجر شد؛ ماشاریپوف رسماً به استقلال پیوست

حق استفاده از مربی خارجی در تیم ملی تنیس به صورت قانونی را نداریم

 پایان فعالیت سرخ ها در بازار زمستانه؟

وصدای پرسپولیسی ها را سد کرد محرم راه خرید پرسر
خریدار  بعــد از حضور محــرم نویدکیا 
در مس رفســنجان، او با جدایــی بازیکنان 
این تیم مخالفــت کرده تا حضــور محمد 
خدابنده لو در پرسپولیس در هاله ای از ابهام 

قرار گیرد.
 مدیران باشــگاه پرســپولیس به دنبال آن 
هستند تا براساس خواسته های کادرفنی، 
فهرست تیم شان را تقویت کنند. بعد از آنکه 
سرخ پوشــان با عبدالکریم حسن و عیسی 
آل کثیر به توافق رســیدند، پرسپولیسی ها 
در کشــور امارات اردو زدند و کار خود را در 
این کشــور پیش بردند. روز گذشته اردوی 
سرخ پوشــان در دبی به پایان رسید و آن ها 
به تهران بازگشــتند و قرار است دور جدید 
تمرینات آماده ســازی پرسپولیســی ها در 

ورزشگاه شهید کاظمی تهران دنبال شود.
رافائل گونزالس تولدِو گزینه پیشــنهادی 
اوســمار ویرا بــرای حضــور در کادرفنی 
پرسپولیس بود که توافقات با او نهایی شده 
و قرار اســت این مربی برزیلی به تهران سفر 
کند تا کارش را رسماً در جمع سرخ پوشان 
آغاز کند. در کنار اســتخدام مربی برزیلی، 
ویرا بر جذب یک هافبک و یک مهاجم تاکید 
داشــت که در این زمینه رایزنی ها از سوی 

مدیران باشگاه پرســپولیس آغاز شد. جواد 
آقایی پور و علی علیپــور از جمله مهاجمان 
ایرانی موردنظر باشــگاه پرسپولیس بودند 

که توافقات با آن ها نهایی شد.
ویرا بعد از منتفی شــدن جذب آقایی پور و 
علپیور، نام ویلن موتــا را در اختیار مدیران 

باشگاه پرسپولیس قرار داد. 
مذاکرات با این مهاجم برزیلی انجام شــده 
و گفته می شــود که توافقات اولیه با او انجام 
شده و احتمال حضور آقای گل لیگ تایلند 
در پرســپولیس طی روزهای آینده وجود 
دارد. مهم ترین دغدغه ویرا در زمینه تقویت 
خط هافبک تیمش اســت؛ به ویژه آنکه در 
بازار نقل وانتقالات زمســتانه، میلاد سرلک 
به دلیل گذراندن خدمت ســربازی از جمع 
سرخ پوشــان پایتخت جدا شــده و ویرا به 
دنبال پر کردن جای خالی او در فهرســت 

تیمش است.

درخواست مسی ها پذیرفته نشد!
محمد خدابنده لو گزینه موردنظر کادرفنی 
پرســپولیس بود. جالب آنکه او هم از سوی 
یحیی گل محمدی و هم از سوی اوسمار ویرا 
به مدیران باشگاه پرســپولیس معرفی شد 

تا تلاش ها در زمینه جــذب خدابنده لو آغاز 
شود. در ابتدای فصل هم پرسپولیسی ها به 
دنبال جذب این هافبک جــوان اما باتجربه 
بودند که رایزنی ها بی جــواب ماند و همین 
مسئله باعث شــد تا سرخ پوشــان در بازار 
زمســتانه به دنبال جذب محمد خدابنده لو 
باشــند. در طول روزهای گذشته، مدیران 
باشگاه پرســپولیس در زمینه جذب او وارد 
رایزنی شدند که مسی ها هزینه رضایت نامه 

او را ۱۰ میلیارد تومان اعلام کردند.
مدیران باشــگاه پرســپولیس خواســتار 
دریافــت رضایت نامه خدابنده لو از ســوی 
خود این بازیکن شــدند؛ آن هم در حالی که 
محمد خدابنده لو از باشگاه مس رفسنجان 
مطالبات دارد و او خواســتار آن بود تا بتواند 
در این زمینه، رضایت نامــه اش را دریافت 
کند امــا رایزنی ها در این بــاره مثبت پیش 

نرفت. 
جالب آنکه پیشــنهاد دیگر مدیران باشگاه 
مس، معاوضه محمــد خدابنده لو با وحدت 
هنانوف بود که ایــن معاوضه مورد پذیرش 
مدیران باشــگاه پرســپولیس قرار گرفت و 
آن ها به درخواســت پرسپولیسی ها پاسخ 

منفی دادند.

نویدکیا مخالف جدایی خدابنده لو
محرم نویدکیا که از روز گذشــته در کسوت 
ســرمربی مس رفســنجان فعالیت خود را 
آغاز کرده، مخالفت صریح خود را با جدایی 
محمد خدابنده لو اعلام کرده اســت. همین 
مسئله باعث شده تا پروژه انتقال خدابنده لو 
بــه پرســپولیس منتفی شــود؛ آن هم در 
حالی کــه مدیران باشــگاه پرســپولیس 
در تلاش بودند تــا هزینــه ۱۰ میلیاردی 

رضایت نامــه اش را فراهم کننــد اما گفته 
می شــود با توجه به موضع گیری نویدکیا، 
حتی در صورت پرداخت هزینه رضایت نامه 
خدابنده لو هم او به جمع سرخ پوشان اضافه 
نمی شود. همین مسئله باعث شده تا با توجه 
به منتفی شدن انتقال محمد خدابنده لو به 
پرســپولیس، احتمالاً روند نقل وانتقالاتی 
سرخ پوشــان در بازار زمســتانه به روزهای 

پایانی خود نزدیک شود.

 امید به گل ایران 5 برابر بود
یک دلیل بزرگ برای بردن ژاپنی ها

تیم ملی فوتبال ایران در حالی توانست ژاپن را شکست دهد که امید به 
گل ملی پوشان کشورمان ۵ برابر حریف بود.

 تیم های ملی فوتبال ایــران و ژاپن در مرحله یک چهــارم نهایی جام 
ملت های آسیا ۲۰۲۳ در ورزشگاه اجوکیشن سیتی رو در روی هم قرار 
گرفتند که این بازی در پایان با برتری دو بر یک ملی پوشــان کشورمان 

همراه بود.
این پیروزی در حالی برای ایران به دســت آمد که شــاگردان امیر قلعه 
نویی نیمه اول را با نتیجه یک بر صفر به حریف خود واگذار کرده بودند 
و در نیمه دوم با ارائه نمایشی بهتر نســبت به حریف توانستند برتری را 

برای خود به ارمغان بیاورند.
محمد محبی و علیرضــا جهانبخش دو گل ایران در ایــن بازی را وارد 
دروازه ژاپن کردند. طبق اطلاعات ســایت های آماری، امید به گل تیم 
ملی ایران در نیمــه دوم ۷۹/   ۱ و امید به گل ژاپن ۶۰/ ۰  بود که نشــان 
می دهد تیم ملی کشــورمان امید بــه گل ۵ برابری نســبت به حریف 

قدرتمند خود داشته است.
همچنین بازیکنان تیم ملی در این بازی ۱۸ بار به ســمت دروازه ژاپن 
توپ شــلیک کردند در صورتی که در دیدارهای گذشته شاگردان قلعه 

نویی بیش از ۸ شوت به سمت دروازه رقبای خود نداشتند.
با توجه به پیروزی قطر برابر ازبکســتان، تیم های ملی ایران و قطر باید 
روز چهارشنبه ۱۸ بهمن از ســاعت ۱۸:۳۰ رو در روی هم قرار گیرند تا 

تکلیف تیم فینالیست مشخص شود.

انتقاد رسانه ژاپنی از عملکرد بازیکنان این کشور 
برابر ایران

تیم ملی فوتبال ایران بــا پیروزی برابر ژاپن رویــای قهرمانی آنها را در 
آسیا بر باد داد.

 تیم های ملی فوتبال ایران و ژاپن به مصاف هــم رفتند که این بازی در 
پایان با برتری دو بر یک ملی پوشــان کشــورمان همراه شد. در همین 
زمینه ســایت »article.auone« ژاپن به انتقــاد از عملکرد بازیکنان 
این کشور برابر ایران پرداخت و در مطلبی نوشت: بازیکنان ژاپن دقیقاً 
اشتباهات دیدار با عراق را تکرار کردند. و »هاجیمه موریاسو« مسؤول 

شکست ژاپن برابر ایران است.
این ســایت در ادامه مطلب خود آورده اســت: تیم ملی ایران به وضوح 
نحوه سیستم خود را در جریان بازی تغییر داد و با کارهای دفاعی خود 
که بازیکنان این تیم انجام دادند، فشار مهاجمان ژاپن روی دروازه این 
تیم کاهش یافت. ایران به خوبی توانســت بازی را مدیریت کند و اکثر 
بازیکنان ژاپن کیفیت بسیار پایینی را از خود نشان دادند و باعث شدند 

تا خداحافظی زودهنگامی با مسابقات داشته باشیم.

 انتشار صحبت های خصوصی امیر قلعه نویی 
در رختکن تیم ملی ایران

ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران با ارتقای روحیــه بازیکنان تلاش کرد 
بازدهی آنها را در نیمه دوم بازی با ژاپن افزایش دهد.

 تیم ملی فوتبال ایران در حالی به پیروزی دو بر یک مقابل ژاپن در یک 
چهارم نهایی جام ملت های ۲۰۲۳ آســیا دســت پیدا کرد که دو نیمه 

متفاوت را از شاگردان امیر قلعه نویی شاهد بودیم.
تفاوت عملکرد بازیکنان در دو نیمه موضوع بحث اهالی فوتبال شده بود 
تا جایی که خبرنگاران در میکسدزون ورزشگاه اجوکیشن سیتی شهر 

دوحه در این خصوص صحبت کردند.
خبرنگار مهر کســب اطلاع کرد قلعه نویی به همراه دستیاران خود در 
بیــن دو نیمه تنها یکی دو نکتــه فنی را به بازیکنانش گوشــزد کردند 
و بقیه زمان اســتراحت ۱۵ دقیقه ای را به صحبت هــای روحی و روانی 
اختصاص دادند. او با اعتماد به توانایی بالای بازیکنانش نشانه های فنی 
برتری تاکتیکی تیم ملی ایران به ژاپن را گوشــزد کرد تا آنها با شجاعت 

بیشتری بازی رو به جلو انجام دهند.

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ 
آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی «
شناسه آگهی: 1648695

نظر به اینکه برابر رأی شماره 5۷1۷ مورخ 1402/10/24 صادره از هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی در قسمتی از پلاک 58/25 بخش 9 اهواز که حکایت از احراز مالکیت 
متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی باغات شاه سهام شماره ۷3۷6 به 
مالکیت گوهر تاج فروزان قهرمانی ( به متقاضی علی مزرعه فرزند عبدالرضا کد ملی 1۷50996235 
صادره شندگان نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 98/48 متر مربع در قسمتی از پلاک 
فوق خریداری شده طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار 
سراسری آگهی می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. ضمنا" صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1٤02/10/30 تاریخ انتشار نوبت دوم 11/16 / 1402

بهزاد مردانی
 رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ 
آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی «
شناسه آگهی: 1648701

نظر به اینکه برابر رأی شماره 5۷40 مورخ 1٤02/10/25 صادره از هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی در قسمتی از پلاک 14/356 بخش 4 اهواز که حکایت از احراز مالکیت 
متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )حسین خدادادی دفتر اول صفحه 59 
الی ٢٧٤ ( به متقاضی موسی سالمی نژادی فرزند فنیان شماره شناسنامه 159 صادره شادگان نسبت به 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 363 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق 
شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری آگهی میگردد 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور 

سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/10/30 تاریخ انتشار نوبت دوم : 11/16 / 1402

بهزاد مردانی
 رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز



استان

اصفهان-مریــم مومنــی   رئیــس اتــاق بازرگانــی 
مختلــف  ســطوح  و  لایه هــا  در  گفــت:  اصفهــان 
اجتماعــی، قالیبافــان توانمنــدی وجــود دارنــد؛ لــذا 
هر چقدر ایــن هنر - صنعت بــزرگ، تقویت شــود، آثار 

مثبت آن در کل جامعه قابل مشاهده است.
کشــانی، رئیــس اتــاق در بازدیــد از بیســت و  امیــر 
ششــمین نمایشــگاه تخصصــی - صادراتــی فــرش 
دســتباف و نمایشــگاه آثار برگزیده دومین جشــنواره 
ملــی قالــی فاخــر اظهــار کــرد: نمایشــگاه بــا بالاتریــن 
کیفیــت و شــرایط مطلــوب برگــزار شــد، بازدیــدی از 
غرفه هــا انجام دادیــم و در مجموع نمایشــگاه بســیار 
خوبی بود، در کنار برگزاری این نمایشــگاه، جشنواره 
قالــی فاخــر برگــزار شــد، خوشــبختانه این جشــنواره 
در بالاتریــن کیفیــت و بهتریــن شــرایط برگــزار و مــورد 
اســتقبال مردم و علاقه مندان قرار گرفت. فرش های 
منتخب به نمایــش در آمده، بســیار زیبا و چشــم نواز 
بودنــد و داشــتن چنیــن هنرمنــدان توانایــی باعــث 

افتخار است.
 وی ادامــه داد: باید به این هنر - صنعــت مهم و فاخر 
نگاه ویژه ای شود، فرش هنری است که از حدود ۵۰۰ 

ســال پیــش و از دوران صفویــه، اصالت ایرانــی خود را 
حفظ کرده اســت؛ لذا باید به این هنر - صنعت بیش 
از این توجه و برای آن وقت گذاشــته شود. همچنین 
ضــروری اســت از هنرمندانــی کــه در ایــن عرصــه کار 

می کنند حمایت کنیم.
 رئیس اتــاق بازرگانی اصفهــان تصریح کــرد: در لایه ها 
و ســطوح مختلــف اجتماعــی، قالیبافــان توانمندی 
وجــود دارند؛ لــذا هر چقدر ایــن هنر - صنعــت بزرگ، 

تقویــت شــود، آثــار مثبــت آن در کل جامعــه قابــل 
مشــاهده اســت، افــرادی کــه در ایــن بخــش فعــال 
هســتند واقعــاً عاشــق ایــن هنــر هســتند و فعالیــت 

می کنند لذا نیاز به حمایت همه جانبه دارند.
 وی افــزود: زمانــی فــرش ایرانــی بــالای چنــد میلیون 
دلار صادرات داشت؛ لذا باید ارتباط خود با بازارهای 
جهانی را بــرای افزایش میزان صــادرات این محصول 
ارزشــمند گســترش دهیم. متأســفانه در حال حاضر 
میزان صادرات فرش ایران رقم بســیار ناچیزی است 
و این موضــوع می تواند مــا را از بازارهــای جهانی جدا 
کند. باید با قدرت و جدیت به عرصه های بین المللی 
بازگردیــم و ایــن هنر صنعــت را بــه عنــوان اثــر ماندگار 

ایرانی به دنیا معرفی کنیم.
 کشــانی در پایــان گفــت: در برگــزاری جشــنواره قالــی 
فاخــر یــک تیــم بســیار خــوب شــامل اتــاق بازرگانــی، 
شرکت نمایشگاه ها، وزارت خارجه، اداره کل صمت، 
اتحادیــه و... بــا یکدیگــر همــکاری داشــتند، جمــع 
کردن ایــن همــه هنرمنــد و افــراد نامــدار حــوزه فرش 
در اصفهــان بــا تلاش همــه بخش هــا و دســتگاه های 

متولی شکل گرفت که جای تشکر دارد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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آبرسانی مازندران در دولت سیزدهم
ساری-امیری فر   مدیر عامل آبفا مازندران از اصلاح و توسعه ۱۵۰۰ کیلومتر 

شبکه توزیع آب در سطح استان طی فعالیت دولت سیزدهم خبر داد.
بهزاد بــرارزاده در گفتگویــی پیرامون فعالیتهای شــرکت در دولت ســیزدهم 
اظهار داشــت: طی این مدت ۵۲ حلقه چــاه حفر ، ۱۱۲ حلقه چــاه با ۱۸۷۵ متر 
مکعب افزایش آبدهــی بهســازی و ۱۰ حلقه چــاه پیزومتری با دبــی ۲۲۳ لیتر 
در ثانیه به ظرفیت آب شــهرهای اســتان اضافه شــد، همچنین ۴۶ هزار متر 
مکعب مخــازن ذخیــره آب بــا ۲۵ واحد ایســتگاه پمپاژ احداث شــده اســت. 
او با اشــاره به نــگاه متفاوت دولت ســیزدهم به آبرســانی روســتایی، از اجرای 
عملیات آبرسانی به ۱۰ هزار روستای کشور با کمک قرارگاه امام حسن مجتبی 
)ع( خبــر داد و گفت: از این محل آبرســانی به۲۰۰ روســتا با تخصیص اعتباری 
کنــون ۶۵  بالــغ بــر ۳۳۰ میلیــارد تومــان در مازنــدران در نظر گرفته شــده که تا

درصد پیشرفت داشته است.
بــرارزاده در خصــوص فعالیــت خیریــن آبرســان در اســتان اظهــار داشــت: با 
پیگیری های انجــام شــده ۵۰۰ کیلومتر لولــه از خیرین بــرای آبرســانی به ۱۷۰ 
روســتا دریافت کردیم و پروژه های آبرسانی بیشــماری در ۸۴ روستا طی سال 

گذشته و ۶۰ روستا نیز طی سالجاری به مرحله بهره برداری رسید.
مدیر عامل آبفــا مازنــدران از تخصیــص اعتبارات حــوزه های مختلــف برای 
آبرســانی به شــهرها و روســتاهای اســتان خبر داد و افزود: از حــوزه اجتماعی 
نفت ۲۳ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون تومان برای آبرســانی به شــرق اســتان و شــهر 
محمودآباد و همچنین ۱۳ میلیــارد تومان اعتبــار از محل بنیاد برکــت در دو 
مرحله بــرای ارائــه خدمــات به مــردم روســتاهای اســتان تخصیــص یافت و 
۱۲ میلیــارد تومــان اعتبار هــم از محل بنیــاد مســتضعفین برای آبرســانی به 

روستاهای میاندرود و تنکابن در نظر گرفته شد.

وژه راهداری ایلام   کلنگ زنی و بهره برداری4۱ پر
در دهه فجر

ایلام - حســن بیگی   مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام گفت: 
در ایام مبارک دهــه فجر ۴۱ پروژه راهــداری در مناطق مختلف این اســتان با 

اعتبار ۴۲۷ میلیارد تومان افتتاح و یا کلنگ زنی می شود.
ســیدزاهدین چشــمه خاور اظهار کرد: تکمیل پل صلواتی، ساماندهی سه 
راهی پل ســیمره، تعمیــرات ابنیه فنی شهرســتان چوار)تکمیل پــل قبله( از 

جمله طرح های افتتاحی در این ایام هستند.
وی افزود: آسفالت محورهای روستای "سرتنگ" به سمت روستای"لرینی"، 
ورودی شــهر لومــار، روســتای "علیمرادخانی" به ســمت "نورآبــاد"، خروجی 
شهر شــباب تا پلیس راه، روســتای "طاق گاورین" تا ســه راهی بلاوه تره، ایلام 
به صالح آباد بعد از تونل کربلا، ۸ کیلومتر آسفالت چوار به حاج بختیار از دیگر 
پروژه های افتتاحــی در دهه مبــارک فجر هســتند. مدیرکل راهــداری و نقل 
جاده ای اســتان ایلام یادآور شــد: همچنین در این ایام آســفالت محورهای 
روســتای "بان زیارت" به طول ۳.۵ کیلومتر، محور ششــدار به چوار تا انتهای 
روســتای "بهمن آباد"، "هفت چشــمه"، محورهای "زرنه- چهــل زرعی-کله 

جوب-حاجی حاضر" و "دهلران-اندیمشک-مورموری" افتتاح می شود.
به گفته چشــمه خاور، بیس و روکش آســفالت پایانه برکت)فاز ۲(، بهسازی و 
روکش آســفالت محوطه پایانه مرزی و پایانه برکت و روکش آســفالت راه های 

شهرستان هلیلان از دیگر پروژه های افتتاحی در ایام مبارک دهه فجر است.
وی بیان کرد: ترمیم پل روســتاهای "دوهارون")منطقه بولی( و "عالی آباد" و 
سه دهنه پل مجاور، میکرو سرفیسینگ و اسلاری سیل حوزه شمال و جنوب 

استان از دیگر پروژه های افتتاحی است.
مدیرکل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای ایــلام ادامه داد: اجرای سیســتم 
روشــنایی، نصب تابلوهای اطلاعاتی، نیوجرســی و اجرای خط کشی سطح 
راه های استان ایلام با محوریت اربعین از دیگر طرح های افتتاحی در مناطق 

مختلف استان در ایام دهه فجر است.

معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اعلام کرد:

 اکران همزمان ۱۶ فیلم در چهل  و دومین 
دوره جشنواره فیلم فجر خوزستان

اهواز  - محمد مجدم   معاون هنری و ســینمایی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
کران همزمان ۱۶ فیلم چهل  و دومین دوره جشنواره  اســلامی خوزســتان از ا
فیلم فجــر در این اســتان خبــر داد و گفت: ایــن آثــار از ۱۶ تا ۲۳ بهمــن در پنج 

سینمای خوزستان نمایش داده می شوند.
 ســید امیــن ســپهریان، معــاون هنــری و ســینمایی اداره کل فرهنــگ و 
ارشــاد اســلامی خوزســتان در جمــع خبرنــگاران از میزبانــی پنــج ســینما 
در جشــنواره فیلــم فجــر خوزســتان خبــرداد و اظهــار کــرد: ســینما هلال، 
کســین در اهواز و ســینما نخل خرمشــهر و ســینما مهــر آبادان  ســاحل و ا
میزبان ۱۶ فیلم فجر در خوزســتان هســتند. وی عنوان کرد: خوزســتان از 
کران فیلم  جمله  اســتان هایی اســت که بیشــترین تعداد ســینما را برای ا
فجر بــه خود اختصــاص داده اســت. معاون هنــری و ســینمایی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اســلامی خوزســتان افزود: فروش بلیط برای استان ها به 
صورت برخط از طریق ســامانه های تهیه بلیط آغاز می شــود و بنابر اعلام 
دبیرخانــه جشــنواره امســال چهــار ســامانه آی  تیــک )iticket.ir(، ایــران  
تیــک )irantic.com(، ســینماتیکت )cinematicket.org( و گیشــه هفــت 
)ir.gisheh۷(، عرضــه بلیط های جشــنواره را برعهده دارند. ســپهریان به 
برگزاری نشست های نقد و بررســی فیلم با حضور کارگردانان و هنرمندان 
کران فیلم اشــاره کرد و ابراز داشت: ۱۶ فیلم مشخص  خوزســتانی در کنار ا
شده برای اســتان  ها به انتخاب جشــنواره بوده  اند. گفتنی است، چهل  و 
دومین جشــنواره بین المللی فیلم فجر ۱۲ تا ۲۲ بهمن ماه ۱۴۰۲ به دبیری 

مجتبی امینی برگزار می شود و ۲۲ اثر در بخش رقابتی آن حضور دارند.

ح کلید به کلید   اجرای طر
ج در بافت های فرسوده کر

البرز-ترنم مظفری    شــهردار کــرج گفت: پروژه هــای بازآفرینی در کــرج، ۶۰۰ 
کنان بافت های  واحد مســکونی در قالب طرح کلیــد به کلیــد در اختیار ســا

فرسوده قرار می گیرد.
مهرداد کیانــی با اشــاره بــه اختصــاص زمینی پنج هــزار متــری بــرای احداث 
۱۵۰ واحد مســکونی در محدوده اســلام آباد اظهار کرد: این اقدام در راستای 
ک واقــع در طرح  اجرای طرح ســاماندهی تپه مــرادآب و تعیین تکلیــف املا
کی که در حوزه عمومی قــرار دارند صورت گرفته  تعریض رینگ ۳۰ متری و املا
است. وی ادامه داد: اختصاص این زمین  بعد از تصویب در کمیسیون ماده ۵ 
به تایید  شورای برنامه ریزی و توسعه استان البرز رسید و بنا شده برای بررسی 
نهایی به شــورای عالی شهرســازی و معماری ارســال شــود. وی گفــت: بعد از 
کی که در  تصویب این طرح در شــورای عالی شهرســازی و معماری، کلیه املا
طرح رینــگ ۳۰ متری واقع شــده اند به صــورت کلید به کلید تملــک و جابجا 

خواهند شد.
کنان تپــه مــرادآب علاقه  شــهردار کرج ابــراز کرد: بــا توجه بــه اینکه اغلب ســا
داشتند که در همان محدوده ای که سال ها سکونت داشته اند باقی بمانند، 
این زمین پنج هزار متری در منطقه اسلام آباد در نظر گرفته شده است. کیانی 
ک خــود را تغییر  اضافــه کــرد: در مجموع شــهرداری پنــج قطعه زمیــن از امــلا
کاربردی داده تا به احداث مســکن بــرای پروژه های بازآفرینی در ســایر نقاط 

شهر اختصاص پیدا کند.

خرم آباد-فرزانــه هداوند   به مناســبت فرارســیدن یــوم الله دهه فجر 
انقــلاب اســلامی، جشــن خودکفایــی ۳۵۰۰ خانــواده تحــت پوشــش و 
مددجویان کمیته امداد اســتان لرســتان، با عنوان »بلنــدای همت« با 
حضور حجت الاســلام والمسلمین سید احمدرضا شــاهرخی، جمعی از 
ائمه جمعه استان، مدیران و معاونین اجرایی اســتان و مدیرکل کمیته 

امداد لرستان برگزار شد.
 جلال شــیخ پور مدیر کل کمیته امداد ،در همایــش بلندای همت بیان 
کرد: نظام مقدس جمهوری اســلامی با نام محرومان و برای همه اقشــار 

ایجاد شده و عدالت در توزیع خدمت برای همگان است.
وی اظهار داشــت: در بررســی عملکرد نظام مشــخص اســت کــه ادعای 
انقــلاب اســلامی بــه حــق بــوده و در نخســتین روزهــای نطــام مقــدس 

جمهوری اسلامی نهاد کمیته امداد تشکیل شد.
مدیــرکل کمیتــه امــداد لرســتان ادامــه داد: ایــن نهــاد وظیفــه خدمــت 
رســانی به محرومان را به عهــده گرفته و کمیتــه امداد امــام خمینی )ره( 

رسیدگی به آسیب دیدگان و محرومان را دستور کار دارد.
شــیخ پور گفت: فقیر بودن بد نیســت، اما فقیر ماندن پســندیده نبوده 

ودگ باید در جهت خودکفایی گام برداشته شود.
وی بــا اشــاره بــه ۱۲۰ ماموریــت ایــن نهــاد افــزود: اشــتغال زایی و مهــارت 

افزایی جهت خودکفایی در راس خدمات این نهاد است.
مدیــرکل کمیتــه امــداد لرســتان افــزود: جشــن خودکفایــی منتهــای 
آرزوی ایــن نهاد اســت و در کمیتــه امداد به هــر فردی براســاس علایق و 
توانمنــدی آمــوزش هــای لازم صــورت رایــگان ارائــه و تســهیلات ارزان 

قیمت پرداخت می شود.
شیخ پور اظهار داشت: از ابتدای تاسیس کمیته امداد در این استان ۷۰ 

هزار فرصت شغلی ارائه شده است.
وی ادامه داد: سال گذشــته ۱۳ هزار فرصت شغلی ایجاد و حدود هشت 
هزار میلیارد ریال تســهیلات پرداخت شده اســت، همچنین ۱۲ هزار نفر 
آمــوزش هــای مهارتــی کســب و ۸۰۰ نفر به شــرکت هــای مختلــف معرفی 

شدند.
وی عنوان کرد: تفاهم نامه هایی با دســتگاه های مختلف منعقد شــده 
و ســه هــزار و ۵۰۰ خانــواده خودکفــا شدند.به مناســبت فرارســیدن یوم 
الله دهه فجر انقلاب اســلامی، جشــن خودکفایــی ۳۵۰۰ خانــواده تحت 
پوشــش و مددجویان کمیته امداد اســتان لرســتان، با عنوان »بلندای 
همت« با حضور حجت الاسلام والمسلمین ســید احمدرضا شاهرخی، 
جمعــی از ائمــه جمعــه اســتان، مدیــران و معاونیــن اجرایــی اســتان و 

مدیرکل کمیته امداد لرستان برگزار شد.
بلنــدای  همایــش  ،در  امــداد  کمیتــه  کل  مدیــر  پــور  شــیخ  جــلال   
همــت بیــان کــرد: نظــام مقــدس جمهــوری اســلامی بــا نــام محرومــان 

 و بــرای همــه اقشــار ایجــاد شــده و عدالــت در توزیــع خدمــت بــرای 
همگان است.

وی اظهار داشــت: در بررســی عملکرد نظام مشــخص اســت کــه ادعای 
انقــلاب اســلامی بــه حــق بــوده و در نخســتین روزهــای نطــام مقــدس 

جمهوری اسلامی نهاد کمیته امداد تشکیل شد.
مدیــرکل کمیتــه امــداد لرســتان ادامــه داد: ایــن نهــاد وظیفــه خدمــت 
رســانی به محرومان را به عهــده گرفته و کمیتــه امداد امــام خمینی )ره( 

رسیدگی به آسیب دیدگان و محرومان را دستور کار دارد.
شــیخ پور گفت: فقیر بودن بد نیســت، اما فقیر ماندن پســندیده نبوده 

ودگ باید در جهت خودکفایی گام برداشته شود.
وی بــا اشــاره بــه ۱۲۰ ماموریــت ایــن نهــاد افــزود: اشــتغال زایی و مهــارت 

افزایی جهت خودکفایی در راس خدمات این نهاد است.
مدیــرکل کمیتــه امــداد لرســتان افــزود: جشــن خودکفایــی منتهــای 
آرزوی ایــن نهاد اســت و در کمیتــه امداد به هــر فردی براســاس علایق و 
توانمنــدی آمــوزش هــای لازم صــورت رایــگان ارائــه و تســهیلات ارزان 

قیمت پرداخت می شود.
شیخ پور اظهار داشت: از ابتدای تاسیس کمیته امداد در این استان ۷۰ 

هزار فرصت شغلی ارائه شده است.
وی ادامه داد: سال گذشــته ۱۳ هزار فرصت شغلی ایجاد و حدود هشت 
هزار میلیارد ریال تســهیلات پرداخت شده اســت، همچنین ۱۲ هزار نفر 
آمــوزش هــای مهارتــی کســب و ۸۰۰ نفر به شــرکت هــای مختلــف معرفی 

شدند.
وی عنوان کرد: تفاهم نامه هایی با دستگاه های مختلف منعقد شده و 

سه هزار و ۵۰۰ خانواده خودکفا شدند.

لرستان

به مناسبت دهه فجر؛

۳۵۰۰ خانواده تحت پوشش و مددجویان کمیته امداد  لرستان برگزارشد جشن خودکفایی 

لرستان لرستان

ح مردمی یک میلیارد  پنجاه و نهمین جلسه تولید و کاشت طر
درخت برگزار شد

خــرم آباد-فرزانــه هداونــد   جلســه ای بــه ریاســت 
نوبخــت معــاون وزیــر جهــاد و رییــس ســازمان منابع 
طبیعــی و آبخیــزداری کشــور، بــا حضــور مدیــران کل 
منابع طبیعی اســتان  ها در مورد طرح مردمی کاشت 
یک میلیارد درخت، وضعیت نهالستان های موجود، 
میــزان نهال هــای تولیــدی، محدودیت هــا و موانــع 
موجــود به صــورت وبینــاری  برگزار شــد. طــرح مردمی 
کاشــت یک میلیارد درخــت را ســازمان منابع طبیعی 
و آبخیــزداری کشــور، بــه خاطــر موقعیــت جغرافیایی 
کوسیســتم های  خشــک و نیمــه خشــک و وجــود ا
شــکننده و حســاس و همچنیــن قــرار داشــتن ایــران 
در زمره کشــورهای با پوشــش کم جنگل، شــروع کرده 
اســت، این طرح با حمایــت دولت و پشــتیبانی وزارت 
جهاد کشاورزی و مشارکت گسترده بخش خصوصی، 
تشــکل های مردم نهــاد و دوســتداران و علاقه مندان 
به سرســبزی طبیعت در یــک دوره چهار ســاله انجام 

خواهــد شــد. در این جلســه، لرســتان نیــز با حضــور و 
ریاســت حســین میرزایــی مدیــرکل منابــع طبیعــی و 
آبخیزداری استان لرستان، معاونین، روسای ستادی 
و کارشناسان مربوط با طرح به صورت وبینار و همزمان 

با سراسر کشور شرکت کردند.

مدیرکل بنیاد مسکن استان:

هزار و ۱۰۰ واحد مسکونی در لرستان به بهره برداری می رسد

خــرم آباد-فرزانه هداوند   مدیرکل بنیاد مســکن 
لرســتان گفت:در دهه مبــارک فجر هــزار و ۱۰۰ واحد 
مســکونی بــا اعتبــاری بالــغ بــر ۲۲۰ میلیــارد تومــان 

افتتاح می شود.
مرکــز  باصداوســیمای  مصاحبــه  در  تابعــی  پویــا 
لرســتان اظهــار کــرد:در دهــه فجــر امســال ۱۱پــروژه 
 ۲۴ بــر  بالــغ  اعتبــاری  بــا  هــادی  طــرح  اجــرای 
میلیاردتومــان در ســطح اســتان بــه بهره بــرداری 

خواهد رسید.
وی خاطرنشــان کــرد: از ۲۸ هــزار واحــد مســکونی 
بــرای  ملــی مســکن  روســتایی مصــوب در طــرح 
اســتان، ۱۱ هــزار واحد بــه بانک هــای عامــل معرفی 

شده است.
مدیــرکل بنیاد مســکن لرســتان بــا بیان اینکــه برای 
۹ هــزار واحــد انعقــاد قــرارداد صــورت گرفتــه، افزود: 

همچنین ۴ هــزار و ۶۰۰ واحد به بهره برداری رســیده 
است.

تابعی بیــان داشــت: در دهه مبــارک فجر هــزار و ۱۰۰ 
واحد مسکونی با اعتباری بالغ بر۲۲۰ میلیارد تومان 

افتتاح می شود.

ن گلستا

گلســتان  بهزیســتی  معــاون پیشــگیری  گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   
با اشــاره به خدمــات ارائــه شــده در ایــن مرکــز توضیــح داد: مشــاوره های 
ژنتیــک قبــل از ازدواج، قبــل از بــارداری و حیــن بــارداری در افــرادی کــه 
دارای خانواده هــای پــر خطــر بــوده و مشــکلات ژنتیکــی دارند بــا مراجعه 
کــز انجام می شــود. عینعلی کیا  با اشــاره به راه انــدازی هفتمین  به این مرا
مرکــز ژنتیک در گــرگان، اظهار کــرد: راه اندازی ایــن مرکز گام بســیار مهمی 
کــز موجود تا به امروز در اســتان  در فرزند آوری ســالم اســت.وی تعداد مرا
را ۶ مرکــز برشــمرد و افــزود: تــا امــروز ۲ مرکــز در گنبــد، ۲ مرکــز در گــرگان و 
یک مرکــز در شهرســتان های بنــدر ترکمــن و آق قلا داشــتیم که امــروز یک 
کــز ژنتیــک اســتان اضافــه شــد. معــاون پیشــگیری  مرکــز دیگــر نیــز بــه مرا

بهزیســتی گلســتان با اشــاره بــه خدمــات ارائه شــده در ایــن مرکــز توضیح 
داد: مشــاوره های ژنتیک قبــل از ازدواج، قبل از بــارداری و حین بارداری 
در افــرادی کــه دارای خانواده هــای پــر خطــر بــوده و مشــکلات ژنتیکــی 
کید بــر مهم بودن  کــز انجام می شــود. کیا بــا تا دارند بــا مراجعه بــه این مرا
شــناخت مشــکلات ژنتیکــی در خانواده ها عنــوان کرد: درصورت داشــتن 
معلولیت هــا، ناشــنوایی، بیماری هــای ســرطان، آلزایمــر و بیماری هــای 
عصبــی در خانواده هــا بایــد قبــل از اقــدام بــه بــارداری مشــاوره های لازم 
دریافــت و از طریق روش هــای نوینــی ماننــد PGD فرزندی ســالم و بدون 
مشــکل ژنتیکــی را بــه وجــود می آوریــم. وی با اشــاره بــه اینکــه هــزار و ۴۱۰ 
کــز ژنتیکــی اســتان مراجعــه کــرده انــد، گفــت:  نفــر از ابتــدای ســال بــه مرا

کمــک هزینــه  همچنیــن لازم بــه ذکــر اســت بیــش از ۴ میلیــارد تومــان 
ســال  ابتــدای  از  بهزیســتی  توســط  آزمایشــگاهی  و  مشــاوره  خدمــات 
پرداخت شــده اســت، ایــن حمایت هــای مالــی در قالب یــاری بــرگ بابت 
مشــاوره و آزمایش هــای تخصصــی ژنتیــک می توانــد توســط افــرادی که با 
کــز و آزمایشــگاه ها معرفــی می شــوند دریافــت  تشــخیص پزشــک بــه مرا
شــود. معاون پیشــگیری بهزیســتی گلســتان در پایان و با توجه به ضرورت 
کــز ژنتیــک در همــه شهرســتان ها، عنــوان کــرد: پزشــکان  راه انــدازی مرا
علاقمنــد می تواننــد بعــد از گذرانــدن دوره هــای بهزیســتی برای تاســیس 
کــز مشــاور ژنتیــک اقــدام کــرده و ســهم موثــری در پیشــگیری از بــروز  مرا

بیماری های ژنتیکی در نوزادان تازه متولد شــده داشته باشند

گلستان استان  در  ژنتیک  مرکز  هفتمین  افتتاح 

کید کرد؛ رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تا

فرش به عنوان اثر ماندگار ایرانی به دنیا معرفی شود

دو شنبه      16 بهمن 1402    شماره 1518



مدیرکل دفتر نگهداری راه ها خبر داد
اصلاح ۲۶۱ نقطه پرتصادف در جاده های کشور

میدرکل دفتر نگهداری علائم، تجهیزات و ابنیه فنی راه ها با بیان اینکه 
از ابتدای ســال تا کنون ۲۶۱ نقطه پرتصادف اصلاح شده است، گفت: 
برای اصلاح ۸۸۷ نقطه طبق برآوردی که ابتدای ســال انجام شــده، 

حدود ۹۳۰۰ میلیاردتومان اعتبار نیاز است.
مجید صباغ زاده ، با اشــاره به اصلاح نقاط حادثه خیــز بیان کرد: دور 
جدید شناســایی نقاط پرحادثه در انتهای سال گذشــته انجام شده و 
۸۸۷ نقطه پرتصادف شناسایی و از طریق کمیســیون ایمنی راه های 
کشور به دستگاه های ذی ربط مانند استانداری ها، پلیس راه و سازمان 
راهداری ابلاغ شد. از پایان سال گذشته و با نهایی شدن لیست، اقدامات 
اولیه را انجام دادیم؛ ابتدا نقاط را بر اســاس دســتورالعمل تعریف شده 
آشکارســازی کرده و از همان زمان برداشت های میدانی و بررسی روی 

طرح های اصلاحی را آغاز کردیم.
وی ادامه داد: پس از پایان ســفرهای نوروزی ۱۴۰۲، جلساتی داشتم 
برای تهیه راهکار و روشی که بتوانیم از راهکارهای مختلف برای اصلاح 
نقاط اســتفاده کنیم. ظرف یک ماه راهکارهای اولیه شناسایی و تهیه 
شد. تا کنون از ۸۸۷ نقطه ای که شناســایی شده، ۲۶۱ نقطه به صورت 
کام اصلاح شده و با پلیس راه صورت جلســه کردیم؛ بقیه هم در دست 

اجراست.
میدرکل دفتر نگهــداری علائم، تجهیزات و ابنیه فنی راه ها ســازمان 
راهداری و حمل ونقــل جاده ای اظهــار کرد: تعهد ۱۴۰۲ ســازمان 
راهداری، اصلاح ۴۰۰ نقطه اســت که امیدواریم بتوانیم تا پایان سال 
۲۶۱ نقطه را به ۴۰۰ نقطه برســانیم با توجه به پروژه هایی که در دست 
داریم و مابقی را با توجه به دســتور معاون اول رئیس جمهور، اگر کمک 
اســتانداری ها به موقع انجام دهد، ســعی می کنیم تا پایان سال آینده 
۴۸۷ نقطه باقی مانده را هم با توجه به اعتباراتی که داریم و مســاعدت 

استانداری ها رفع کنیم.
صباغ زاد با بیان اینکه برای ۸۸۷ نقطه طبق برآوردی که ابتدای ســال 
انجام شده، حدود ۹۳۰۰ میلیاردتومان اعتبار نیاز است، افزود: بخشی 
از این اعتبارات انجام شــده است اما اگر بخشــی از این پروژه ها به سال 
آینده موکول شــود، افزایش قیمت خواهد داشت. البته ما علاوه بر این 
نقاط، پروژه های ناتمامی که از ســال های گذشــته برای نقاطی تحت 
عنوان پرتصادف یا مســتعد حادثه هم این فرآیند را داشتیم و از ابتدای 

سال تا کنون ازاین نقاط ناتمام هم ۲۷۹ نقطه را اصلاح کردیم.
وی درباره بــرآورد از میــزان افزایش اعتبار لازم در صــورت تاخیر در 
اجرای این طرح ها بیان کرد: ما پیگیر اصلاح ایــن نقاط و تامین منابع 
مالی آن ها هستیم. بخشی به سازمان راهداری مرتبط است و بخشی هم 
به ســازمان مدیریت و نهادهای دیگر که بتوانند منابع را تامین کنند. 
بخشی از این اعتبارات از منابع عمومی است که سازمان برنامه و بودجه 
باید در طرح های اعتباری ســالیانه تحت عنوان نقــاط پرتصادف قرار 
دهد، بخشی هم از منابع داخلی ســازمان راهداری تامین می شود که 

تکافوی همه نقاط را نمی دهد.
اگر استانداری ها به تعهدی که توسط معاون اول رئیس جمهوری انجام 
شده پایبند باشند، سعی می کنیم تا پایان شهریور ۱۴۰۳ بتوانیم همه 

نقاط را اصلاح کنیم.

دکتر ابراهیمی مطرح کرد
ورت مهم برای طراحی  تشریح چهار ویژگی و ضر

 خط کسب و کار بانکداری شرکتی و تجاری
 در بانک سپه

دکتر ابراهیمی مدیرعامل بانک ســپه در نخســتین همایش معاونت 
بانکداری شــرکتی و تجاری ویژگی ها و ضرورت های خط کسب و کار 

بانکداری شرکتی بانک سپه را تبیین و تشریح کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه؛ دکتر آیت الــه ابراهیمی 
مدیرعامل بانک سپه در نخســتین همایش معاونت بانکداری شرکتی 
و تجاری که بــا حضور اعضای هیئــت مدیره، هیئت عامــل، مدیران 
مناطق و کارشناسان حوزه بانکداری شــرکتی و تجاری سراسر کشور 
در محل سالن همایش ساختمان نگین برگزار شد، بر ضرورت همراهی، 
همدلی و تمرکز همه ارکان بانک بر اهداف طرح تحول راهبردی تاکید 

کرد.
دکتر ابراهیمــی طراحی خطوط کســب و کار بانــک را فرصتی برای 
تحقق اهداف طرح تحول راهبردی برشــمرد و گفــت: در حال حاضر 
در بانک های کشورهای پیشرفته دنیا تمرکز بر بانک شرکتی و تجاری 
است و اهمیت بانکداری شرکتی و تجاری در صنعت بانکداری غیرقابل 

انکار است.
مدیرعامل بانک ســپه با اشــاره به چهار ویژگی و ضــرورت مهم برای 
طراحی خط کســب و کار بانکداری شــرکتی و تجاری در بانک ســپه 
اظهار داشت: تخصصی شدن بانکداری شرکتی و تجاری اولین ضرورت 
در طراحی خط کســب و کاری به شــمار می رود و لازم است امکانات، 
توانمندی ها و ظرفیت ها به طور خاص به این بانکداری اختصاص داده 
شود و با توجه به مولفه های موثر در پیشبرد بانکداری شرکتی و تجاری 

نگاه تخصصی به این حوزه حاکم باشد.
وی تمرکز بر استراتژی های متمایز مشــتری مدارانه را دومین ویژگی 
و ضرورت بانکداری شــرکتی و تجاری معرفی کرد و افزود: نحوه عمل، 
رفتار و کیفیت راهبردها در بانکداری شــرکتی و تجاری متمایز از سایر 

بخش هاست.
دکتر ابراهیمی ســاختار منعطف بانکداری شرکتی و تجاری و ضرورت 
به کارگیری بانکداران حرفه ای در این حوزه را سومین ویژگی بانکداری 
شــرکتی و تجاری عنوان و خاطرنشــان کرد: انجام عملیات بانکی در 
بانکداری شرکتی و تجاری شــکل ویژه ای به خود می گیرد و لازم است 

در این حوزه مجرب ترین نیروی انسانی مورد استفاده قرار گیرد. 
مدیرعامل بانک سپه از تغییر جایگاه بانک به عنوان یک شریک کارآمد 
و معتمد برای مشــتریان به عنوان چهارمین ویژگی و ضرورت تبیین 
خطوط کســب و کاری بانکداری شــرکتی و تجاری نام بــرد و افزود: 
اعتمادسازی در مشتریان بســیار حائز اهمیت است و بانک سپه باید به 

عنوان یک شریک معتمد و کارآمد با مشتری تعامل داشته باشد.
وی با اشــاره به اهمیت نگاه مدیریتی برای جداسازی حوزه اعتباری از 
شرکتی گفت: بانکداری شرکتی در واقع تلفیقی از مدیریت و اعتبارات 
است و مدیری در تعامل با شرکت های بزرگ موفق است که ضمن دارا 

بودن ویژگیهای یک مدیر عملیاتی، مسلط به حوزه اعتباری هم باشد.
دکتر ابراهیمی خواســتار ورود مجموعه ای از عناصر حرفه ای به حوزه 
کسب و کار شــرکتی در بانک ســپه و مشخص شــدن ماموریت های 
شعب برای عمل هنرمندانه در ذیل بانکداری جامع شد و اظهار داشت: 
در اســتان ها در وهله اول باید مشخص شــود که کدام شعب عملیات 
بانکداری شــرکتی غالب تری دارند و واحدهای تخصصی این حوزه در 
سطح مناطق مشخص باشند و در وهله دوم باید کارکنان تخصصی آن 

واحد آموزش دیده و علم آنها به روز باشد.
مدیرعامل بانک ســپه به اهمیــت و لزوم هدایــت تخصصی خطوط 
کســب و کار در بانکداری شــرکتی تاکید کرد و گفت: در بانک بزرگی 
همچون بانک ســپه لازم است شعب عامل در ســطح کشور به صورت 
تخصصی برای بانکداری شــرکتی و تجاری مشخص و توانمندی های 

آنها متناسب سازی شود.
وی افزود: نقشه راه بانکداری شرکتی در استان ها باید مشخص باشد و 
در مسیر توســعه، ترویج و تعمیق بانکداری شرکتی از ظرفیت مدیران 

ارشد بانک استفاده شود.

 از خودروهای داخلی تا قاچاق سوخت 
4 دلیل ناترازی بنزین

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با اشــاره به تأثیر موتورهای 
قدیمی خودروهای تولید داخل در مصرف بالای سوخت، گفت: صنعت 
خودرو بایــد تغییراتی را در موتــور خودروهای تولیــدی اعمال کند، 
خودروهای ما بیش از اســتانداردها بنزین می سوزانند و این موضوع از 

عوامل بروز ناترازی بنزین است.
 علیرضا سلیمی با اشاره به مشکلات کشــور در زمینه ناترازی بنزین و 
تاثیر موتور خودروهای تولیدی در مصرف بالای سوخت، اظهار داشت: 
این موضوع به چند عامل بستگی دارد، نخست اینکه قاچاق سوخت به 
موضوعی جدی در کشور تبدیل شده اســت و بخشی از سوخت کشور 

توسط لنج ها قاچاق می شود.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه 
سوخت کشــور از چهار طرف مرزی قاچاق می شــود، بیان کرد: وقتی 
قیمت بنزین کمتــر از قیمت یک بطــری آب  اســت  بنابراین  قاچاق 
برای مفســدان اقتصادی توجیه پیدا می کند که باید در این باره فکری 
اندیشــید؛  البته مجلس مصوبه ای را برای افزایش قیمت بنزین ندارد و 

فعلا با این مسئله مخالف است.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: 
مصرف بالای ســوخت در خودروهای داخلی را از دیگر دلایل ناترازی 
بنزین عنوان کرد و گفت: خودروهای داخلــی کیفیت پایین و مصرف 
سوخت بالایی دارند،  از ســویی دیگر خودروهای مستهلک شده  از رده 

خارج نشده اند و مسئولان در این بخش جدیت لازم را اعمال نکرده اند.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی گفت:  ما در کشور خودروهایی 
داریم کــه بیش از ۴۰ ســال  در خیابان های کشــور تــردد می کند و 
اسقاط نشده است،   قانون اســقاط خودرو به درستی عمل نشده است، 
بنابراین صنعت خودرو باید به این موارد و مسائل ورود کرده و تغییراتی 
را در موتور خودروهــای تولیدی اعمال کند، زیــرا این خودروها بیش 
از اســتانداردها می ســوزانند و این موضوع یکی از عوامل مهم در بروز 

ناترازی بنزین است.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
کاهش ســرمایه گذاری در حوزه فرآورده های نفتی در گذشته و تأثیر 
آن بر ناترازی ســوخت، بیان کرد:  وقتی کلنگ یک پالایشگاه بر زمین 
کوبیده می شود چندین سال تا بهره برداری آن طول می کشد؛ از سویی 
دیگر  از خاطرمان نرفته اســت که »آقای زنگنه وزیر نفت اسبق، زمانی 
می گفت   پالایشگاه سازی کثافت کاری است«، که این مورد هم به بروز 

 ناترازی بنزین در کشور دامن زده است.

مدیر عامل آبفا مطرح کرد
عدالت در پرداخت و شفافیت مصرف با نصب 

کنتور های هوشمند آب
مدیر عامل آبفا گفت: نصب کنتورهای هوشمند هر خانواده متناسب با 
مصرفی که داشــته هزینه پرداخت و عدالت در پرداخت و شفاف شدن 
میزان آب مصرفی را بــه دنبال دارد که به مدیریــت مصرف آب کمک 

شایانی می کند.

هاشم امینی مدیر عامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب با اشاره به 
اینکه کنتورهای هوشمند به زودی تفاهم نامه ای با مؤسسه آب کشور 
منعقد شده اســت، گفت: این تفاهم نامه در خصوص آزمایشگاه مرجع 
کنتورهای آب و در کنار آن هوشمند ســازی کنتورهای آب بوده است 

که به این سمت سوق پیدا کنیم.
وی ادامه داد: خوشــبختانه اکنون کنتورهای بــالای یک اینچ تکلیف 
شــده با هزینه هایی کــه از طریق مشــترکین انجام می شــود آنها را 

هوشمند کنیم
مدیر عامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور خاطر نشان کرد: 
هوشــمند ســازی کنتورهای آب اگر در کنار آن در تمــام واحدهای 
آپارتمانی چنین اقدامی صــورت بگیرد به دلیل اینکه هر مشــترکی 
می داند چقدر آب مصرف می کند قطعاً می تواند نســبت به روشی که 

اکنون توزیع آب صورت می گیرد تغییر رویه می دهد
این مقام مسؤول با اشــاره به اینکه نصب کنتورهای هوشمند می تواند 
کمک شــایانی به مدیریت مصرف کند، خاطر نشــان کرد: باید در نظر 
داشت که در یک مجموعه ۱۰ واحدی میزان آب مصرفی تقسیم بر ۱۰ 
می شود در صورتی که با نصب کنتورهای هوشمند هر خانواده متناسب 
با مصرفی که داشــته هزینه پرداخت می کند و عدالــت در پرداخت و 
شفاف شدن میزان آب مصرفی را به دنبال دارد که می تواند به مدیریت 

مصرف آب کمک شایانی کند.

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز خبر داد
افزایش ۳۰ میلیون متر مکعبی مصرف گاز

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز گفت: مصرف گاز در بخش خانگی، 
تجاری و صنایع غیر عمده در ۲۴ ســاعت گذشــته بــه ۶۴۲ میلیون 
مترمکعب در روز یعنی ۳۲ میلیون متر مکعب بیشــتر از روز گذشــته 

رسید.
 

سعید عقلی مدیر مرکز راهبری شــرکت ملی گاز در ارتباط تلویزیونی 
گفت: مصرف گاز در بخش خانگی، تجــاری و صنایع غیر عمده در ۲۴ 
ســاعت گذشــته به ۶۴۲ میلیون مترمکعب در روز یعنی ۳۲ میلیون 
متر مکعب بیشتر از روز گذشته رســید که حد النصاب جدیدی در این 
بخش بود و باز هم از تمامی مردم خواهشمندیم تا زمانی که این سامانه 
برودتی در کشور حاکم است با استفاده بهتر از گاز ما را در تأمین گاز در 

کلیه نقاط یاری کنند.
وی ادامه داد: از این میزان ۴۵۰ میلیون متر مکعب در بخش خانگی ۷۷ 
میلیون در بخش صنایع غیر عمده، ۳۲ میلیــون متر مکعب در بخش 
کشــاورزی، حدود ۲۶ میلیون متر مکعب در بخش حمل و ۵۸ میلیون 

متر مکعب برای بخش تجاری و عمومی استفاده شده است.
به گفته این مقام مســؤول استان تهران، کردســتان، آذربایجان غربی 

بالاترین سرانه مصرف را در اقلیم های متفاوت دارند.
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وشنده ها افتاد سکته دلار؛ بازار ارز دست فر

خریدار  کارشناســان اقتصاد معتقدند کاهش 
عطش تقاضا، ورود بــه موقع  بازارســاز و تزریق 
درهم، کاهش التهابات منطقه، شــروع تعطیلات 
ســال نو چینی و عرضــه اوراق با نرخ ســود ۳۰ 
درصد، همه دست به دست هم داد تا قیمت دلار 

آزاد ریزش کند.
 بازار ارز پس از گذراندن یک ماه طوفانی و رشــد 
قیمت ها، این روزها در مسیر ساحل آرامش است، 
 قیمت ها در این بازار طی چند روز گذشته کاهشی 

شده و در محور نزولی قرار گرفته است.
 بعد از ســقف زنی قیمت دلار و ســکه در دو الی 
ســه هفته گذشــته، بازار  از چند روز پیش دست 
فروشــند ه ها افتاد و بدین ترتیب قیمت دلار دو 

کانال و قیمت سکه یک کانال از دست داد .
افزایش تقاضای تسویه ای و شرایط پیش آمده در 
منطقه، مهم ترین عامل نوســان نرخ ارز بر اساس 
صحبت های احسان خاندوزی وزیر اقتصاد کشور 

است.
در این مدت، اقداماتی از ســوی بازارســاز انجام 
شده که به نظر می رسد به منظور بازگردان ثبات 
و کاهش اثر التهاب بازار در زمان نوسان افزایشی 

نرخ ارز تاثیرات خوبی داشته است.

  همه اتفاقات به نفع جناح ریزشی
 در بازار ارز

طبق نمودار تکنیکال، بازار وارد روند اصلاح شده 
و بعد از تشکیل مثلث، از کف خارج شد و در ادامه 
با از دســت رفتن تزار میانی، شدت کاهش بیشتر 
شد. به عقیده معامله گران فنی، قیمت ها به سمت 
اصلاح گام برداشــته و بازار دســت فروشنده  ها 
است، از نظر آن ها بازار ارز و ســکه بعد از تکمیل 
اصــلاح در کانال هــای پایین تــر تصمیم گیری 

خواهند کرد.
قیمت دلار در پشت خط جمعه کانال ۵۷ هزار را از 
دست داده بود اما با اخبار حمله آمریکا به مواضعی 
در سوریه و عراق، عده ای روز شنبه موقعیت خرید 
گرفتند اما با کاهش قیمــت دلار رکب خورد ند. 
گروهی از معامله گران می گفتند با کاهش قیمت 
در بازار ارز و سکه و خبر حمله آمریکا، بازار نشان 
می دهد که حمله ها جدی نبوده و جنبه نمایشی 

داشته است.

 افت شدید در بازار هرات و درهم
قیمــت دلار هرات ایــن روزها ۵۷ هــزار و ۴۶۰ 
تومان را به دلیل شــروع رونــد کاهش در قیمت 
درهم، از دســت داده و در ۵۶ هزار و ۱۵۰ تومان 

متوقف شده است.
البته این پایان کار نــزول نبود و قیمت دلار هرات 
در پشــت خط کانال ۵۶ هزار تومان هم از دست 
داد و در حوالــی مــرز حمایت ۵۵ هــزار و ۷۰۰ 
تومان نوســان می داد، در مجموع قیمت دلار در 
معاملات دیروز دو کانال و نسبت به سقف قیمتی 
سه کانال از دســت داد.در حال حاضر قیمت دلار 
آزاد در میدان فردوســی تهران ۵۴۹۵۰ تومان و 

یورو ۵۹۴۵۰ تومان است.
قیمت درهم امارات نیز طــی معاملات روزهای 
گذشته با کاهش ۳۳۰ تومانی در ۱۵ هزار و ۵۹۰ 
تومان به کار خود  پایان داد، یک شــایعه در بازار 
دست به دست می شــد که آن را به کاهش قیمت 
درهم ربط می دادند، طبق این خبر پتروشــیمی 

خلیج فارس در روز شنبه تزریق داشته است.
در ایــن مدت بازارســاز از درهم به عنــوان اهرم 
کاهشــی بازار ارز اســتفاده کرده است و افزایش 
تقاضای تسویه در آستانه سال نوی چینی کارایی 
این اهرم را از بین برده است، حال به نظر می رسد 
بانک مرکزی به دنبال تقویت بیشتر منابع درهم 
اســت تا قدرت خود را در بازار ارز از کانال درهم 

تثبیت کند.

 کاهش بی سابقه حباب سکه
قیمت ســکه در کانال ۳۳ میلیون آغاز به کار کرد 
و با کاهش بیش از یــک میلیونی در ۳۲ میلیون و 
۱۰۰ هزار تومان بسته شد. حباب سکه با کاهش 
کانال ۵ میلیون را از دســت داد و بــه ۴ میلیون و 
۸۰۰ هزار تومان رسید. حباب سکه در روز شنبه 
در دو ماه اخیر بی ســابقه بوده و آخرین بار در ۱۱ 

آذر به این سطوح رسیده بود.

 اهمیت حباب سکه برای بازار ارز چیست؟
در شــرایطی کــه معامــلات دلار بــرای عموم 
غیرقانونی و قاچاق تلقی می شود، مردم تقاضای 
احتیاطی و ســرمایه گذاری خود را به جای دلار 
وارد بازار سکه کرد ند تا  دارایی خود را از گزند تورم 
محافظت کنند. در تمام دنیا در شــرایط تورمی 
تقاضا برای طلا، ارز و کالای سرمایه ای برای حفظ 

قدرت خرید افزایش پیدا می کند.
در چنین شرایطی، حباب سکه ضربه گیر تقاضای 
مردم برای بازار ارز است و از ورود بیشتر سرمایه ها 
به بازار ارز می کاهد و از آنجایی که بلافاصله تحت 
تأثیر دلار نوسان می کند، توانسته برای نقدینگی 
جذاب باشــد. از طرف دیگر، چون ســرمایه های 
خرد توانایی بیشتری برای ورود به این بازار دارند 

میزان حباب ســکه افزایش پیدا کرده اســت. اما 
نکته ای که در این رابطه وجود دارد آن اســت که 
چون سکه و ارز یک بازار هم جهت هستند، رشد 
بیشتر ســکه در نهایت می تواند دلار را به دنبال 

خود بکشد.
در ســال های کمــی دورتر حباب ســکه امامی 
همیشــه مثبت نبود، در هیجانات افزایشی نهایتاً 
به ده درصد می رســید و در رکود بــازار ارز و طلا 
دچار حباب منفی می شــد، چندسالی است که 
حباب ســکه دیگر محدوده صفر و منفی را تجربه 
نکرده اســت و اخیرا رییس بانــک مرکزی اعلام 
کرده که اقــدام به عرضه ســکه های بدون تاریخ 
خواهد کرد اتفاقــی که در صــورت وقوع حباب 

سکه را کاهش خواهد داد.

 شایعاتی که این بار  دلار را با افت قیمت 
مواجه کردند

طی روزهای گذشته شایعاتی در بازار مطرح شد، 
اولین شایعه درمورد دلار و یوروی کارت ملی بود 
در این خبر ادعا شده بود هر فرد با ارائه کارت ملی 
امکان خرید پنج هزار دلار دارد،  این درحالیست 
که طبق خبرهایی که از بازار می رســد  نزدیک به 
سه ماه است که صرافی ها مدعی اند دلار سهمیه 
نداریــم، شــایعه دوم هم درمــورد تزریق درهم 
توسط پتروشیمی خلیج فارس بود که هیچ منبع 

رسمی آن را تایید نکرد .

 چرا دلار ریزشی شد؟
محمد بیات، کارشــناس اقتصاد ایــران،  درباره 
دلایل ریزش قیمت ها در بازار ارز و ســکه گفت: 
اولین دلیل به افت تقاضای فصلی بازمی گردد، با 
شروع شــدن تعطیلات در چین به خاطر سال نو، 
فشار تقاضا برای درهم از این سمت با افت مواجه 

شده است.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: دلیل دوم به 
خود افزایش بی رویه قیمت دلار مربوط اســت، 
قیمت دلار با جو و هیجان بالاتر از رقم های مورد 
انتظار بالا رفته و گروهی بــا قلاب دلالان، طعمه 
شــده اند.وی افزود: سود ســپرده ۳۰ درصدی 
قوی تریــن دلیل ریزش قیمت ها در بازار اســت، 
سود ســپرده ۳۰ درصدی توانسته است بسیاری 
از نقدینگی هایی که صاحبان آن ها ریســک پذیر 

نیستند را جمع کند.
بیات تاکید کرد: نمایشــی بودن اقدامات آمریکا 
در خصوص آغاز جنگ جدیــد در خاورمیانه نیز 

دلیل دیگری برای کاهش قیمت دلار بوده است.

 توسعه تعاون

بانک توســعه تعاون در مســیر 
واقعی حمایــت از تولید در مدت 
کمتر از یک سال یکی از مصوبات 
مهم سفر دولت به استان بوشهر را 
با سرمایه گذاری ۱۲۰۰ میلیارد 
ریال و تســهیلات ۶۰۰ میلیارد 
ریالــی بخــش ثابــت از منابع 
داخلی بانــک با اشــتغال زایی 
۳۸ نفــر عملیاتی نمــود و آمیزه 
ای از ســرعت و کیفیت را در ارائه 

خدمات بانک متبلور نمود.
شیخ حسینی افزود: واحد تولیدی 
پرورش مرغ مــادر با حمایت موثر 
بانک توسعه تعاون به مرحله بهره 
برداری رســیده است.مدیرعامل 
بانک توســعه تعاون با اشــاره به 
ایــام الله دهه فجــر ایــن دهه را 
یادآور حادثه ای عظیم و پیروزی 
انقلاب اســلامی دانســت و گفت 
پیروزی انقلاب ســرآغاز بسیاری 
از تحولات مثبــت در منطقه بوده 
اســت، جهادگران اقتصــادی و 
مدیران خدمتگزار مــی توانند با 
تدابیر و اقدامــات موثر موجبات 
فعالیت ســالم مردمی در عرصه 
های اقتصــادی و اجتماعی فراهم 

حسینی  آورند.شــیخ 
تصریح نمود: به فرموده 
حضرت امام )ره(، شأن 
مدیران در خدمتگزاری 
بــه مــردم اســت، لذا 
هــر چــه فعالیت های 
مدیــران منجــر بــه 

فعالیت تولیدی و تسهیل شرایط 
ایفای نقش کارآفرینــان و عموم 
مردم شــود و موجبات اشــتغال 
را بــرای جوانــان عزیــز جویای 
شغل را در اســتانها فراهم آورند، 
دستاورد واقعی فعالیت مدیریتی 
حاصل شده اســت. عمده وظایف 
مسئولین فراهم ســازی شرایط 
مناسب برای حضور آحاد مردم و 
بخش تعاونی و بخش خصوصی در 
عرصه اقتصادی است. اگر در همه 
عرصه های اقتصادی هماهنگی و 
دلسوزی و تعهد میان دستگاهها 
اجرایی برقرار باشــد، پروژه های 
تولیدی بیشتری در سطح استانها 
و ملی قابلیــت راه انــدازی پیدا 

خواهند نمود.
این مقــام بانکی افزود: اســتان 
بوشهر از سالیان قدیم در بازرگانی 

و تجارت شــهره بوده 
اســت اما با نیازسنجی 
مناســب که برای این 
پرظرفیــت  منطقــه 
صــورت گرفتــه امروز 
شــاهد تکمیــل حلقه 
هــای یــک زنجیــره 
کامل، ایجــاد واحــد تولید مرغ 
مادر، جوجه یــک روزه و پرورش 
مرغ گوشتی برای منطقه جنوب 
هستیم که خوشبختانه با حمایت 
مالی و اعتباری بانک توسعه تعاون 
از این کارآفرین تلاشگر، این واحد 
تولیدی کــه در ایــن منطقه نیاز 
آن احساس می شــود ایجاد شده 
اســت. این طرح نمونه ای موفق 
از کار و تــلاش بنــگاه داری غیر 
دولتی است.وی در خصوص ابعاد 
پروژه گفت: ایــن پروژه با عاملیت 
بانک توســعه تعاون بــا پرداخت 
۶۰۰ میلیارد ریال تســهیلات از 
محل مصوبات ســفرهای استانی 
رییــس جمهور اســت کــه به 
خوبی نیازســنجی و هدایت شده 
اســت. از دســتاوردهای خوب 
دولت ســیزدهم، بهــره برداری 

از طرحهــای مصوب ســفرهای 
استانی است که همگی هدفمند و 
با برنامه صــورت پذیرفته و عمدتا 
در طرحهــای مصــوب، هدف به 
خوبی مــورد اصابت قــرار گرفته 
و اشــتغال مناســبی ایجاد شده 
است.شیخ حســینی خاطر نشان 
کرد: استان بوشــهر در پرداخت 
تســهیلات تکلیفــی و اجــرای 
مصوبات سفرهای استانی رییس 
جمهــور و هیات دولت پیشــتاز 
است، این نشان دهنده عزم و اراده 
جدی دستگاههای اجرایی استان 
از جمله بانک توسعه تعاون برای 
تحقق اهداف راهبردی دولت در 

حوزه اقتصاد و اشتغال است.
وی بیان داشــت: بانک توســعه 
تعاون به عنــوان بانک مردمی که 
بر اســاس سیاســت های ابلاغی 
اصل ۴۴ قانون اساســی به فرمان 
مقام معظــم رهبری تاســیس 
گردیده اســت، این بانــک فاقد 
بنــگاه اقتصادی اســت و تمامی 
شــرکتهای تابعه نیــز در تکمیل 
خدمات بانکی بــه جامعه هدف 

مشغول فعالیت هستند.

ح های مورد حمایت بانک توسعه تعاون  آمیزه ای از سرعت و کیفیت خدمات در افتتاح یکی از طر

راه
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